
ساخت نهضت ملی مسکن با تهاتر نفت
موضوع تهاتر نفت در قبال ساخت مسکن توسط سازندگان طرح نهضت 
ملی مســکن کم کم دارد جدی می شــود و در این خصوص وزارت راه و 

شهرسازی منتظر ایجاد ساز و کاری توسط مجلس و وزارت نفت است.
 مجلــس و وزارت نفت در حال تهیــه چارچوبی به منظــور تهاتر نفت با 
پیمانکاران پروژه های عمرانی وزارت راه و شهرسازی از جمله طرح نهضت 
ملی مسکن هســتند. این خبر را محمودزاده معاون وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرده و گفته اســت اگر این مساله محقق شــود گشایش خوبی در 
زمینه تأمیــن مالی پروژه ها ایجــاد خواهد کرد.زمزمه های اســتفاده از 
شــرکت های خارجی در پروژه جهش تولید و تأمین مسکن )نهضت ملی 
مسکن( از ماه های قبل شنیده شد. اما مســئولان وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کردند که قرار نیســت خارجی ها نیروی انســانی وارد کنند بلکه از 

توان فنی آنها در جهت ارتقای تکنولوژی ساخت استفاده خواهد شد.
اما با توجه به کمبود منابع و تحریم های بانکی کشــورمان یکی از سوالات 
اساســی، چگونگی تأمین مالــی و انجام مبادلات بانکی با شــرکت های 

خارجی است که از همان ابتدا بحث تهاتر نفت مطرح شد
تسریع ساخت و ساز در نهضت ملی با کمک مردم

اول از همه نهضت ملی نیاز به زمین دارد و این زمین ها باید از سوی دولت 
زمین معرفی شــود در این میان از زمین های مردمی هم استفاده خواهد 
شــد ولی مردم به قدری زمین ندارند که بتوانند واحدهای نهضت ملی را 
تأمین کند.ابعاد ســاخت واحدهای مسکن ملی بالا است ۷۰۰ هزار واحد 
یک یا دو قطعه نیست که زمین مردمی استفاده شود زمین بیشتری برای 
تسریع ساخت و سازها نیاز است. بافت فرســوده هم نمی تواند آن ابعادی 
که رد نهضت ملی قرار است ساخته شود را تأمین کند اما می تواند کمکی 
باشد بر سرعت بخشی به ســاخت وســازها البته این امر هم نیاز دارد به 

همراهی شهرداری ها و وزارت راه و شهرسازی.
تهاتر نفت با ساخت و ساز

راهکار برای تسریع سرعت بخشــی به نهضت مالی سرمایه گذار خارجی 
است که می تواند مشکلات را برطرف کند مانند ساخت و سازهای ونزوئلا 
که نفت به ترکیه می دهد و جای نفت ترکیه مصالح و ســاخت وســاز در 
ونزوئلا را انجام می دهد این امر می تواند در ایران هم اجرایی شود با کمک 
روســیه و چین به این دو کشــور نفت داده شــود در عوض نفت مصالح و 

ساخت وساز را برعهده آنها گذاشته شود.

مسکن  رشد ۳۹ درصدی تجارت ایران و کشورهای آفریقایی

قاره آفریقا؛ بازار بکری برای توسعه تجارت ایران
خریدار  یک کارشــناس اقتصادی رشد ۳۹ درصدی 
ارزش تجــارت ایران و کشــورهای آفریقایی در ســال 
جاری خبر داد و گفت: زمینه برای کشــت فراسرزمینی، 
برگزاری نمایشگاه و تهاتر با قاره آفریقا فراهم است و این 
بازار بکر فرصتی برای افزایش سهم تجارت جهانی برای 

ایران خواهد بود که باید از آن بهره برد.
»سید روح اله لطیفی«  با بیان اینکه از دهه ۷۰ گسترش 
تجارت با آفریقا مطرح شده اســت،  اظهار کرد: این قاره 
بکر در نزدیک ایران و حاشــیه اقیانوس هند قرار دارد و 

می تواند بازار بزرگی را در اختیار ایران قرار دهد.
وی با تأکید بر اینکه تاریخ ایران هیچ سابقه ای از استعمار 
و مداخله در امور این قاره را نشان نمی دهد، خاطرنشان 
کرد: همین موضــوع فرصت مناســبی را در ذهن مردم 
ایجاد کرده اســت که با اســتفاده از این ذهنیت مثبت 
می تواند مزیت های بسیاری را نسبت به کشورهای دیگر 

به دست آورد.
قائم مقام باشگاه تجار ایران و آفریقا گفت: کالاها در قاره 
آفریقا به صورت مواد اولیه مانند محصولات غذایی، مواد 
معدنی، طلا و الماس وجود دارد که می تواند در بازار ایران 
برای خود جایی باز کند و از ســوی دیگر کالاهای ایرانی 
مانند مشتقات نفتی، ســوخت محصولات نیمه ساخته، 

پلاســتیکی و ظروف مبلمان و پوشــاک در کشورهای 
آفریقایی بازار مناسبی دارند.

وی با تأکید بر اینکه بازارها از دو ســو شــرایط مناسبی 
برای توســعه روابط دارد، گفت: ناشــناخته بودن بازار 
ایران و آفریقا از یکدیگر یکی از دلایلی اســت که با وجود 
فراهم بودن شــرایط، توســعه مطلوب و موردنظر را در 
سال های اخیر رقم نزده اســت.این کارشناس اقتصادی 
با بیان اینکه ۵۵ کشور آفریقایی بازار متفاوتی از یکدیگر 
دارند که تجار ایرانی باید با آن آشــنا شوند، خاطرنشان 
کرد: در هر جهتی از آفریقا، بــازار محصولات، مزیت ها و 
محدودیت های متفاوتی دارنــد که آگاهی از آنها موجب 

توسعه روابط تجار دو طرف می شود.
وی تأکید کرد: کشورهای آفریقایی مذاکرات متفاوتی را 
می طلبد، زیرا هرکدام از کشــورها فرهنگ، زبان و تاریخ 
مختلفی از یکدیگر دارند که اطلاع از آنها برای رسیدن به 

موقعیت مطلوب لازم است.
قائم مقام باشــگاه تجار ایران و آفریقا بــا تأکید بر اینکه 
ســال ۱۴۰۰ رشــد ۱۰۰ درصدی تجارت رقم خورده 
اســت، گفت: این آمار از ۵۵۰ میلیون دلار در سال ۹۹ به 
یک میلیارد و ۱۸۰ میلیون دلار در ســال گذشته رسید 

که در سال جاری این صعود تجاری ادامه داشته است.

وی با بیان اینکه در هشــت ماهه نخســت امســال یک 
میلیون و ۹۱۴ هزار تن کالا بــه ارزش یک میلیارد و ۵۶ 
میلیون و ۵۵۵ هــزار دلار بین ایران و کشــورهای قاره 
آفریقا تبادل شده است، خاطرنشان کرد: این رقم نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۱۰.۵ درصد در وزن و ۳۹ درصد 

ارزش رشد را تجربه کرده است.
لطیفی بــا بیان اینکه مجمــوع تجارت با یــک میلیارد 
و ۵۶ میلیون دلار در هشت ماهه ســال ۱۴۰۱ رشد ۳۹ 
درصدی داشته اســت، گفت: یک میلیون و ۸۴۴ هزار و 
۶۰۱ تن کالای ایرانی به ارزش ۹۹۰ میلیون و ۵۶۹ هزار 
دلار به ۳۸ کشور آفریقایی صادر شده که نسبت به مدت 
مشابه، ۹ درصدی در وزن و ۳۶ درصد در ارزش کالاهای 

صادره افزایش را نشان می دهد.
وی با تأکید بر اینکه اقدامات بســیاری با همکاری دولت 
و بخش خصوصی در حوزه توســعه روابط تجاری با قاره 
آفریقا در حال وقوع است، تصریح کرد: برای حمل و نقل 
دریایی و هوایی برنامه ریزی هایی انجام شــده است که 
خط هوایی دولتی در حال فعالیت اســت و تا سال آینده 
نیز یک خط هوایی از ســوی بخش خصوصی راه اندازی 
خواهد شد.قائم مقام باشــگاه تجار ایران و آفریقا با بیان 
اینکه یکــی از راهکارهای توســعه تجــارت راه اندازی 

مراکز تجاری در کشــورهای آفریقایی است، تأکید کرد: 
چند مرکز در برخی کشــورها راه اندازی و چند مرکز نیز 
در آســتانه آغاز فعالیت قرار دارند که با همکاری بخش 
خصوصی و دولــت به مراکــزی برای تبــادل و معرفی 

محصولات تبدیل خواهند شد.
وی با تأکید بــر اینک ایــن مراکز می تواند در توســعه 
تبادلات و تســهیل آن تاثیر گذار باشد، خاطرنشان کرد: 
معرفی و ارائه خدمات فنی و مهندســی در کشــورهای 
آفریقایی میزان تجارت غیرنفتی دو کشور را نیز افزایش 
خواهد داد.لطیفی اظهار داشــت: با وجــود معادن طلا، 
شــمش و الماس، تولید نهاده های کشاورزی نیز راهکار 
دیگری است که با کشت فراســرزمینی در کشورهای با 
زمین حاصلخیز می توان تبادلات بیشتری را در بازار این 
کشورها رقم زد.وی با اشاره به اینکه کشورهای آفریقایی 
مصرف کننده سوخت و مشــتقات نفتی هستند، تصریح 
کرد: می توان از این فرصت بــرای تهاتر کالاها بهره برد تا 

مسیری برای پشت سر گذاشتن تحریم ها باشد.

 ضرورت هماهنگی نقشه ارزی و تجاری کشور

خ ارز در 3 ماه اخیر واکاوی سیر صعودی نر
بررسی عوامل ثبات قیمت لوازم خانگی

رکود، اجبار یا کنترل قیمت مواد اولیه؟
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خانه  هنر   میرا

رئیس سازمان انرژی اتمی:
آژانس اتهام آمریکا به فناوری هسته ای 

ایران را نپذیرفت

وزیر نیرو:
وژه های آبرسانی در کشور درحال پر  ابر

 اجرا است

بازار ارز به تغییر رئیس بانک مرکزی واکنش 
مثبت نشان می دهد؟
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وش، انتخابی سیاسی در خدمت کدام   کی ر
تیم ملی فوتبال؟!

حمید حاجی زاده  از مصاحبه جنجالی آقای مهدی تاج، رییس فدراســیون 
فوتبال کشورمان در ویژه برنامه شبکه ورزش با اجرای مشترک جواد خیابانی و 

رسول مجیدی  بیش از یک هفته می گذرد.
هفته ای که مــوج انتقادها را بخاطر شــیوه برخورد تاج بــا دو مجری و نحوه 

پاسخگویی اش در محضر مردم در پی داشت. 

دیدگاه

اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان اردبیل

 آگهی مزایده فروش
 ساختمان تجاری و مسکونی بصورت یکجا

 نوبت اول

))اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان((

اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل در نظر دارد:
کل   1401 سال  بودجه  قانون   )18( تبصره  )ب(  بند   2 جزء  اجرای  در 
 1401/8/30 مورخه   51/177878 شماره  مصوبه  استناد  به  و  کشور 
خود  مازاد  منقول  غیر  اموال  دارائی،  و  اقتصادی  امور  محترم  وزیر 
آدرس به  )ستاد(  دولتی  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  ازطریق   را 

و  موجود  وضعیت  با  مزایده  پایه  قیمت  مبنای  بر  و   www.setadiran.ir  
بصورت نقد و یکجا به فروش رساند متقاضیان می توانند ضمن مراجعه به پایگاه 
اینترنتی فوق الذکر و مطالعه ضوابط و مقررات مربوط از ساعت 9 صبح روز شنبه 
مورخه 1401/10/10 لغایت ساعت 13 ظهر روز یکشنبه مورخه 1401/11/02 
پیشنهاد قیمت خود را همراه با اوراق تکمیل شده مزایده، حداکثر تا مهلت مقرر 
از طریق سامانه ستادایران ثبت و بارگذاری نموده و اصل فیش سپرده واریزی هم 
پس از بارگذاری در سامانه مذکور نیز قبل از زمان بازگشایی به اداره امور مالی 
تحویل نمائید و سوالات احتمالی خود را در زمینه ملک مورد مزایده با شماره 

09141597454 )شهامتی( مطرح نمایند.
پلاک ثبتی: نشانی محل مورد نظر

قیمت کارشناسی: )ریال(
مبلغ سپرده شرکت در مزایده: )ریال(

شش دانگ عرصه و اعیانی ملک های به پلاک های ثبتی 24284-2424285- 
24283-24282-24281 فرعی از 33 اصلی )تجاری و مسکونی( اردبیل خیابان 

شهید باکری کوچه شفق 5 75.900.000.000 7.600.000.000
محل انجام مزایده: اردبیل خیابان شهید مطهری اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی استان اردبیل
جدول  طبق  بانکی  رسید  مزایده:  در  شرکت  تضمین  نوع  و  مبلغ 
سپرده  وجوه  تمرکز  بنام   4075044107880981 شماره  حساب  به  فوق 
شبای  شماره  و  اردبیل  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  کل  اداره   –
یا  و  نمایند  واریز  مرکزی  بانک  نزد   IR180100004075044107880981

ضمانت نامه بانکی معتبر به مبلغ فوق.
توضیح اینکه ارائه چک های جاری اشخاص حقیقی و حقوقی و چک تضمین 
شده بانکی و هرگونه تضمین دیگر ))خارج از دو حالت قید شده فوق (( قابل 

قبول نمی باشد.
زمان انتشار در سایت 1401/10/10 روز شنبه ساعت 9 صبح – مهلت دریافت 

اسناد مزایده : 1401/10/20 روز سه شنبه ساعت 13
زمان شروع بازدید: تاریخ 1401/10/10 از ساعت 9 الی 13 – آخرین مهلت 

ارسال پیشنهاد قیمت: 1401/11/02 روز یکشنبه ساعت 13
زمان بازگشایی پیشنهادات: 1401/11/03 روز دوشنبه ساعت 10 

 زمان اعلام به برنده: 1401/11/03 روز دوشنبه ساعت 11
کلیه هزینه های مربوط به حق کارشناسی ، آگهی ها، تبلیغات و ثبت قرارداد در 

دفتر خانه بر عهده برنده مزایده می باشد.
سایر جزئیات در شرایط مزایده درج شده است.

لازم به ذکر است مزایده مذکور کلًا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
انجام می پذیرد.

نوبت اول 1401/10/10 نوبت دوم 1401/10/11

شناسه آگهی:1433909

آگهی مزایده عمومی
دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت به اجاره واحد 
اداری ساختمان چند منظوره دهیاری با قیمت کارشناسی شده 

از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
از واجدین شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت  لذا 
اسناد از تاریخ 1401/10/13 به ساختمان دهیاری اسکمان 

مراجعه نمایند.
آخرین تاریخ ارائه پیشنهادات 1401/10/27 می باشد.

تلفن تماس: 65960840-021 ساعت اداری
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/17

روابط عمومی دهیاری و شورای اسلامی اسکمان

دهیاری روستای اسکمان
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 آگهی مزایده فروش
 ساختمان تجاری و مسکونی بصورت یکجا

 نوبت اول

))اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان((

اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل در نظر دارد:
کل   1401 سال  بودجه  قانون   )18( تبصره  )ب(  بند   2 جزء  اجرای  در 
 1401/8/30 مورخه   51/177878 شماره  مصوبه  استناد  به  و  کشور 
خود  مازاد  منقول  غیر  اموال  دارائی،  و  اقتصادی  امور  محترم  وزیر 
آدرس به  )ستاد(  دولتی  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  ازطریق   را 

و  موجود  وضعیت  با  مزایده  پایه  قیمت  مبنای  بر  و   www.setadiran.ir  
بصورت نقد و یکجا به فروش رساند متقاضیان می توانند ضمن مراجعه به پایگاه 
اینترنتی فوق الذکر و مطالعه ضوابط و مقررات مربوط از ساعت 9 صبح روز شنبه 
مورخه 1401/10/10 لغایت ساعت 13 ظهر روز یکشنبه مورخه 1401/11/02 
پیشنهاد قیمت خود را همراه با اوراق تکمیل شده مزایده، حداکثر تا مهلت مقرر 
از طریق سامانه ستادایران ثبت و بارگذاری نموده و اصل فیش سپرده واریزی هم 
پس از بارگذاری در سامانه مذکور نیز قبل از زمان بازگشایی به اداره امور مالی 
تحویل نمائید و سوالات احتمالی خود را در زمینه ملک مورد مزایده با شماره 

09141597454 )شهامتی( مطرح نمایند.
پلاک ثبتی: نشانی محل مورد نظر

قیمت کارشناسی: )ریال(
مبلغ سپرده شرکت در مزایده: )ریال(

شش دانگ عرصه و اعیانی ملک های به پلاک های ثبتی 24284-2424285- 
24283-24282-24281 فرعی از 33 اصلی )تجاری و مسکونی( اردبیل خیابان 

شهید باکری کوچه شفق 5 75.900.000.000 7.600.000.000
محل انجام مزایده: اردبیل خیابان شهید مطهری اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی استان اردبیل
جدول  طبق  بانکی  رسید  مزایده:  در  شرکت  تضمین  نوع  و  مبلغ 
سپرده  وجوه  تمرکز  بنام   4075044107880981 شماره  حساب  به  فوق 
شبای  شماره  و  اردبیل  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  کل  اداره   –
یا  و  نمایند  واریز  مرکزی  بانک  نزد   IR180100004075044107880981

ضمانت نامه بانکی معتبر به مبلغ فوق.
توضیح اینکه ارائه چک های جاری اشخاص حقیقی و حقوقی و چک تضمین 
شده بانکی و هرگونه تضمین دیگر ))خارج از دو حالت قید شده فوق (( قابل 

قبول نمی باشد.
زمان انتشار در سایت 1401/10/10 روز شنبه ساعت 9 صبح – مهلت دریافت 

اسناد مزایده : 1401/10/20 روز سه شنبه ساعت 13
زمان شروع بازدید: تاریخ 1401/10/10 از ساعت 9 الی 13 – آخرین مهلت 

ارسال پیشنهاد قیمت: 1401/11/02 روز یکشنبه ساعت 13
زمان بازگشایی پیشنهادات: 1401/11/03 روز دوشنبه ساعت 10 

 زمان اعلام به برنده: 1401/11/03 روز دوشنبه ساعت 11
کلیه هزینه های مربوط به حق کارشناسی ، آگهی ها، تبلیغات و ثبت قرارداد در 

دفتر خانه بر عهده برنده مزایده می باشد.
سایر جزئیات در شرایط مزایده درج شده است.

لازم به ذکر است مزایده مذکور کلًا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
انجام می پذیرد.

نوبت اول 1401/10/10 نوبت دوم 1401/10/11

شناسه آگهی:1433909

آگهی مزایده عمومی
دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت به اجاره واحد 
اداری ساختمان چند منظوره دهیاری با قیمت کارشناسی شده 

از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
از واجدین شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت  لذا 
اسناد از تاریخ 1401/10/13 به ساختمان دهیاری اسکمان 

مراجعه نمایند.
آخرین تاریخ ارائه پیشنهادات 1401/10/27 می باشد.

تلفن تماس: 65960840-021 ساعت اداری
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/17

روابط عمومی دهیاری و شورای اسلامی اسکمان

دهیاری روستای اسکمان

تجارت

رفع تعهدات ارزی با قیمت نزدیک به بازار
علیرضا پیمان پاک گفت: بحث کوتاژ ارزی را بــا همکاری بانک مرکزی با هدف 
رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان دنبال می کنیم تا ارز صادرکنندگان به کشور 

بازگردد و با قیمت نزدیک به بازار واقعی به فروش برسد.
علیرضا پیمان پاک، رئیس ســازمان توســعه و تجارت در نشست با نمایندگان 
و فعالان بخش خصوصی و دولتی تجارت در کرمان افزود: برگشــت ارز مسأله 
مهمی اســت که آن را ابتدا از بانک مرکزی پیگیری و روش های برگشــت ارز را 
تسهیل کردیم.وی افزود: بنا شــد که وزارت صمت در این خصوص جدولی ارائه 

کند و مهلتی به صادرکنندگان بدهد.
 اکنون بحث کوتاژ ارزی را با همکاری بانک مرکــزی با هدف رفع تعهدات ارزی 
صادرکنندگان دنبــال می کنیم که در این خصوص برای رفع مشــکل تعهدات 
ارزی صادرکنندگان، صرافی هایی معرفی می شــوند.پیمان پاک اظهار داشت: 
مجلس وعده داده نیم درصد از عوارض صادرات حذف می شــود که امیدواریم 
این اتفاق بیفتد اما ممنوعیت صادرات را طی یک سال و ۲ ماه گذشته نداشتیم 
و حتی ممنوعیــت دام را آزاد کردیم. بحث عوارض نیز مربــوط به محصولات 
جالیزی است که توسط جهاد کشاورزی گذاشــته می شود، قانون بورس کالا و 

عوارض گوجه و پیاز و عوارض پلکانی فولاد را ظرف ۲ ماه لغو کردیم.



آیت الله صدیقی در نماز جمعه تهران:

۹ دی فراموش شدنی نیست

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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جهت اتخاذ تدابیر ویژه
ونا با حضور  جلسه ستاد ملی مقابله با کر

رئیس جمهور برگزار می شود
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت از تشکیل جلسه ستاد ملی مقابله با 

کرونا  امروز شنبه با حضور رئیس جمهور خبر داد.
 سپهر خلجی رئیس شورای اطلاع رسانی دولت از تشکیل جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا با حضور حجت الاســلام سید ابراهیم رئیس جمهور 
خبر داد و گفت: در جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا که برگزار می شود، 
گزارش های وزارت بهداشــت، وزارت کشــور و قرارگاه عملیاتی ستاد 

ملی کرونا به رئیس جمهور تقدیم خواهد شد.
وی تصریــح کرد: بخشــی از دســتور جلســه بــه تدابیــر مرتبط با 
واکسیناسیون کرونا اختصاص داشته و ســتاد ملی با توجه به رصد زیر 
سویه های جدید »اومیکرون« در کشــور تدابیری در این زمینه خواهد 

داشت.

وزارت اطلاعات اعلام کرد
سرشاخه های قیمت گذاری جعلی ارزهای 

خارجی دستگیر شدند
روابط عمومی وزارت اطلاعات با انتشــار اطلاعیه ای اعلام کرد تعدادی 
از گردانندگان و سرشاخه های قیمت گذاری جعلی ارزهای خارجی در 

کشور شناسایی و دستگیر شدند.
به نقل از روابط عمومی وزارت اطلاعات، سربازان گمنام امام زمان )عج( 
طی انجام اقدامات اطلاعاتی به منظور ثبات بخشــی به روند بازار ارز و 
برخورد با عوامل برهم زننده آن، تعدادی از گردانندگان و سرشاخه های 
اصلی کانال هــا، گروه ها و صفحات مجازی کــه درصدد قیمت گذاری 
جعلی ارزهای خارجی، انجام معاملات فردایی و سوداگری بودند، مورد 

رصد اطلاعاتی قرار داده و آنها را شناسایی و دستگیر کردند.
در این راستا با اشراف اطلاعاتی کارشناســان این وزارتخانه، ۱۱ نفر از 
عوامل مؤثر بر نوســانات غیرعادی بازار ارز در شــبکه های اجتماعی با 

دستور مقام محترم قضائی بازداشت و روانه زندان شدند.
همچنین شناســایی ۳۲۰ نفر از عوامــل اصلی مرتبط بــا کانال ها و 
گروه های مجازی نیز انجام پذیرفته اســت که بــه زودی اقدامات لازم 

جهت برخورد با این عناصر مخرب بازار ارز صورت می گیرد.

در رزمایش ذوالفقار 1401 صورت گرفت
اجرای موفقیت آمیز شناسایی و انهدام اهداف 

توسط پهپادهای مختلف
ســخنگوی رزمایش مشــترک ذوالفقار ۱۴۰۱ ارتش گفت: در ادامه 
مرحله اصلــی رزمایش، پهپادهــای مهاجر ۶، ابابیــل ۳ نوین و آرش 
توانســتند، تحرکات نیروهای دشــمن را رصد کرده و اهداف مدنظر را 

منهدم کنند.
 امیر ســرتیپ علیرضا شیخ ســخنگوی رزمایش مشــترک ذوالفقار 
۱۴۰۱ ارتش گفت: در ادامه مرحله اصلی رزمایش، پهپادهای مهاجر ۶، 
ابابیل ۳ نوین و آرش توانســتند با پرواز بر فراز منطقه عمومی رزمایش، 

تحرکات نیروهای دشمن را رصد کرده و اهداف مدنظر را منهدم کنند.
وی افزود: پهپاد مهاجــر ۶ با برد ۲ هزار کیلومتــری در رده پهپادهای 
تاکتیکــی و رزمی قــرار می گیــرد و قابلیت بــه کارگیــری در انواع 
مأموریت های نظامی و غیرنظامی را دارد. این پهپاد قادر اســت تا ۴۰ 

کیلوگرم تسلیحات را زیر بال های خود حمل کند.

سخنگوی رزمایش مشــترک ذوالفقار ۱۴۰۱ ارتش تاکید کرد: در این 
پرنده هدایت پذیر از فواصل دور، قابلیت نصب و استفاده از موشک های 

هدایت لیزری، بمب های هدایت شونده و سقوط آزاد ایجاد شده است.
پهپاد انهدامی آرش نیروی زمینی ارتش در یک عملیات سریع و دقیق 

با طی مسافت طولانی از مبدأ نقطه تعیین شده را هدف قرار داد.
گفتنی است »ابابیل ۳« نوین با افزایش ســرعت و سقف پروازی بیش 
از ۱۵ هزار پــا قادر اســت مأموریت های مراقبت، شناســایی و جنگ 
الکترونیک را با مداومت پروازی مناسب در عمق عملیاتی بیش از ۴۰۰ 

کیلومتر انجام دهد.
پهپاد انهدامی آرش با برد ۲ هزار کیلومتری توســط متخصصان ارتش 
جمهوری اســلامی ایران طراحی و تولید شــده و مجهز به جستجوگر 
فروسرخ و الکترواپتیکی اســت که قابلیت های مضاعفی را به این پرنده 
می دهد. این پهپاد با جســتجوگرهای متنوع قــادر خواهد بود اهداف 

مختلف ثابت و متحرک را با دقت بالا هدف قرار دهد.

فلسطین نابود شدنی نیست
وال در ذات و ماهیت رژیم  کنعانی: ز

صهیونیستی نهفته است
ســخنگوی وزرات امور خارجه در واکنش به ادعاهای واهی و تکراری 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی متذکر شد: فلسطین نابود شدنی نیست 

و زوال در ذات و ماهیت رژیم صهیونیستی نهفته است.

»ناصر کنعانی« با انتشار رشــته توییتی در پاسخ به ادعاهای »بنیامین 
نتانیاهو« درباره جمهوری اســلامی ایران در حســاب کاربری خود در 
توییتر نوشت: نخست وزیر تکراری و معلوم الحال رژیم صهیونیستی با 
تکرار ادعاهای واهی خود علیه ایران، به دنبال هویت سازی برای خود و 

رژیم نامشروع اسرائیل است.
وی افزود: بیش از هفتاد ســال غوطه ور بودن رژیم صهیونسیتی برای 
خروج از بحران هویــت خود که توأم بــا ارتکاب نسل کُشــی، غارت، 
کوچاندن اجبــاری و ده ها اقدام ضد حقوق بشــری بــوده، ترجمان 
سیاست ها و اقدامات غلط انگلیس، آمریکا و برخی کشورهای اروپایی 

در حمایت از این وجود نامشروع است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان خاطر نشــان کرد: فلسطین 
نابود شدنی نیســت و زوال در ذات و ماهیت رژیم صهیونیستی نهفته 

است.

تریبون

رئیس سازمان انرژی اتمی:

آژانس اتهام آمریکا به فناوری هسته ای ایران را نپذیرفت
خریدار  رئیس ســازمان انــرژی اتمی 
با اشــاره به اتهام زنــی آمریکا بــه فناوری 
هســته ای ایران گفت: آنها برنامه هسته ای 
کشورمان را غیرمســالمت آمیز جلوه دادند 
و گفتند کــه به دنبال ســاختن بمب اتمی 
هســتند و به همیــن بهانــه تحریم های 
ظالمانه و غیرقانونی طی ۲۰ ســال اعمال 

کردند.
محمد اسلامی در مراســم نهمین سالگرد 
ارتحــال اســتاد علی اکبر پــرورش اظهار 
داشــت: یکی از نیازهای گرامیداشت یاد و 
خاطره استاد پرورش آن اســت که ما راه و 
روش این مرد بزرگ را بــا ایجاد یک کانون 
پــرورش فکــری و فرهنگی زنــده کنیم و 
با صرف وقت بــرای نوجوانــان، از پایه کار 
فرهنگی انجام دهیم اما این کار مغفول بوده 

است.

مهم ترین ویژگی های استاد پرورش
وی با اشاره به مهم ترین ویژگی های استاد 
پرورش عنوان کرد: پیام اصلی ایشان توجه 
به باور و شخصیتی بود که نه در کلام و گفتار 
بلکه با رفتار و نگاه مشــخص می شد؛ وقتی 
تطبیق ایمانی که بیان می شود با عملی که 
دیده می شود تأثیر بیشتری نسبت به بیان 
تنها دارد و شخصیت استاد پرورش نماد آن 

بود.
معاون رئیس جمهور افزود: افراد بســیاری 
قــرآن و نهج البلاغه بلد هســتند اما در راه 

مستقیم قرار نگرفتند و اثربخش نبودند.
وی با اشــاره به بیــان ویژگی های اســتاد 
پرورش در پیام مقام معظم رهبری تصریح 
کرد: واژه محترمی که حضــرت آقا در پیام 
خود برای اســتاد پــرورش بــه کار بردند 
به معنای ساده زیســتی و با عــزت زندگی 

کردن ایشان بود.

شیوه تربیت استاد پرورش در مدرسه
اســلامی در ارتباط با شــیوه تربیت استاد 
پرورش در مدرسه بیان کرد: در دبیرستان 
احمدیه که ایشــان هم ناظم و هم دبیر آن 
بود، برایش فرقی نداشــت که چه درســی 
می دهد و توجه به تربیت شخصیت و باور به 
دانش آموزان مهم ترین نکته از دید ایشــان 
بود.وی افزود: اســتاد پرورش از هر فرصتی 
برای این  کار اســتفاده می کــرد و حتی در 
زنگ ورزش پیــام خود را در حیــن بازی و 
ورزش منتقل می کرد و لحظه ای از رسالت 

خود دست برنمی داشت.
رئیس ســازمان انرژی اتمــی تصریح کرد: 
هیچ گاه نمی شد فهمید که وقت استراحت 
ایشــان چه زمانی است و همیشــه با توجه 
خاص، به امور می پرداخــت و همچون یک 
باغبان متناسب با هرکس وقت می گذاشت.

الگوسازی شخصیت استاد پرورش 
برای دانش آموزان

وی تأکید کرد: مــا به جای تکرار مســائل 
که فقط رقابت مســموم و تک بعدی ایجاد 
می کند باید رشــد همه جانبه داشته باشیم 
به طوری که دانش آموزان خودباور، خداباور 
و عامل به مکتب اهل بیت)ع( باشــند و این 
چیزی بود کــه در مدرســه احمدیه به آن 

توجه می شد.
اســلامی با تأکید بر الگوســازی شخصیت 
اســتاد پرورش برای دانش آمــوزان عنوان 
کرد: بیان و روح لطیف ایشــان، ثبات قدم و 
مهم تر از همه عشق ایشــان به ائمه اطهار و 
توجه به امام زمان)عج( شخصیت ایشان را 
ساخته بود و ما باید روش و منش این استاد 
را به نسل جوان و نوجوان خود منتقل کنیم.

معاون رئیس جمهور با اشاره به تأثیر تربیت 
نســل جوان در ناآرامی های اخیر بیان کرد: 

در اتفاقات اخیر انگشت اتهام به سوی همه 
روانه شد درحالی که ما پرورش نسل جوان 
خود را در خانه و مدرســه فراموش کردیم و 
به جریانی سپردیم که برای نابودی اسلام و 

انقلاب تلاش می کند.

غفلت از آموزش نسل جوان
وی اضافه کرد: فعال کردن همه ظرفیت ها 
و فریب هایی که این جریــان در این مدت 
انجام دادنــد در تمام طــول تاریخ انقلاب 
اســلامی با این شــدت و چنین انسجامی 
هرگز انجام نشــده بود و بــا ورود همه گونه 
به صــورت سیاســی، رســانه ای، عملیات 
روانی، صحنه ســازی و روایتگری ویژه نظام 
اســتکباری توانســتند در ذهن بخشی از 

جامعه تأثیرگذار باشند.
اسلامی تأکید کرد: بخشی زیاد از شرایطی 
که در آن قرار گرفتیم بــه غفلت از آموزش 
نســل جوان برمی گردد و این چیزی نیست 
که بتوان نسبت به آن کوتاهی کرد و انتظار 

رسیدگی از سوی دولت را داشت.
وی با تصریح به اینکه تربیت و آموزش نسل 
جوان به ظرفیت های مردمی بستگی دارد، 
گفت: قبل از انقلاب این کار بســیار سخت 
بود و پس از آن علی رغــم اینکه فضا فراهم 

بوده و کار کردن راحت تر از گذشــته است، 
اما غفلت شــده و دیگر نباید فرصت ها را از 

دست داد و کوتاهی کرد.

وضعیت اقتصادی کشور در پیش
 از انقلاب

رئیس ســازمان انــرژی اتمــی در بخش 
دیگری از ســخنان خود با اشاره به وضعیت 
اقتصــادی کشــور اظهار داشــت: پیش از 
انقــلاب روزانه بیش از ۶.۵ میلیون بشــکه 
نفت صادر می شــد و این درحالــی بود که 
جمعیت کشور کمتر از ۳۰ میلیون نفر بود؛ 
درآمد این صادرات به صندوق آمریکایی ها 
می رفــت و آنها بنا به تصمیم خــود در امور 

مختلف هزینه می کردند.
وی افــزود: امروزه هم در دنیــا و در منطقه 
ما به همین صورت اســت و درآمد حاصل از 
فروش نفت در برخی کشــورها به صندوقی 
می رود و مطابق برنامه و توافق آمریکا هزینه 
می شــود به طوری که مخالــف منافع ملی 
آمریکا نباشد.اســلامی عنوان کرد: یکی از 
نکاتی که امروزه مطرح است و آمریکایی ها 
در سخنان و اســناد خود بر آن تأکید دارند 
این است که اقدامات ایران، تفکر جمهوری 
اسلامی، قانون اساســی و ساختار حکومت 

ایران مغایر با منافع ملی آمریکاست.

دشمنان به صراحت جنگ اقتصادی
 را عنوان کردند

وی ادامه داد: آنهــا بزرگی ایــران و قانون 
اساسی جمهوری اســلامی را مشکل خود 
می دانند چراکه قانون اساســی ما راه نفوذ، 
سلطه و پذیرش آن را بســته است و بزرگی 
و یکپارچگی کشــور نیــز به دلیل موقعیت 
جغرافیایی، چهــارراه اقتصــادی، ذخایر 
طبیعی و نیروی انســانی بااســتعدادی که 

دارد برای اســتکبار جهانی ایجاد مشــکل 
کرده اســت.رئیس ســازمان انرژی اتمی 
اضافه کــرد: آنها می خواهنــد این مؤلفه ها 
در اختیار اســتکبار جهانی باشــد و چون 
نمی توانند شــعار “ایران را پس می گیریم” 
ســر می دهند که در اتفاقات اخیر نیز بیان 
می شــد اما این به معنای دوباره سوار شدن 
استکبار بر ظرفیت ها و کشــوری است که 
ملت خون هــا برای اســتقلال آن فدا کرده 
اســت؛ آنها در همیــن راســتا به صراحت 
جنگ اقتصادی را عنوان کردنــد و از تمام 
ابزار خود اســتفاده و برای جدایی مردم از 
انقلاب تلاش کردند.وی با اشاره به عملکرد 
آمریکا در امور هسته ای ایران بیان کرد: آنها 
برنامه هســته ای ایران را غیرمسالمت آمیز 
جلوه دادنــد و گفتند که “ایــران به دنبال 
ساختن بمب اتمی اســت” و به همین بهانه 
تحریم های ظالمانــه و غیرقانونی طی ۲۰ 

سال اعمال کردند.
اســلامی ادامــه داد: در این مــدت آژانس 
بررســی و نمونه بــرداری کــرد و دید که 
سایت هسته ای اعلام نشده ای وجود ندارد 
و مطالب بیان شــده چیزی جــز اتهام نبود 
و با هر شــرط و بستی ســند برجام به امضا 
رسید که طی آن ایران پذیرفت به ازای رفع 
تحریم  ها فعالیت هســته ای خود را محدود 

کند و اعتمادسازی انجام دهد.
وی افزود: این معامله بین ایران و ۱+۵ امضا 
شد و کشــور ما به تمام تعهدات خود عمل 
کرد و خود را بــا توافق نامه انطبــاق داد اما 
آنها پیس از چند ماه از برجام خارج شــدند 
و علاوه بر عدم عمل بــه تعهدات خود اجازه 
ندادند که هیچ کشــوری با ایران همکاری 
کند و مجدداً تحریم ها را تشدید کرده اجازه 
ندادند فعالیت های صلح آمیز انجام شــود و 

حتی روی غذا و دارو نیز فشار وارد کردند.

زینب رجائی  امام جمعــه موقت تهران با 
اشاره به اینکه حماسه ۹ دی فراموش شدنی 
نیســت، گفت: مردم ما تا زمانی که آمریکا 
را به زانو درنیاورند و مســتکبران را تسلیم 
نکنند، راه سردار سلیمانی را ادامه خواهند 

داد.
 آیت الله کاظم صدیقــی خطیب نماز جمعه 
تهــران در نماز جمعه این هفتــه تهران که 
در محــل مصلی امام خمینــی )ره( برگزار 
شــد ضمن دعوت همگان به تقــوای الهی 
بر ضــرورت برقراری عــدل و عدالت تاکید 
کــرد و گفت: بنا بــر آموزه هــای دینی اگر 
می خواهیــم در ســنگر امن باشــیم، باید 
بدانیم کــه از عدل می توان به تقوا رســید. 
عدل یعنی هر فرد و هر چیــزی در جایگاه 

خود قرار بگیرد.

تکرار گناهانی مانند بی حجابی انسان 
را از عدالت ساقط می کند

وی عنوان کــرد: فردی عادل اســت که از 
گناهان کبیــره و صغیره خــود را دور نگاه 
دارد. بایــد بدانیم تکــرار گناه های صغیره 
همچــون بی حجابــی نیز منجر به فســق 

می شود و انسان را از عدالت ساقط می کند.
خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به ایام الله 
دی ماه بیــان کــرد: در این ایــام حوادث 
مختلفی اتفــاق افتاده کــه هرکدام خطبه 
مســتقلی را می طلبد. حادثه ۱۹ دی و قیام 
مردم قم که جزو نقاط عطف انقلاب ما بود، 
از جمله حوادث عظیم تاریخ انقلاب اســت. 
این واقعه حجت بودن مردم قم را نشان داد 
و در گرم کردن جبهه مجاهدت و اســتمرار 

انقلاب نقش عظیمی داشت.
آیت الله صدیقی ادامه داد: نهم دی نیز جزو 
ایام الله اســت و فراموش شدنی نیست. نهم 
دی از جمله روزهای احیای دین و پیروزی 
آرمان های شــهیدان اســت. نهم دی جزو 
روزهایی اســت که خداوند به برکت حضور 
مردم دشــمن را نــاکام کرد و همه نقشــه 
دشمنان به هم ریخت، همچنین آرامش از 

دست رفته به ملت ایران بازگشت.

۹ دی بار دیگر استحکام بین امام 
و امت را نشان داد

وی تاکید کرد: نهم دی بار دیگر اســتحکام 
و انســجام بین امــام و امت را نشــان داد. 
ناگسســتنی بودن ارتباط بیــن امت و امام 
از ابتدای اســلام وجود داشــته و هیچ کس 
نتوانسته مؤمن را از امام خود جدا کند. تمام 
تلاش دشــمن بر این بود که مسئله ارتباط 
امت و امامت را از طریق جریان فتنه کوری 

که برنامه ریزی کرده بود، برهم بزند.
خطیب نماز جمعه تهــران اظهار کرد: همه 
قدرت های شــیطانی، اســتکباری و نظام 
ســلطه بدون پرده در صحنه حاضر شدند و 
از بانیان فتنه و فتنه گران حمایت رســمی 
کردند. آنها تبلیغات خود را در مسیر به هم 

ریختن نظام وحدت جامعه ایران و جدایی 
افکندن بین امت و ولی فقیه به کار بستند.

آیت الله صدیقی افزود: فتنه سال ۸۸ به بهانه 
تقلب در انتخابات ریاست جمهوری بود که 
یک دروغ بود؛ مثل دروغــی که در اوکراین 
گفتند و انقــلاب رنگی به وجــود آوردند و 
مســیر حکومت را تغییر دادنــد. از آنجا که 
این روش در بعضی کشــورهای دیگر نیز به 
ثمر نشســته بود، در ایران نیز انقلاب سبز 
را مطرح کردند و بنا داشــتند از این روش، 
انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی را نابود 

کنند.

حامیان فتنه می خواستند 
مردم سالاری دینی را از بین ببرند

وی تصریح کرد: حامیان فتنه می خواستند 
پیوند سیاست و دیانت، پیوند میان مدیریت 
دین و حاکمیت در جامعه با خواست مردم 
و مردم ســالاری دینی را از بین ببرند. مردم 
ســالاری دینی راه نوعی بود که اســتکبار 
جهانی با تولد آن دســتش از غارت کشــور 
بــزرگ ایران کوتاه شــده بــود، همچنین 
فرهنگ مردم ســالاری دینی در کشورهای 

دیگر نیز ترویج یافت.
خطیب نماز جمعه تهران گفت: این فرهنگ 
مرزهــا را درنوردیــد و خارج از ایــران نیز 
بیدارگری کرد و مســئله قیام و جهاد علیه 
استکبار را در مسیر نشــر قرار داد. بنابراین 
مستکبران با تمام امکانات خود برای جنگ 
با این مولــود تازه تولد یافته آماده شــدند، 
مولودی که اسلام ناب محمدی را به صحنه 

آورده بود.
آیــت الله صدیقی با بیــان اینکــه انقلاب 
اســلامی تجلی قدرت خدا در امامت و امت 
بود، یادآور شد: تمام قدرت های بزرگ شرق 
و غرب با همه تجارب پیچیده خود متمرکز 
شده بودند که این انقلاب متولد نشود، اما به 

خواست خدا نتوانســتند جلوی این تولد را 
بگیرند.وی اظهار کرد: بعد از تولد خواستند 
انقلاب را در نطفه خفــه کنند و در روزهای 
اول زندگــی جمهــوری اســلامی، تلاش 
کردند آن را از بین ببرند. بنابراین آشوب ها 
و جنگ قومیت ها و خلق ها را ایجاد کردند؛ 
اما از آنجا که دســت خــدا بالاتر از ســایر 
دست ها بود آشوب هایی که ساخته بودند، 

جمع شد.
خطیب نمــاز جمعــه تهران اضافــه کرد: 
دشمنان علاوه بر جنگ نرم، به جنگ سخت 
و مســتقیم روی آوردند؛ آن هم نه یک سال 
بلکه هشت سال جنگی را علیه کشور ما رقم 
زدند. در این جنگ ایران در یک ســو و تمام 
قدرت های شــیطانی در سوی دیگر میدان 

بودند.

همه قدرت های شیطانی دنیا شکست 
خوردند و سرافکنده شدند

آیت الله صدیقــی متذکر شــد: آنها هرچه 
در تــوان داشــتند را مصرف کردنــد و به 
کار گرفتند اما ایــن بار نیز بــا لطف خدا با 
سرافکندگی، خاک کشــور ما ترک کردند 
و نتوانســتند یک وجب از خــاک ایران را 
در اختیــار بگیرنــد. در نهایت دشــمن ما 
سرافکنده و شکست خورده شد و در نتیجه 
همه قدرت های شــیطانی دنیا شکســت 

خوردند و سرافکنده شدند.
وی عنــوان کــرد: دشــمن ســال ها در 
اندیشکده های خود فکر و برنامه ریزی کرد 
تا انقلاب سبز را رقم بزند. مستکبران پیش 
از آن در جریــان کوی دانشــگاه تجربه ای 
داشــتند، آن را آسیب شناســی کردنــد و 
خواستند با رقم زدن انقلاب سبز، ملت را در 
برابر ملت قرار دهند و شکافی ایجاد کنند تا 

نیازی به حمله خارجی نباشد.
خطیب نماز جمعه تهــران بیان کرد: اعجاز 

ولایت امیرالمومنین و اهل بیت اجازه نداد 
دشــمنان ما به اهداف خود برسند. مسئله 
نیابــت از حضــرت حجت یــک حقیقت و 
واقعیت است. عنایت امام عصر )عج( کمک 
کرد و بعد از هشت ماه آشــوب و ناامنی در 
تهران و برخی شهرســتان ها، نهم دی ماه 
مردم کشــور به طور خودجــوش در تمام 

کشور حاضر شدند.

مردم دروغ دشمنان را فهمیدند و بار 
دیگر با ولایت میثاق بستند

آیت الله صدیقی با اشــاره بــه اینکه برخی 
مردم در شهرســتان ها پیش از نهم دی ماه 
در صحنه حاضر شــده بودند، ادامه داد: نهم 
دی یک خیــزش عمومی، جوشــش الهی 
و یک قیــام همه جانبــه علیه اســتکبار و 
نقشــه های بیرونی بود. نهم دی یک اعلام 
به این معنا بود که مردم فریب کســانی که 
می خواهند ایجاد ناامیدی کنند را نخواهند 
خورد. مردم اعلام کردند که دروغ دشمنان 
را فهمیدنــد، به صحنه آمدنــد و بار دیگر با 

ولایت میثاق بستند.
وی تاکید کرد: روز نهم دی ماه، یک عکس 
از یک رئیس جمهور یا شخصیت دیگری در 
دست مردم نبود. تنها امت و ولی فقیه برای 
آنها مطرح بود که این موضوع، بصیرت مردم 
را نشان داد. امت در وقت مناسب و آنجا که 
باید به میدان می آمدنــد در صحنه حاضر 
شدند، دوست و دشمن و اصالت ولایت را بار 
دیگر بازشناسی کردند و مملکت و انقلاب و 

نظام را بار دیگر بیمه کردند.

شهید سلیمانی یک تفکر و مکتب است
خطیب نمــاز جمعه تهران با اشــاره به ایام 
شهادت سردار سلیمانی، اظهار کرد: شهید 
سلیمانی یک شخص نیســت؛ یک جریان، 
تفکر، مکتــب، ابــری پرباران و الگوســاز 

است. او اکســیر غیرت، معنویت، شهامت، 
شــجاعت و دین داری بــود. علیرغم آنکه 
نمی خواســت هیچ جا خود را نشــان دهد، 

خداوند متعال او را به جهانیان نشان داد.
آیت الله صدیقی افــزود: یکی از ویژگی های 
برجسته شــهید ســلیمانی که از او نه یک 
شــخصیت، بلکه یــک جریــان توحیدی 
ســاخت، اخلاص او بود. این موضوع برای 
ما یک درس بزرگ اســت. اگر برای خدا کار 
کنیم، خدا نیز به مــا کمک می کند. ویژگی 
دیگر شهید ســلیمانی تعبد و باور به ولایت 
بود. حرکت او، سیاسی یا دیپلماتیک نبود، 
بلکه بر اساس اعتقاد و عشــق و باور عمیق 

بود.
خطیب نماز جمعه تهران گفت: پیشــرفت 
کشوری در اثر عبودیت است و عبودیت در 
ولایت معنا پیدا می کند. شــهید سلیمانی 
این موضوع را با همه وجود باور کرده و آن را 

در مسائل مختلف تجربه کرده بود.
آیت الله صدیقی یادآور شــد: ســید حسن 
نصرالله مرد بزرگ عرب نیز بر این مســئله 
عقیــده دارد که مقام معظــم رهبری، ولی 
خداوند اســت، دید شــخصی ندارد و الهام 
الهــی دارد. بنابرایــن اگــر دولت ها تحت 
فرمان ولایت عمل می کردند، امروز چنین 

مشکلات اقتصادی در کشور نداشتیم.

شهید سلیمانی امروز خطر بیشتری 
برای استکبار دارد

وی اظهــار کرد: بنا بر تاکیــد رهبر انقلاب، 
شــهید ســلیمانی امروز خطر بیشــتری 
برای اســتکبار دارد و حمایــت او از جبهه 
مقاومت مؤثرتر از سردار ســلیمانی سابق 
است. با شهادت حاج قاسم سلیمانی اولین 
ضربه ای که نظــام وارد کرد، حمله به پایگاه 
آمریکایی ها در عین الاســد بود. ضربه دیگر 
تشییع پیکر شهید ســلیمانی بود که نشان 

داد او ملی ترین فرد است.
خطیب نماز جمعه تهران اضافه کرد: شهید 
ســلیمانی نه تنها عراق، ســوریه و لبنان را 
حمایت کرد فلســطین را نیــز مجهز کرد. 
اگر در درگیری های اخیــر بیش از هفتصد 
نفر از صهیونیســت ها به هلاکت رسیده اند، 
اگر سران آنها به شدت وحشــت کرده اند، 
اگر حزب الله لبنان به یک ابرقدرت شناخته 
می شــود، اگر یمــن این چنیــن مقاومت 
می کنــد و اگر عراقی که دیــروز زیر چکمه 
آمریکایی ها امان نداشته امروز آمریکایی ها 
را بیرون می کند، به علــت رهبری آیت الله 
خامنه ای و فرماندهی هوشــمندانه شهید 

سلیمانی بوده است.
آیت الله صدیقی متذکر شــد: این بصیرت 
و شجاعت به رخ عالم کشــیده شده است. 
این خون پاک همچنان می جوشــد. مردم 
ما تا زمانی کــه آمریکا را به زانــو درنیاورند 
و مســتکبران را تســلیم نکنند، راه سردار 

سلیمانی را ادامه خواهند داد.
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بررسی عوامل ثبات قیمت لوازم خانگی
رکود، اجبار یا کنترل قیمت مواد اولیه؟

وزیر صمت بالا بودن عرضه و کنترل قیمــت مواد اولیه را از دلایل ثبات 
قیمت لوازم خانگی عنوان کرده، اما به رکود و قیمت گذاری دســتوری 

اشاره نکرده است.
 سید رضا فاطمی امین، وزیر صمت، در یک برنامه تلویزیونی بالا بودن 
عرضه و تولید لــوازم خانگی و کنترل قیمت محصــولات فولادی را از 

عوامل ثبات قیمت لوازم خانگی عنوان کرد.
او همچنین گفته که بــه دلیل بالا بودن عرضه لــوازم خانگی، مردم به 
ســمت خرید ســرمایه ای لوازم خانگی نمی روند. از طرف دیگر مهار 
قیمت مواد اولیــه، به ویژه فــولاد، از طریق عرضــه در بورس و حذف 
ســهمیه بندی ها باعث ثبات قیمت محصولات پایین دستی مثل لوازم 
خانگی شــده اســت.این اظهارات در حالی مطرح شــده که اواخر آذر 
ماه، در پی افزایش نرخ ارز، پازوکی، رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم 
خانگی گفته بود کــه افزایش نرخ ارز تاثیری بر قیمــت لوازم خانگی و 
تقاضا در این بازار نداشــته و مغازه داران هم نمی توانند قیمت ها را بالا 
ببرند، چراکه به دلیل رکــود حاکم بر بازار، افزایــش قیمت، خودزنی 
اســت. بنابراین رکود در بازار یکی دیگر از عوامل ثبات قیمت است که 

وزر صمت به آن اشاره ای نکرده است.
موضوع دیگری کــه وزیر صمت به آن اشــاره نکرد، اما بارها از ســوی 
تولیدکنندگان مطرح شــده، قیمت گذاری دستوری است. برای مثال 
اخیرا هاشــمی، دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی نسبت به کوچک 
شــدن مقیاس صنعت لوازم خانگی بخاطر قیمت گذاری دستوری در 
شــرایط افزایش هزینه های تولید ابراز نگرانی کرد و پیشــنهاد داد که 

نظارت ها بر قیمت محصولات پسینی شود.
او همچنین گلایه کرده بود که وقتی نــرخ ارز نیمایی به ۳۵ هزار تومان 
و یورو به نزدیک ۳۷ هزار تومان رسیده اســت تولید کننده چگونه باید 

نیازهای خود را تامین کند.  
طبق گفته های تولیدکنندگان، مواد اولیه از بورس تامین می شــود که 
قیمت آن متاثر از نرخ ارز، قیمت های جهانی و حاشــیه رقابت اســت. 
همچنین اگر تولید کننده نتواند مواد اولیه خود را در بورس تامین کند 
باید آن را از بازار آزاد بخرد. با توجه به این شــرایط که قیمت مواد اولیه 
کنترل نمی شود، تولیدکنندگان بارها درخواست کرده اند که نظارت ها 
بر بازار پســینی باشد نه پیشــینی؛ یعنی تولیدکنندگان برای افزایش 
قیمت نیازی به مجوز نداشته باشند، بلکه واحدها بر اساس اسناد خود 
قیمت های جدید را بارگــذاری کنند، اما اگر بر اســاس فرآیند برآورد 

قیمت، واحدی تخلف داشت با آنها برخورد کنند.
بنابراین به نظر می رسد عوامل ثبات قیمت لوازم خانگی متعدد است و 

همه این عوامل نیز به نفع تولیدکننده نبوده است.

وزیر جهاد کشاورزی: 
سال آینده شاهد اوج استقرار کشاورزی 

قراردادی خواهیم بود
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه، در دولت سیزدهم نقشه راه توسعه 
با طراحی و اجرای الگوی کشت محصولات کشاورزی در دست اقدام و 
پیگیری است، گفت: ســال آینده این طرح به طور کامل گسترش داده 

خواهد شد و شاهد اوج استقرار کشاورزی قراردادی خواهیم بود.

سیدجواد ساداتی نژاد در دیدار با آیت الله سیدکاظم نورمفیدی نماینده 
ولی فقیه در گلستان اظهار کرد: با برنامه ریزی صورت گرفته در دولت 
سیزدهم نقشه راه توســعه با طراحی و اجرای الگوی کشت محصولات 
کشاورزی با ۲ هدف توسعه گرایی و ایجاد امنیت غذایی در دست اقدام 

و پیگیری است.
وی افــزود: این طرح با دســتور رهبــر معظم انقــلاب در خودکفایی 
محصولات اساســی که بالاترین ابزار از کشــاورزان حمایت می کند تا 
افزایش تولید رقم زده شــود.وی گفت: محور دولت سیزدهم در بخش 
کشاورزی، اجرای کشت قراردادی محصولات کشــاورزی است که از 
پارسال این طرح به صورت آزمایشی آغاز شــده و امسال هم این طرح 

برای کشت گندم به اجرا درخواهد آمد.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: ســال آینده این طرح بــه طور کامل 
گسترش داده خواهد شــد و شاهد اوج استقرار کشــاورزی قراردادی 
خواهیم بود.ســاداتی نژاد با اشــاره به این کاشــت قراردادی گندم در 
۸۰۰ هزار هکتار از اراضی گلســتان افزود: این استان در اجرای کشت 

قراردادی گندم رتبه نخست کشور را برعهده دارد.
آیت الله نورمفیدی در این دیدار گفت: جهادکشــاورزی در راســتای 
توســعه و ایجاد امنیت غذایی پایدار در بین دستگاه های کشور از همه 
مهمتر است چون دستگاهی است که استقلال و امنیت کشور را تامین 

می کند.
به گزارش فارس، نشســت با تشکل های بخش کشــاورزی و بازدید از 
تعدادی پروژه های بخش کشاورزی، دیدار با خانواده شهید و شرکت در 
یادواره شهدای روستای رحمت آباد علی آبادکتول از جمله برنامه های 

سفر یک روزه وزیر جهادکشاورزی به گلستان است. 

 پیشنهاد اعتبار 2میلیارد دلاری در بودجه 1402
و سال آینده ۲ برابر می شود واردات خودر

دولت در اقدامــی مهم برای تنظیم بازار خــودرو ظرفیت ارزی واردات 
خودرو در بودجه ۱۴۰۲ را به دو برابر افزایش داده است.

 اخبار دریافتی از لایحه بودجه ۱۴۰۲ که به تازگی به مجلس شــورای 
اسلامی ارسال شده است نشان می دهد دولت برای سال آینده حدود ۲ 

میلیارد دلار برای واردات خودروی خارجی لحاظ کرده است.
لازم به ذکر است در بودجه ۱۴۰۱ حدود یک میلیارد دلار برای واردات 
خودروهای اقتصادی بین ۱۰ تا ۲۰ هزار دلار لحاظ شده بود که از اوایل 

دی ماه روند ورود خودروهای خارجی به کشور آغاز شده است.
افزایش دوبرابری ظرفیت ارزی جهت تأمیــن منابع واردات خودروی 
خارجی از عــزم جدی دولت بــرای تنظیم بازار خودرو کــه این روزها 

وضعیت نامتعادلی از محل کمبود عرضه دارد، خبر می دهد.

بازار

خریدار  قیمــت ارز که از آغــاز فعالیت 
دولت سیزدهم روند آرامی را طی می کرد، 
بلافاصله پــس از ناآرامی هــای اخیر دچار 
نوسان شــد و ترکیب چندین عامل در این 
مدت این نوسان ها را تشدید کرد، اما دولت 

مصمم است بازار ارز را سر و سامان دهد.
 نرخ ارز که از اواخر شهریور سال جاری روند 
صعودی به خود گرفت، چنــد عامل پی در 
پی موجب شــکل گیــری و اســتمرار این 
روند صعودی شــد. این افزایش قیمت ها با 
ناآرامی های اواخر شهریور و مهر هم زمان و 
موجب شکل گیری افزایش تقاضای خرید 

ارز شد.

ناآرامی ها بهانه ای برای آغاز افزایش 
قیمت ارز

ناآرامی ها، در ابتدا کلیــد افزایش نرخ ارز را 
زد، اما ادامه دار شدن افزایش نرخ ارز ناشی 

از هم افزایی چند عامل بود.
بروز ناآرامی هــا تقاضاهایی بــرای خروج 
سرمایه و یا تبدیل ســرمایه به وجود آورد. 
این تقاضاها در ابتدا عمدا در بازار معاملات 
نقد به وجود آمد. انتظار برای افزایش نرخ ارز 
تغییر رفتار افراد را در پی دارد، به این شکل 
که نگرانی از افزایش نرخ ارز، فرد را متقاضی 
خرید ارز می کنــد و همین رفتــار موجب 

افزایش تقاضا می شود.

 فاصله قیمت ارز آزاد و صرافی فرصتی 
برای دلالان ارزی

افزایش قیمــت در بــازار معامــلات نقد 
موجب شــکل گیری فاصله بین بازار نقد و 
بازار حواله ارز شــد و همین فاصله انگیزه و 
انتظارات صادرکنندگان ارز را برای افزایش 

بهای ارز شکل داد.
با این وجود، نرخ ارز در بازار متشــکل ارزی 
)معاملات نقد( و بــازار نیما )بازار حواله ارز( 
با تاخیر و فاصله زیادی نســبت به بازار آزاد 
حرکت می کرد و همین مســاله موجب به 
وجود آمدن فاصله معنادار و قابل توجه بین 
نرخ ارز در بازار رســمی و بازار غیررسمی به 

وجود آورد.
شــکل گیری فاصله بین نرخ ارز بــازار آزاد 
و نرخ ارز رســمی موجب شــد تقاضاهای 
جدیدی برای خرید ارز وارد بازار شــود. این 
تقاضاهای جدید هم در معاملات نقد بود و 
هم در بــازار حواله؛ بنابرایــن این عامل هم 

موجب تشدید سیر صعودی نرخ ارز شد.

 تسویه حساب شرکت ها تقاضای ارز 
را افزایش داد

در همین شــرایط بــود که با رســیدن به 
روزهای پایانی سال میلادی، موعد تسویه 
حساب شــرکت های خارجی طرف مبادله 
با شــرکتها و بازرگانان ایرانی نزدیک شد و 
همین مســاله به طور موقت تقاضای ارز را 
افزایش داد. البته این مساله همواره در یک 
ماه منتهی به پایان سال میلادی وجود دارد، 
اما در ســال جاری باتوجه به شــکل گیری 
ســایر تقاضاها در بازار ارز، افزایش نرخ ارز 

را تشدید کرد.

 تامین ارز واردات خودرو از کانال درهم 
دو عامل دیگر در کنار عوامل ذکر شده برای 
افزایش نرخ ارز، موثر بود. یکی از این عوامل، 
ورود تقاضای ارز بــرای واردات خودرو بود. 
گفته می شــود باوجود اینکه در ابتدا مبنا 
بر این بود که تامین ارز برای واردات خودرو 
در سقف یک میلیارد دلار در سال، از کانال 
درهم انجام نشود، اما در نهایت تامین ارز از 

کانال درهم بوده است. 

 رشد تقاضای درهم از ناحیه روسیه
عامــل دوم، افزایش تقاضــای ارز درهم از 
ناحیه روسیه در یک سال اخیر است. حجم 
مبادلات تجاری بین روسیه و امارت در یک 
ســال اخیر به میزان قابل توجهی افزایش 

یافته و همین مســاله تقاضای درهمی را از 
ناحیه روسیه بالا برده است.

 اقتصاد ایران کمبود ارز ندارد
به گواه آمار اقتصاد ایران در ســال ۱۴۰۱ نه 
با مازاد نقدینگی مواجه است و نه کمبود ارز 
دارد، زیرا نسبت نقدینگی به تولید ناخالص 
داخلی در ســال جاری کمتر از ۷۴ اســت. 
یعنی تولید ناخالص داخلی کشــور بیش از 
۲۶ درصد بیشــتر از حجم نقدینگی است. 
در حالی که در بسیاری کشــورها، به ویژه 
کشورهای توسعه یافته، نسبت نقدینگی به 
تولید ناخالص داخلی فراتر از ۱۰۰ درصد تا 
۱۵۰ درصد است. همچنین میزان صادرات 
نفت کشــور به روزانه یــک میلیون و ۳۰۰ 
هزار بشکه در روز رســیده و حجم صادرات 
غیرنفتی هــم در وضعیت مطلوبی اســت. 
براســاس آخرین آمارها میــزان عرضه ارز 
در سامانه نیما ۷۱ درصد و در بازار متشکل 

ارزی هم ۴۰ درصد رشد داشته است. 
اما یکی از دلایلــی که بازار ارز ایــران را در 
این مدت با چالش مواجه کرده است، سهم 
بالای درهم در مبادلات ارزی کشور است، 
به طوری کــه حدود ۹۰ درصــد مبادلات 
کشــور از کانال درهم انجام می شود. فشار 
بیش از حد به کانــال درهم، موجب کمبود 
درهم در بــازار ایران و افزایــش نرخ ارز می 

شود.

 ضرورت هماهنگی نقشه ارزی و نقشه 
تجاری کشور

بنابراین یکــی از برنامه هایی که دولت و بانک 
مرکزی بایــد آن را پیگیری کننــد، اصلاح 
و هماهنگی بین نقشــه ارزی و نقشه تجاری 
کشــور اســت، به طوری که ســهم درهم از 
مبادلات ارزی کشــور کاهش یافته و ســایر 
ارزهای جهــان روا مانند یــوان جایگزین آن 
شــوند. البته این یک برنامه بلند مدت است و 
دولت باید به تدریج به این سمت حرکت کند.

 نرخ به تدریج متعادل می شود
در این میــان دولت و بانــک مرکزی چند 
برنامه را در دستور کار قرار داده اند که یکی 
از آنها اصلاح شــیوه مدیریت بازار ارز است 
به گونه ای که روز گذشــته دامنه نوسان در 
بازار متشکل ارزی حذف شد تا بهای ارز در 
بازار رســمی فاصله خاصی با نرخ بازار آزاد 
نداشــته باشــد. حذف فاصله بازار رسمی 
از بازار غیررســمی ســودآنی در این بازار را 
از بیــن خواهد برد و خود بــه خود تقاضای 
ارز ناشــی از اختلاف قیمت را از بازار خارج 

خواهد کرد.
ضمــن اینکــه در ایــن حالــت، تمایــل 
صادرکننــدگان بــه فــروش ارز در کانال 
صرافی های مجــاز و بازار متشــکل ارزی 
افزایش می یابــد و همین مســاله موجب 
افزایش عرضه ارز و کاهــش قیمت در بازار 

خواهد شــد.در این حالت بانــک مرکزی 
می تواند در بالاترین ســطح قیمت در طول 
یک روز فروشنده ارز باشد و در پایین ترین 
قیمت در طول روز، متقاضی و خریدار شود. 
این فراینــد به تدریج بهای ارز را به ســمت 
قیمت های قبلی و نرخ های تعادلی هدایت 

خواهد کرد.

 مالیات بر عایدی سرمایه مانع عمده 
سفته بازی و دلالی

برنامــه دیگر دولــت، اجرای پایــه جدید 
مالیاتیِ مالیات بر عایدی ســرمایه اســت. 
طــرح مالیات بــر عایدی ســرمایه یکی از 
طرح های مهــم مجلس یازدهم اســت که 
کلیات آن در اردیبهشــت ماه سال گذشته 
در صحن علنی به تصویب رسید و جزئیات 
آن برای بررســی بیشــتر به کمیســیون 
اقتصادی بازگشت. کمیســیون اقتصادی 
هــم با همــکاری دولــت ســیزدهم متن 
نهایی این طــرح را در اواخــر فروردین ماه 
ســال ۱۴۰۱ تدوین و تصویب کــرد. این 
طرح از آن زمان تاکنون در نوبت بررســی 
در صحن اصلــی مجلس است.براســاس 
آخرین اطلاعات، طرح مالیــات بر عایدی 
سرمایه دومین دستور کار صحن مجلس در 
۱۱ دی ماه مجلس شــورای اسلامی است. 
در این مدت بارها خانــدوزی وزیر اقتصاد، 
صالح آبادی رئیس کل سابق بانک مرکزی 
و فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
بر ضرورت تصویب و اجرای این طرح تاکید 
کرده اند.بنابرایــن گــزارش تغییر رئیس 
کل بانک مرکزی که روز گذشــته رخ داد، 
نشان از  دغدغه مندی و اهتمام دولت برای 

مدیریت بازار ارز و افزایش قدرت ریال دارد.
البته مدیریت بازار ارز تنها به وســیله بانک 
مرکزی میسر نخواهد شــد، بلکه همکاری 
وزارت صنعت در توســعه صادرات صنعتی 
با هــدف ارزآوری،  وزارت نفت در توســعه 
صــادرات پتروشــیمی، وزارت خارجه در 
تســهیل تجاری بــا کشــورها و پیمانهای 
پولی چند جانبه و تجارت بــا ارزهای ملی 
و در نتیجــه کاهش تقاضــای دلار، وزارت 
جهاد کشاورزی در تولید نهاده ها و کاستن 
از نیاز به واردات نهاده دام و طیور، ســازمان 
برنامه و بودجــه در تدوین بودجه متعادل و 
بدون کسری و سایر دستگاه ها در کاستن از 
هزینه جاری و کمک به رفع کسری بودجه 

هم لازم است.

 انجمــن جهانی فولاد اعــلام کرد تولید فــولاد ایران 
در نوامبــر ۲۰۲۲ از بزرگتریــن اقتصاد اروپا بیشــتر 
شــده و ایران با کنار زدن آلمان به جایــگاه هفتمین 
تولیدکننده بزرگ فولاد جهان در این ماه صعود کرده 

است.

 انجمن جهانی فولاد از تولید ۲.۹ میلیون تن فولاد در 
ایران طی یازدهمین ماه سال جاری میلادی خبر داده 
است. تولید فولاد ایران در این ماه با رشد ۳.۹ درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است.
رشد ۳.۹ درصدی تولید فولاد ایران در نوامبر ۲۰۲۲ و 

با وجود تداوم تحریم هــای غیرقانونی آمریکا درحالی 
اســت که کل تولید فولاد جهان در این ماه ۳.۷ درصد 

و تولید فولاد آمریکا ۱۰.۵ درصد کاهش یافته است.
ایران طی ســال های اخیر بر اســاس آمــار ۱۲ ماهه 
دهمین تولیدکننده بزرگ فولاد جهان بوده اســت اما 

در نوامبر امسال توانسته برای نخســتین بار تا جایگاه 
هفتمین تولیدکننده بزرگ فولاد جهان بر اساس آمار 
ماهانه بالا رود. تولید فولاد ایران در این ماه از آلمان که 
بزرگترین اقتصاد اروپا محسوب می شود و همچنین از 

تولید فولاد برزیل و ترکیه بیشتر بوده است.

فولاد

وپا پیشی گرفت صعود ایران به جایگاه هفتم فولادسازان جهان؛ایران در تولید فولاد از بزرگترین اقتصاد ار

بورس منبع خلق ارزش خود را از دست داده است

واکنش کارشناسان به رشد عجیب شاخص
نگارعلی  کارشناســان اقتصــادی بر این 
باورند که رونــد صعودی بــورس در هفته 
گذشــته را نمی توان به عنوان رشــد تلقی 
کرد، چراکه بورس منبــع خلق ارزش خود 
را که رشد تولید اســت، از دست داده است 
و تنها دارد عقب افتادگی خود را از بازارهای 
موازی جبران می کند. بورس در هفته ای که 
گذشت ضرر ماه های گذشته را جبران کرد 
و با سرعت بی ســابقه ای به سوی کانال یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار واحــدی حرکت کرد؛ 
شــاخص کل بورس در آخریــن روز هفته 
بیش از ۷۰ هزار واحد رشد کرد و به عدد یک 

میلیون و ۶۴۷ هزار و ۳۱۴ واحد رسید.

رشدی در بورس اتفاق نیافتاده است
همایون دارابی، کارشــناس بازار سرمایه، 
در گفت و گــو با خبرنــگار خبرآنلاین و در 
واکنش به رشــد خیره کننده بورس در روز 
گذشته؛ گفت:» بخشــی از صعود شاخصی 
که در چند هفتــه اخیر بازار ســرمایه آن 
را تجربه کرد، ناشــی از عقب افتادگی بازار 
ســرمایه بود. بازارهای موازی در دو ســال 
گذشته رشــد قابل توجهی را تجربه کردند 
اما بورس در دو مقطع، یکی بعد از انتخابات 
ریاســت جمهــوری و در ابتدای امســال 
رشــدی را تجربه کرد اما هر دو در محدوده 
کانال یــک میلیون و ۶۰۰ تــا یک میلیون 
و ۷۰۰ متوقف شــد و در حــال حاضر بازار 
بخشــی از افت بین بهار تا ابتدای زمستان 
را جبران می کنــد و هنوز به مفهوم رشــد 
نرسیده است و رشدی اتفاق نیافتاده است.«

نقدینگی ناچیزی بــه بازار ســرمایه وارد 
شده است

دارابی در ادامه با اشــاره به اینکه رشد باید 
از مســائل بنیادی ناشی شــود؛ گفت:» در 

چهار حوزه نرخ بهره، نرخ ارز، قیمت گذاری 
دستوری و لایحه بودجه سال آینده باید به 
این نتیجه برسیم که بازار سرمایه می تواند 
رشــد را تجربه کند، اما در حال حاضر بازار 
سرمایه تحت تاثیر بازارهای موازی است و 
با تاثیر تورم در بازارهای موازی شاهد ورود 
بخشــی از منابع در صندوق درآمد ثابت و 
ســپرده های بانکی و اوراق به بازار سرمایه 
هســتیم و مقدار ناچیزی نقدینگی به بازار 
سرمایه وارد شده است و رشدی که ناشی از 

مسائل بنیادی باشد اتفاق نیافتاده است.«
رانت هایی بزرگ تر از پرونــده فولاد در راه 
است!این کارشــناس بازار سرمایه در ادامه 
افزود:» در حال حاضر بازار ســرمایه یه گپ 
شــدیدی را از محل نرخ ارز نیمایی تجربه 
می کند و در قیمت گذاری دســتوری نیز به 
مشکل خورده است و در مســئله نرخ بهره 
نیز سیاست بانک مرکزی بسیار نامشخص 
است و انســجامی در سیاست گذاری های 
بانک مرکزی دیده نمی شود و رشد نرخ ارز 
و طلا ناشی از بی سروســامانی است که در 
بازار پولی کشور حاکم شده است و نرخ های 
بی رویه بهره ای که بانک هــا اعلام کردند و 
افزایــش بدهــی ۳۵ درصــدی بانک ها به 
بانک مرکزی نیز نشــان می دهد آشفتگی 
آزاردهنده ای در نظام پولی کشــور حاکم 

است.«
دارابــی در واکنش به اخبــاری که مبنی بر 
مجاز شدن شرکت های صادراتی به عرضه 
کردن محصولات خود به نرخ ارز توافقی به 
جای دلار نیمایی در بورس کالا، منتشر شد؛ 
گفت:» متاسفانه این خبر بلافاصله تکذیب 
شــد و مدیران وزارت صمت نیــز آن را رد 
کردند؛ ما در ســال های قبل رانت شدیدی 
را از محل رانت ارز جهانگیری شاهد بودیم 

و در حال حاضر از محل ارز نیمایی و یا صالح 
آبادی متضرر شدیم و احتمالا پرونده هایی 
بســیار بزرگ تــر از پرونده فــولاد از محل 
ایــن ارز رخ خواهد داد و هر چــه زودتر ارز 

صالح آبادی حذف شود به نفع ما است.«

رشد منفی تولید در یک دهه گذشته
میثم رادپور، کارشــناس اقتصادی، نیز بر 
این باور اســت که رشــدی در بازار سرمایه 
اتفاق نیافتاده اســت؛ رادپــور در گفت و گو 
با خبرنگار خبرآنلایــن گفت:» بیش از یک 
دهه اســت که در کشــور ما محرک ارزش 
آفرینی به نام تولید که پایه  و زیربنای بورس 
اســت، دچار مسئله و مشــکل شده است؛ 
ما در ۱۰ سال گذشته با رشــد منفی تولید 
مواجه بوده ایم و محاســبه آنچــه به عنوان 
تولید ناخالص در کشــور منتشــر می شود 
بســیار چالش برانگیز اســت و مســائلی 
همچون یارانه ها این محاسبات را مخدوش 
می کند و منجر به انحراف از عددی می شود 

که واقعا است.«
رادپور در ادامه با اشــاره به اینکه قطعا رشد 
تولیــد در ۱۰ تا ۱۲ ســال گذشــته منفی 
بوده اســت؛ گفت:» یکی از نشانه های رشد 

منفی تولید، نرخ تشــکیل ســرمایه ثابت 
است؛ نرخ تشکیل ســرمایه ثابت در ۱۰ تا 
۱۲ سال گذشته در حال سقوط بوده است. 
به این معنا کــه دارایی ســرمایه ای و ابزار 
تولید در حال کاهش است و سازمان کسب 
و کار به اندازه اســتهلاک ســرمایه گذاری 
مجددی صــورت نمی دهــد و حتی حاضر 
نیست دارایی ســرمایه ای را و ابازار تولید را 
حفظ کند و زمانی که ابــزار تولید در بخش 
کالا و خدمات در حال آب رفتن اســت، دور 
از انتظار نیست که تصور کنیم تولید نیز در 
حال کاهش است و سرمایه گذاری در کشور 

نیز در حال کاهش است.«

بورس منبع خلق ارزش خود 
را از دست داده است

این کارشناس اقتصادی در ادامه با اشاره به 
اینکه اعداد رسمی تولید ناخالص داخلی با 
وجود آنکه اسفناک اســت و حاکی از درجا 
زدن ما اســت امــا کاهش تولید را نشــان 
نمی دهد؛ گفت:» اگر تولیــد، آنچه مبنای 
خلق ارزش اســت، نتواند رشــد پیدا کند و 
نتواند ارزش آفرینی داشــته باشد، بورس 
منبع خلق ارزش خود را از دســت می دهد. 
چراکه تمام دارایی های مالی ریشه در یک 
دارایــی واقعی دارند و در چنین شــرایطی 
تمام چیزی که محرک بورس بوده و اســت 
از جنس تورم است و بورسی ها واقعا تحریم 
و تورم را دوســت دارند و در ســال گذشته 
بورســی ها نگــران توافق بودنــد چراکه 
می دانســتند، تولیدی صــورت نمی گیرد 
که به واســطه آن ارزش آفرینی اتفاق افتد 
و بورس رشــد کند و در نتیجــه بورس تنها 
محرک اصلــی خود را که تورم اســت نیز از 

دست خواهد داد.«

سودی عاید سهامداران بازار سرمایه 
نمی شود

رادپور در ادامه با اشاره به اینکه سهامداران 
بازدهی واقعــی و ســود را از ارزش آفرینی 
در بازار سرمایه که ناشــی از تولید است به 
دســت می آورند؛ گفت:» در حــال حاضر 
ســرمایه گذاران در بازار سرمایه تنها ارزش 

دارایی های خود را حفظ می کنند.«

نوسانات بورس دره ای است
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اینکه، 
تنها امیــد بورس به افزایــش قیمت از محل 
تورم اســت؛ گفت:»  دارایی های غیر مالی در 
چنین شرایطی عملکرد بهتری دارند چراکه 
به آینده وابسته نیستند و آن انتظارات در آن 
وجود ندارد و ریســکی که در بازارهای مالی 
وجــود دارد در بازارهای غیرمالی نیســت. 
نوسانات بورس از پله ای به دره ای رسیده است 
و افزایــش قیمــت ناچیزی پیــدا می کند و 
سپس چنان ســقوطی را تجربه می کند که 
سهامداران را شوکه می کند و این ریسک در 
دارایی های مالی بســیار نگران کننده است، 
در صورتی که در دارایی های غیرمالی چنین 
ریســکی وجــود ندارد.«رادپــور در ادامه با 
اشاره به اینکه در چنین محیطی منبع خلق 
ارزش از ریشــه خشک شده اســت؛ گفت:» 
دارایی های مالی در چنین محیطی ســکوب 
می شــوند و ریســک و بازده آن صرفی ندارد 
و بورس به دارایی کاملا ریســکی در کشــور 
تبدیل شده است و تنها در شرایطی که تورم 
به صورت افسارگســیخته ای رشد کند و نرخ 
دلار به طور بی سابقه ای بالا برود و سهام برای 
ســرمایه گذاران مفت باشــد، تقاضا به بازار 
سرمایه بازخواهد گشت، شرایطی که در حال 

حاضر پیش آمده است.«



 بروز موج هشتم منتفی نیست
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سخنگوی وزارت بهداشت:
ونا در کشور  احتمال ورود موج هشتم کر

 تقویت شد
سخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با مشاهده 
 XBB و BQ۱ سه مورد ابتلا به زیرسویه های جدید امیکرون با نام های

در کشور، احتمال ورود موج هشتم کرونا به کشور تقویت شده است.
 پــدرام پــاک آییــن در گفت وگویی افــزود: اولیــن مــوارد ابتلا به 
زیرســویه های جدید امیکرون با نام های BQ۱ و XBB روز گذشــته 
در کشور مشاهده شده اســت، این زیرســویه ها اکنون در بسیاری از 
کشورهای جهان شیوع دارد به طوری که هم در کشورهای غربی و هم 
در برخی کشورهای آســیایی مانند ژاپن و کره جنوبی روند افزایشی را 

طی کرده اند و اکنون در کشور ما هم دیده شده است.
وی اظهار داشــت: این موارد در آزمایشــگاه مرجع دانشکده بهداشت 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران تشخیص داده شــد، البته هنوز معلوم 
نیست رفتاری که این زیرسویه های جدید در ســایر کشورها داشتند 
با همان شدت و با همان میزان شیوع در کشــور ما هم داشته باشند اما 
آنچه مسلم است ســرعت انتقال این ویروس ها بسیار بالا است و انتظار 
روند افزایش ابتلا را در کشــور داریم و به عبارتــی احتمال ورود موج 

هشتم به کشور ما تقویت شده است.
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد: با توجه 
به سرعت بالای انتقال این زیرســویه ها، مردم به ویژه افرادی که دارای 
علائم ســرماخوردگی یا بیماری های تنفسی هستند توصیه می کنیم 
که حتما از ماسک اســتفاده کنند، همچنین سایر افرادی که در محیط 

های بسته و متراکم حضور دارند نیز حتما از ماسک استفاده کنند.
پاک آیین با تاکید بر تزریق واکسن کرونا گفت: بر اساس مصوبه کمیته 
ملی واکسیناســیون کرونا تمام افراد بالای ۱۸ سال که بیماری زمینه 
ای دارند و ۶ ماه از آخرین نوبت تزریق واکسن کرونای آنها گذشته باید 
نسبت به تزریق نوبت یادآور اقدام کنند، به ســایر افراد هم توصیه می 

کنیم واکسیناسیون یک بار در سال را در دستور کار داشته باشند.

معاون وزیر آموزش وپرورش:
مدارس کانکسی و سنگی بالای ۱۰ نفر تا پایان 

۱۴۰۳ جمع آوری می شود
 رییس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور گفت: بهسازی 
یکهزار مدرســه کانتیتری با مشــارکت بنیاد برکت آغاز شده است و 
بی شک مدارس کانکسی و ســنگی بالای ۱۰ دانش آموز تا پایان سال 

۱۴۰۳ جمع آوری خواهد شد.
حمیدرضا خان محمدی درباره بهســازی مدارس در مناطق روستایی 
اظهار کرد: هر جای ایران اگر مدرســه کانتینری وجود داشــته باشد، 
ســریع اقدام می کنیــم.وی افزود: ۳ هزار و ۳۰۰ مدرســه ســنگی و 
کانکســی با جمعیت بالای ۱۰ دانش آموز در کشــور وجود دارد که در 

اولویت برنامه های سازمان نوسازی قرار گرفته است.
معاون وزیر آمــوزش و پرورش با بیــان اینکه خیرین همــواره در امر 
مدرسه ســازی در کنار ما هســتند، ادامه داد: یکی از خیرین ساخت 
۱۴۰ را مدرسه تعهد کردند و امیدواریم در دهه فجر تعدادی از مدارس 

افتتاح شود.

قرارگاه جهادی مسیر کمک به تعلیم و تربیت را فراهم می کند
خان محمدی درباره اقدامات قــرارگاه جهادی توضیح داد: این قرارگاه 
جهادی کارگروه های مختلفی دارد که دربخش های متفاوت به صورت 
تخصصی ورود می کنــد به عنوان مثــال کارگروه عمــران و آبادانی، 
کارگروه حمایتــی و منزلت و کارگــروه برنامه ریزی منابــع از جمله 

کارگروه های این قرارگاه هستند.
وی ادامه داد: مردم آموزش و پرورش را دوست دارند و همیشه در کنار 
آموزش و پرورش هســتند بنابراین باید یک زمینه ای را ایجاد کنیم که 

مسیر برای کمک مردم به این حوزه باز شود.
وی یادآورشــد: قرارگاه جهادی مســیر را برای دورافتاده ترین نقاط را 
هم ایجاد کرده یعنی اگــر فردی بخواهد در یک دهیاری یا روســتا در 
هر موضوعی از تعلیم و تربیت کمک کند، این قرارگاه مســیر را فراهم 
کرده است. سرپرست سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور 
پیشــتر درباره این قرارگاه جهادی گفته بود: در قرارگاه جهادی عدالت 
تربیتی برنامه ریزی بســیار خوبی برای این دانش آموزان اتخاذ شــده 
اســت، به عنوان مثال برای دانش آمــوزان مناطق دورافتــاده که به 
سیستم آموزشی از راه دور دسترســی ندارند مبلغ ۱۸ میلیون ریال در 

نظر گرفته شده است تا به آن ها برای ادامه تحصیل کمک شود.
خان محمدی افزود: راه های زیادی برای بازگشــت به تحصیل دانش 
آموزان بازمانده از تحصیل در نظر گرفته شــده است به ویژه در مقطع 

متوسطه اول و دوم که بیشترین آمار بازماندگی را دارند.

دیوار

 رییس ســازمان نهضت ســوادآموزی و معــاون وزیر 
آموزش و پــرورش گفــت: امســال ۲۳ هــزار نفر از 
برون سپاری ها در کلاس های درس آموزش می دهند، 
برون ســپاری بــه معلمانی گفتــه می شــود که در 
کلاس های نهضت ســوادآموزی به افراد بی سواد یا کم 

سواد آموزش می دهند.
علیرضا عبدی درباره شــیوه آموزش بی ســوادان در 
نهضت سوادآموزی اظهار کرد: هر کس بی سواد است 

خود را به آموزش و پرورش منطقه معرفی کند.
وی افزود: در منطقه کارشــناس حوزه سواد داریم که 
افراد بی سواد را راهنمایی می کند، یک گزینه آموزش 
از مسیر معلم و آموزش دهنده و گزینه دیگر یادگیری از 

طریق اطرافیان فرد بی سواد است.
معاون وزیر آموزش و پرورش ادامــه داد: در منطقه به 
فرد کمک می شــود تا روش مناســب برای آموزش را 

انتخاب کنند.
عبدی همچنین درباره طرح های پیشین سوادآموزی 

گفت: زمان پیش از انقــلاب ۵ طرح مختلف 
در حوزه بزرگسالان اتفاق افتاد که هیچ کدام 
موفق نبــود، اکابــر و پیکار با بی ســوادی 
نمونه ای از این طرح هــا بود اما پس از انقلاب 

فقط یک طرح نهضت  سوادآموزی را داریم.
وی همچنین دربــاره مراکز یادگیری محلی 
توضیح داد: ۱۰۰ مرکز یادگیری محلی برای 

محله هایی ایجاد شــده اســت که جمعیت بی سوادی 
بالاست.

معاون وزیر آموزش و پرورش ادامــه داد: می خواهیم 
در کنار بی سوادی، با سوادی مهارت پایه را هم توسعه 
دهیم بنابراین در این مناطق ایــن طراحی راه اندازی 

شد.
عبدی افزود: در این طــرح از ظرفیت مردمی و افرادی 
که می خواهند در حوزه ســواد کار کننــد، می توانند 
دراین سازمان مردم نهاد به اسم مراکز یادگیری محلی 

حاضر شوند.

 یک ســال پس از پیروزی انقلاب اســلامی 
در ایــران و با توجــه به اهمیــت و ضرورت 
سوادآموزی، به فرمان امام خمینی )ره(، در 
دی ماه ۱۳۵۸ نهضت ســوادآموزی تأسیس 
شد. در اولین اساسنامه نهضت سوادآموزی، 
هدف از تشــکیل این نهاد از بیــن بردن بی 
سوادی در کشور اعلام شــد. به صورتی که 
حداکثر تا ۳ ســال دیگر بتوان میزان باســوادی را از 
مرز ۹۰ درصد بالاتر برد. براســاس این طرح لازم بود 
هر ســال حداقل ۳ میلیون نفر از افراد بی سواد کشور 

باسواد شوند.
در طول سالهای ۶۱-۵۸ پس از صدور فرمان تاریخی 
حضرت امام »رحمۀ الله علیه« هســته مرکزی نهضت 
ســوادآموزی با حضور نمایندگان آموزش و پرورش، 
جهاد ســازندگی، نماینده روحانیت، جهاد دانشگاهی 
شکل گرفت و به صورت شورایی اداره می شد و این نهاد 
عهده دار تشــکیل کلاس های سوادآموزی بود. در این 

مدت سازمان نهضت سواد آموزی، ساختار تشکیلاتی 
مختلفی را تجربــه نمود که تمامی این ســاختارها بر 

مبنای توزیع وظایف و مسئولیت ها طراحی شده بود.
در ســال ۱۳۶۳ با هدف تقویت و توســعه برنامه های 
مبارزه با بی ســوادی در کشــور اساســنامه سازمان 
در مجلس شــورای اســلامی به  تصویب رســید که 
در آن وظیفه اصلــی نهضت آموزش بزرگســالان در 
حد خواندن، نوشــتن و آموختن حســاب با استفاده 
از ابزارهــای هنری و تشــویق و ترغیب بی ســوادان و 
کم سوادان در یادگیری بیشتر جمعیت بی سواد کشور 

تعیین شد.
همچنین در این ســال با طرح موضوع در شورای عالی 
آموزش و پرورش بحث ارزش برابری مدارک تحصیلی 
در مقایسه با نظام رســمی در آموزش و پرورش مطرح 
شــد و لزوم تدوین دوره ای با عنــوان دوره پایانی که 
مخاطبین علاقمند به ادامه تحصیــل را بتواند به نظام 

رسمی کشور متصل کند، ضرورت پیدا کرد.

رئیس ســازمان غــذا و دارو، بــه تشــریح وضعیت 
کمبودهای دارویی در کشور پرداخت.

 ســیدحیدر محمــدی، در حاشــیه بازدیــد از چند 
داروخانه پایتخت، گفت: تــلاش می کنیم کمبودها را 

زیر ۱۰۰ قلم نگه داریم.

وی با اشــاره به برنامه افزایش تولیــد در کنار واردات 
دارو، افزود: زمانی که نیاز داخل تأمین شــد، واردات را 

متوقف می کنیم.
محمدی با اشــاره بــه مشــکلات داروخانه های 
بیمارســتانی، گفــت: داریــم تــلاش می کنیــم 

بــا تزریــق ۱۰ هــزار میلیــارد اعتبــار بــه 
بیمارســتان ها، بتواننــد بدهی خــود را پرداخت 
کننــد و بیماران بــرای تهیــه دارو، بــه بیرون از 

بیمارستان نروند.
رئیس ســازمان غذا و دارو، به کارکرد ســامانه تی تک 

اشــاره کرد و افزود: خیلــی از قســمت های زنجیره 
این ســامانه تکمیل شــده و فقط ارســال اطلاعات از 
داروخانه ها کامل نشــده که در حال رایزنی هســتیم 
با دادن مشــوق هایی، قدم بزرگی در مســیر شفافیت 

تأمین دارو برداریم.

آموزش

و دار

مهشــید معظم  رئیــس کمیســیون 
شهرسازی و معماری شورای شهر تهران به 
تشریح مشوق های ســاخت و ساز در بافت 

فرسوده و تعداد پروانه ساخت پرداخت.
پایتخــت ایــران دارای بیــش از ۱۲ هزار 
بافت ناپایدار فرســوده اســت؛ بافتی باید 
هرچه سریع تر نوســازی شود و نوسازی نیز 
جز با صدور پروانه ســاخت و ساز و اعطای 
تســهیلات تشــویقی ممکن نمی شــود.

از ابتــدای شــروع دوره ششــم مدیریت 
شهری، شورای شــهر و شهرداری با اعطای 
مشوق های متعدد ســعی کرده اند تا تعداد 
پروانه ساخت و ســاز را افزایش دهند تا در 
این بســتر بتوانند به نوسازی بافت فرسوده 
تهران کمک کنند و اعطای طبقه تشویقی 
و همچنیــن برخــی مــراودات در صدور 
نقشــه های معماری از جمله این مشوق ها 
اســت.مهدی عباســی رئیس کمیسیون 
شهرسازی و معماری شــورای شهر تهران، 
با اشاره به مشوق هایی که در بافت فرسوده 
اعطا می شود گفت: سازمان نظام مهندسی 
و شهرداری تهران تفاهم نامه ای را با یکدیگر 
به امضا رســاندند که در بستر آن مهندسان 
ناظر پنجاه درصــد نظارت خود را در املاک 
واقع در بافت فرســوده اخــذ خواهند کرد 
به این صورت که ظرفیت ســالیانه آنها نیز 
۵۰ درصدش اشــغال می شود و منجر به آن 
می شــود که هزینه های ســاخت و ساز در 

بافت فرسوده کاهش یابد.

تأمین ۷0 درصد پارکینگ مورد نیاز 
در بافت فرسوده

وی با اشاره به دیگر مشوق ها گفت: در حوزه 

ضوابط ساخت و ساز یکسری رواداری هایی 
شهرداری در حوزه تأیید نقشه های معماری 
دارد ماننــد اینکه طبق طــرح تفصیلی اگر 
ملکی در بافت فرســوده واقع شود می تواند 
در طول ۱۴ متر دو دهنه پارکینگ طراحی 
کند که این امر منجر بــه تأمین پارکینگ 

بیشتر می شود.
عباسی ادامه داد: همچنین ضابطه طبقات 
تشویقی نیز از سوی شــهرداری تهران در 
بافت فرســوده اعطا می شــود و اگر ملکی 
کسری پارکینگ داشته باشد می تواند ۷۰ 
درصد پارکینگ های مــورد نظر خود را در 

بافت تأمین کند.

رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری 
شورای شــهر تهران با اشــاره به رواداری 
هایی که شــهرداری تهران اعمال می کند 
بیان کرد: بر اســاس مقــررات ملی تأمین 
پارکینگ ها در مبحث ۴ بصورت استاندارد 
هفت و نیم متر اســت اما شهرداری در بافت 
فرســوده مقدار کمتر از آن عــرض یعنی 

عرض شش و نیم را نیز قبول می کند.

صدور بیش از 4 هزار پروانه ساخت
 از ابتدای سال

وی با اشــاره به میزان ســاخت و ســاز در 
مناطــق مختلف تهــران گفــت: از ابتدای 

ســال تاکنون ۴ هزار و ۳۱۶ پروانه ساخت 
در مناطق ۲۲ گانه تهران صادر شــده است 
که بیشــترین آمار صدور پروانــه متعلق به 
منطقه ۱۵ با صــدور ۵۳۶ پروانه و کمترین 
پروانه صادر شــده در منطقه ۹ تهران با ۹۱ 

پروانه است.
وی ادامــه داد: همچنین در رتبه دوم صدور 
بیشــترین پروانه ســاخت منطقه ۴ تهران 
با صــدور ۳۵۵ پروانه و ســپس منطقه ۲ با 

صدور ۳۲۵ پروانه قرار دارد.
رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری 
شــورای شــهر تهران درباره تعداد صدور 
پروانه ســاخت در ســایر مناطق پایتخت 

گفت: از ابتدای ســال تاکنــون در منطقه 
یک تهران ۱۷۶ پروانه در منطقه ســه ۱۰۶ 
پروانه ســاخت و ســاز در منطقه پنج ۲۰۲ 
پروانه و در منطقه ۶ تهــران نیز ۱۱۲ پروانه 

ساخت و ساز صادر شده است.
عباســی افزود: همچنین منطقــه ۷ تهران 
با صــدور ۱۹۱ پروانه، منطقــه ۸ تهران با 
صدور ۲۵۳ پروانــه، منطقــه ۱۰ با صدور 
۱۸۶ پروانه، منطقه ۱۱ با صدور ۱۰۵ پروانه، 
منطقه ۱۲ بــا صــدور ۱۰۷ پروانه، منطقه 
۱۳ با صــدور ۲۰۰ پروانــه و منطقه ۱۴ با 
صــدور ۲۲۵ پروانه در ادامه لیســت تعداد 

پروانه های صادر شده قرار دارند.
وی با اشــاره به تعداد صدور پروانه در سایر 
مناطق گفت: در ادامه این لیســت منطقه 
۱۶ بــا صــدور ۱۹۰ پروانه، منطقــه ۱۷ با 
صدور ۱۶۹ پروانــه، منطقــه ۱۸ با صدور 
۲۲۴ پروانه، منطقه ۱۹ با صدور ۹۲ پروانه، 
منطقه ۲۰ بــا صدور ۱۸۶ پروانــه، منطقه 
۲۱ با صــدور ۱۳۴ پروانــه و منطقه ۲۲ با 
۱۵۱ پروانه موفق به صــدور ۴۳۱۶ پروانه 
تاکنون شده اند.گفتنی است، با گذشت ۱۰ 
ماه از شروع سال شــهرداری توانسته است 
تعداد پروانه های ســاخت خــود را افزایش 
دهد و همچنین در بســتر اعطای مشوق ها 
ســازندگان تمایل بیشــتری به ســاخت 
مســکن کرده اند اما همانطور که گفته شد 
تهران هنوز بیش از ۱۲ هزار بافت فرســوده 
دارد کــه باید هرچه ســریع تر ایــن بافت 
نوســازی شــود و باید منتظر ماند و دید تا 
پایان ســال چه میزان به تعداد پروانه های 
صادر شده و تمایل شــهروندان به افزایش 

ساخت و ساز چقدر افزوده می شود.

خریدار  عضو کمیته علمی کشــوری 
مقابلــه بــا کرونا بــا اشــاره بــه اینکه 
بیماری زایــی ســویه های جدیــد کرونا 
مشابه امیکرون پایین است، در عین حال 
به ســرایت پذیری بالای آن اشاره و تاکید 
کرد: با توجه به رفت وآمدها و مسافرت ها 
باید نظارت و کنترل کافی از مبادی مرزی 
صورت گیرد؛ زیرا عدم نظــارت می تواند 
جرقــه ای از افزایش ابتلا بــه بیماری در 

کشور باشد.
دکتر محمــد وجگانــی، دربــاره آخرین 
وضعیت بروز کرونا، گفــت: در حال حاضر 
صحبت هایی از ســویه جدیــدی از کرونا 
مطرح اســت که مقداری فرانسه و آمریکا را 
درگیر کرده اســت. این صحبت ها در مورد 
ســویه های XBB و BQ۱ مطرح است به 
شکلی که در فرانســه ۶۰ درصد و در آمریکا 
حدود ۳۵ درصد مبتلایان جدید به ســویه 

BQ۱ کرونا مبتلا می شوند.

اهمیت رصد مبادی مرزی
وی افــزود: به طور کلی بــروز هر موجی در 
هر کشــوری باید به دقت رصد شود؛ چراکه 
کرونا نشان داد که انتقال بیماری به جامعه 
جهانی به ســرعت بالایی اتفــاق می افتد؛ 
بنابراین با توجه به رفت وآمدها و مسافرت ها 
باید نظارت و کنتــرل کافی از مبادی مرزی 

صورت گیــرد؛ زیرا عدم نظــارت می تواند 
جرقه ای از افزایش ابتلا به بیماری در کشور 
باشد. چیزی که اندکی نگرانی ها را کاهش 
داده است این اســت که مرگ و میر حاصل 
از ابتلا به این ســویه های جدید کمتر است، 
اما این نباید ســبب غفلت شود و باید بدون 
آنکه به جامعه استرس وارد کنیم، به رصد و 

مراقبت ادامه دهیم.

احتمال افزایش مبتلایان کرونا
در روزهای آتی

وی افزود: BQ۱ هم درســت مانند ســویه 
BA۵ از زیرســویه های فرعــی امیکرون 
اســت که همین سبب می شــود بر اساس 
نظر کارشناسان این سویه هم بیماری زایی 
در حد امیکرون داشته باشــد؛ هرچند که 
فراگیری بالایی دارد و این ســبب می شود 
احتمــالا در روزهای آتی بــا افزایش موارد 

مواجه شویم.
او تاکید کــرد: با توجه بــه اینکه ویروس 
کرونا دائم در حال جهش اســت، ممکن 
اســت در حین افزایش موارد ابتلایی که 
به دنبال شــیوع زیرســویه های BQ۱ و 
XBB در کشــور مشــاهده می کنیــم، 
همزمان با جهش هــای خطرناک مواجه 
شویم که این احتمال نباید نادیده گرفته 

شود. 

 علائم مبتلایان به سویه های 
جدید کرونا

ایــن ایمونولوژیســت، ادامه داد: کســانی 
که قبلا به امیکرون مبتلا شــده اند ایمنی 
نسبتا مناسبی در برابر BQ۱ و XBB دارند 
و در صورت ابتلا به این ســویه ها هم علائم 

خفیف تری تجربه خواهند کرد.
وی تاکیــد کــرد: به طــور کلــی ابتلا به 
ســویه های جدیــد BQ۱ و XBB علائم 
خفیفی به همراه داشته و کشندگی بالایی 

هم ندارد.
او دربــاره پیش بینی هــا از احتمال بروز 
موج هشــتم کرونا در کشور، تصریح کرد: 
دو پیش بینی و ســناریو وجود دارد؛ اول 
آنکه موج هشــتم ظــرف ماه های آتی رخ 
می دهد و دوم اینکه بــا توجه جهش های 
بیماری، واکسیناسیون و ایجاد ایمنی در 
جامعه، دیگر موجی از بیماری را شــاهد 

نباشیم. 
او با اشــاره به اینکــه در ایران هنــوز آمار 
مبتلایان کرونا پایین اســت، تصریح کرد: 
بر اساس اطلاعات موجود، میزان مبتلایان 
روزانه عدد بســیار کمی اســت که در این 
میان هم تعداد کمتری بستری شده و فوت 
می کنند؛ بنابراین به نظر می رســد در ایران 
به لطف خداوند هنوز مشکل خاصی نداریم 

اما، احتیاط هرگز نباید فراموش شود.

اهمیت تزریق دز یادآور واکسن کرونا
وجگانی بــا تاکید بر اهمیــت تزریق دزهای 
یادآور واکســن،  تصریح کــرد: منتظر اعلام 
جزئیات تزریق مجدد واکسن از سوی کمیته 
ملی واکسیناسیون کرونا هستیم اما کسانی 
که بیماری زمینه ای دارند و ســالمندانی که 
بیش از شش ماه از تزریق دز قبلی واکسن شان 
گذشــته اســت، ضرورت دارد که نسبت به 
تزریق واکســن اقدام کنند.بر اساس آخرین 
بحث ها با نظر می رســد همان واکسن های 
قدیمی کرونا ) واکســن هایی بر پایه ویروس 
ووهان، دلتا و...( هنــوز می تواند ایمنی زایی 

مناسبی ایجاد کند؛ بنابراین همچنان توصیه 
به تزریق واکسن های در دسترس است.

ماسک؛ همچنان راهکار مهم پیشگیری 
از ابتلا به کرونا

او در خاتمه با تاکید بر رعایت پروتکل های 
بهداشــتی،  بیان کــرد: با توجه به شــیوع 
بیماری های تنفسی در این فصل، اجتناب از 
درهم تنیدگی جمعیت و استفاده از ماسک 
در اماکن پر ازدحام هنوز هم راهکار مهمی 
برای پیشــگیری از بروز بیماری هایی نظیر 

کرونا و آنفلوآنزا است.

ون سپاران در کلاس های نهضت سوادآموزی آموزش می دهند ۲۳ هزار نفر از بر

وخانه های بیمارستانی پرداخت ۱۰ هزار میلیارد بابت بدهی دار

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140160324001004648مورخ  1401/9/21 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای رضا گرنه    فرزند گرگعلی  به  شماره 
شناســنامه 3530140856 کد ملی 3530140856 صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ 
عرصه واعیان  یک باب خانه به مســاحت 343/86 درقســمتی از پــلاک 917 اصلی  واقع در 
امامزاده  گناوه خریداری مع الواسطه از آقای حسینعلی ولی زاده   و شرکا محرز گردیده است. 
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 
صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. 

م الف: 556
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/25

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004641مــورخ  1401/9/21 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمد رستمی     فرزند موسی  
به  شماره شناســنامه 685 کد ملی3539721411 صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ 
عرصه واعیان  یک باب خانه به مســاحت 251/40 متر مربع  درقسمتی از پلاک 917 اصلی  
واقع در امامزاده  گناوه خریداری مع الواســطه از آقای نظام امیری    و شــرکا محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. 
م الف: 563

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/10/10 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/10/25
محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه
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وزیر میراث فرهنگی خبر داد
راه اندازی میز گردشگری عشایری در معاونت 

وزارت میراث فرهنگی
وزیر میراث فرهنگی از راه اندازی میز گردشــگری عشایری در معاونت 

وزارت میراث فرهنگی خبر داد.
عزت ضرغامی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: مناطقی که کوچ عشایر 

دوره ای ثابت دارند جزو اولویت های ماست.
وی اضافه کرد: میز گردشــگری عشــایری در معاونــت وزارت میراث 
فرهنگی راه اندازی شــده و حوزه وســیعی به لحاظ انتقــال فرهنگ و 
جذابیت های گردشــگری دارد.وزیــر میراث فرهنگی بیــان کرد: در 
بروجرد هم نمونه هایی دیدیــم که افرادی در حوزه  کوچ عشــایر کار 
کردند و  مناطقی که کوچ عشایر دوره ای ثابت دارند در اولویت داریم تا 

بتوانیم برای آنها برنامه ریزی کنیم.
ضرغامــی در ادامه گفت: از اعتبارات ملی و اســتانی و اعتبارات ســفر 
ریاســت جمهوری به لرســتان که ده میلیارد تومان بوده برای تملک 

بناهای تاریخی استفاده خواهیم کرد.
وی عنوان کرد: از مجموع ده میلیارد تومان اعتبار مصوب سفر ریاست 
جمهوری به لرســتان که برای پروژه های مختلف استان در نظر گرفته 

شده؛ تاکنون شش میلیارد تومان آن محقق شده است.
وزیر میراث فرهنگی افــزود: برای تملک دو بنــا در بروجرد تلاش این 

است که با یک فرآیندی بتوانیم این بناها را تملک کنیم.

ود  وه نامزد جایزه هنری سر  ۷ گر
وایت سرباز« شدند »ر

دبیر رویداد ســرود »روایت ســرباز« گفت: با جمع بندی آرای هیئت 
مشاور و انتخاب، هفت گروه برای شرکت در آیین اختتامیه این رویداد 

هنری انتخاب شدند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملــل بنیاد رودکی، محمدهادی 
خاکی اظهارداشت: پس از بررســی ۵۵ اثر مرتبط با سردار دل ها از ۳۴ 
گروه سرود سراسر کشــور، گروه های برگزیده برای شرکت در مراسم 

پایانی انتخاب شدند.
وی افزود: این ۵۵ اثر دریافتی توســط هیئت انتخاب؛ حســن ریاحی، 
هادی آرزم و ســیدمحمد میرزمانی، از اســاتید پیشکسوت موسیقی 
مورد ارزیابی قرار گرفتند که در نهایــت هفت اثر منتخب برای دریافت 

دومین جایزه هنری بنیاد رودکی به دبیرخانه رویداد معرفی شدند.
خاکی بیان کــرد: این گروه ها روز یکشــنبه )۱۱ دی( ســاعت ۱۸ در 

رویداد سرود »روایت سرباز« در تالار وحدت آثار خود را اجرا می کنند.
دومین جایزه هنری بنیاد رودکی به مناسبت سومین سالگرد شهادت 

سردار حاج قاسم سلیمانی به موضوع سرود اختصاص یافته است.
این رویداد هنری با همکاری بنیاد مکتب شهید حاج قاسم سلیمانی و 

بنیاد رودکی در تالار وحدت برگزار می شود.
 بامداد جمعه ۱۳ دی ۱۳۹۸ در حمله موشکی بالگردهای آمریکایی به 
۲ خودرو در فرودگاه بغداد، ســردار قاسم سلیمانی فرمانده سپاه قدس 
و ابومهدی المهندس معاون نیروی مردمی عراق )الحشــد الشعبی( و 
همراهانشان به شهادت رسیدند. این حمله با نظارت و دستور مستقیم 

دونالد ترامپ رئیس جمهور وقت آمریکا انجام شد.

ششمین فیلم در فهرست سریع ترین فروش
»آواتار ۲« یک میلیارد را پشت سر گذاشت

با گذشت ۱۴ روز از اکران فیلم دوم »آواتار« فروش این فیلم از مرز یک 
میلیارد دلار هم فراتر رفت.

 

به نقل از هالیوود ریپورتر، »آواتار ۲« با عبور از مرز یک میلیارد دلار نام 
خود را در فهرست اســتثناها ثبت کرد. این فیلم ساخته جیمز کامرون 
ششمین فیلمی است که در تاریخ سینما توانسته در ۲ هفته به این رقم 
برسد. پیش از آن »اســپایدر من: راهی به خانه نیست« در سال ۲۰۲۱ 

چنین موفقیتی کسب کرده بود.
این فیلم که محصول قرن بیستم و دیزنی است روز سه شنبه این مرز را 

پشت سر گذاشت.
»آواتــار: راه آب« که ادامه ای بر »آواتار« اســت و بــا بودجه ای بزرگ 
ساخته شده روز سه شنبه با فروش ۲۳.۸ میلیون دلار تنها در آمریکای 
شمالی و ۵۰.۸ میلیون دلار در دیگر کشــورهای دنیا، آمار فروشش در 
آمریکا را به ۳۱۷.۱ میلیون دلار و آمار فروشش در بازار بین المللی را به 
۷۱۲.۷ میلیون دلار رساند تا با رسیدن به رقم ۱.۰۲۹ میلیارد دلار، این 

مرز فروش را رد کند.
چین با فروش ۱۰۸ میلیون دلاری پیشتاز استقبال در بازار بین المللی 

این فیلم بوده است.
کامرون وقتی هم زمان با شــروع اکران این فیلم برایش تبلیغ می کرد 
گفته بود در صورتــی که فروش فیلم به ۲ میلیارد دلار برســد می توان 
گفت به موفقیت رسیده است. ســاخته دنباله آن بدون درنظر گرفتن 

هزینه های بازاریابی بین ۳۵۰ تا ۴۰۰ میلیون دلار بوده است.
اولین فیلم »آواتار« ۱۳ سال پیش اکران شد و ۲.۹ میلیارد دلار فروش 
جهانی آن بود و از آن زمان تاکنون همچنان عنوان پرفروش ترین فیلم 

تاریخ را از آن خود کرده است.

همزمان با جشن سه هزارمین اجرا
نمایش »علاء الدین« در فهرست آثاری با 

طولانی ترین مدت اجرا ثبت شد
همزمان با جشن سه هزارمین اجرای »علاءالدین« در برادوی؛ نام این 

اثر در فهرست آثاری با طولانی ترین مدت اجرا ثبت شد.
 منطقه برادوی در نیویورک کشور آمریکا به سبب میزبانی از سالن ها و 
تالارهای متعدد هنر نمایش به عنوان »پایتخت تئاتر جهان« معروف و 

شناخته شده است.
سهم بالایی از شهرت این منطقه و تماشاخانه های آن به سبب میزبانی 
از گونه نمایش های عظیم موزیکال اســت که از میــان آنها می توان به 
نمایش های موزیکالی چون »علاءالدین«، »شیرشــاه« و »دیو و دلبر« 

اشاره کرد.
نیویورک تایمز نوشــته: به تازگــی نمایش موزیــکال »علاءالدین« 
محصول کمپانی دیزنــی که برگرفته از انیمیشــنی بــه همین نام و 
محصول ۱۹۹۲ اســت، ســه هزارمین اجرای خود را در سالن نمایش 
نیو آمستردام در برادوی جشن گرفت. و همین مســاله کافی بود تا نام 
این نمایش در فهرست ۲۰ نمایشــی که در برادوی به صحنه رفته اند و 

طولانی ترین اجرا را به نام خود ثبت کرده اند قرار گیرد.
در میان فهرســت نام برده شــده نمایش موزیکال »شیرشاه« در رتبه 

سوم و »دیو و دلبر« در رتبه دهم آن لیست قرار دارند.

قاب

خریدار   رئیس رسانه ملی رشادت شهدا، 
افتخارات و دســتاوردهای دانشــمندان و 
نخبگان و ســنت های دیرینه کشورمان را 
داشته های ارزشمند ایران اسلامی خواند و 
با تأکید بر انعکاس شایسته این داشته ها از 
قاب رســانه، مراقبت از این گنجینه ابدی را 
که همانند مرواریــدی در صدف ایران عزیز 
می درخشــد، از وظایف خطیر رسانه ملی 

برشمرد.
به گزارش رسانه ملی، پیمان جبلی، رئیس 
ســازمان صداوسیما، در شــیراز و در آیین 
افتتاح طرح های جدید مرکز صداوسیمای 
فارس ســخن می گفت، اظهار کــرد: باید 
تلاش کنیم این داشته ها را در غبار حوادث 
و فتنه ها گم نکنیم و به چشــم و سر دست 
بگیریم و به نســل جوان معرفــی کنیم تا 
دشــمن که تلاش می کند این داشته ها به 

فراموشی سپرده شود، ناکام بماند.
رئیــس رســانه ملــی در این نشســت، از 
طریق ارتباط زنده تصویــری، ۲۸۴ پروژه 
صداوسیمای فارس در بخش های مختلف 
را افتتاح و از هفت مستند با موضوع شهدای 
حادثه تروریســتی شــاهچراغ و نیز کتاب 

»سند اقدام« رونمایی کرد.
وی با اشــاره به تلاش های خوب کارکنان 
صداوســیمای مرکز فارس در تمام سال ها، 
از زحمات آنان در بازنمایی و اطلاع رســانی 
مناســب حادثه تروریســتی حــرم مطهر 
شــاهچراغ)علیه الســلام( کــه صــدای 
مظلومیت مردم و زائران حــرم مطهر را به 

گوش جهانیان رساند، تشکر کرد.
رئیس ســازمان صداوســیما ادامــه داد: 
مرکز فارس در پوشش تشــییع ۱۰ شهید 
گمنام و شناسایی شده دوران دفاع مقدس 
که همزمان با ســالروز شــهادت حضرت 
فاطمه)ســلام الله علیها( در سراسر استان 
برگزار شد نیز حماسه آفرید و نقش برجسته 
خــود را در انعــکاس این مراســم به طور 
صادقانه و فعالانه ایفا کرد و حماســه مردم 
در ادای احترام به شهدا را به خوبی به تصویر 

کشید.

 تحریم ها نشانگرجایگاه
  مهم و ارزشمند رسانه ملی و کشور 

در عرصه بین المللی است
بخــش دیگر ســخنان رئیس رســانه ملی 
معطــوف به موضوعــات مهــم روز و نقش 

رســانه ملی در این میان بود. او با یادآوری 
اینکه همواره ســازمان صداوسیما با تحریم 
ها روبه رو بوده اســت؛ اما تحریم گســترده 
شبکه های برون مرزی و داخلی و حتی ۳ بار 
تحریم سازمان صداوسیما در عرض دو ماه 
در نوع خود شــگفت انگیز است، افزود: همه 
این ها نشان از جایگاه مهم و ارزشمند رسانه 
ملی و کشــور در عرصه بین المللی و ایفای 

نقش مؤثر آن در بازتاب مسائل اخیر دارد.

جبلی ادامــه داد: کشــورها و نهادهایی که 
ادعای آزادی بیــان، گردش آزاد اطلاعات و 
بازتاب صدای مردم را دارنــد و ادعای آنان 
گوش فلک را کر کرده اســت، تحمل ندارند 
حتی همین رســانه ملی در مرزهای داخل 
کشــور، نفوذ آنها را دچار چالش ســازد و 
تبلیغات دروغین و توطئه هایشان را خنثی 

کند.
وی با بیان اینکه مقابله ما با قدرت رســانه 
ای بیگانه مقابله ای نامتوازن و نابرابر است، 
عنوان کرد: با وجود این نابرابری، متواضعانه 
با حداقــل امکانات و منابــع و حمایت بین 
المللی، تلاش می کنیم صدای مردم و نظام 

اسلامی را به گوش دنیا برسانیم.
رئیس رسانه ملی یادآور شد: با وجود اینکه 
شبکه های صداوســیما را از روی ماهواره بر 
می دارند ، مســئولان آن را تحریم و اموال 

این ســازمان را مســدود و حضورمان را در 
شبکه های اجتماعی محدود می کنند، ما با 
تلاش و همت و همدلی، عقب نمی نشینیم 
و با درک عظمت و اهمیــت کارمان تلاش 
می کنیم این مسیر دشــوار را با قدرت طی 

کنیم.
جبلی کشــور را درگیر یک جنگ ترکیبی 
ســخت و پیچیــده توصیــف کــرد که به 
مراتب از جنگ های نرم و ســخت معمول، 
دشوارتر اســت. او اضافه کرد: در این جنگ 
دشــمن تلاش می کند داشــته های ما از 
جمله فرهنگ، اعتقادات، روابط اجتماعی، 
افتخارات ملی و باورهــای انقلابی و اعتماد 
به نفسمان را نابود کند؛ لذا وظیفه حراست و 

صیانت از این داشته ها بر عهده ماست.

تزریق امید به جامعه با احصای 
افتخارات و دستاوردها

رئیس صداوســیما با یادآوری آنکه رشادت 
شهدا، افتخارات و دستاوردهای دانشمندان 
و نخبگان و ســنت هایمان جزو داشته های 
ارزشمند ما محسوب می شــوند، خواستار 
انعکاس مناســب و مراقبت از این داشته ها 
شــد که همانند مرواریدی در صدف ایران 

اسلامی می درخشند.
جبلی تأکید کرد: بایــد تلاش کنیم در غبار 
حوادث و فتنه ها، این داشــته ها را به چشم 

و سر دســت بگیریم و به نسل جوان معرفی 
کنیم تا دشــمن کــه تــلاش می کند این 
داشــته ها به فراموشی ســپرده شود، ناکام 

بماند.
وی با بیان اینکه رســانه ملی باید با احصای 
افتخارات و دســتاوردهای ملــی و انتقال 
آن به نســل آینده ، امید را به جامعه تزریق 
کند، عنــوان کرد: بــرای رســیدن به این 
اهداف، تولیــد و تهیه برنامه هــای فاخر و 

مخاطب پسند ضروری است.
رئیــس رســانه ملــی در بخــش دیگری 
خاطرنشان کرد: ما در حد توان و مقدورات از 
تمامی اختیارات، امکانات ، شیوه ها و روش 
ها بــرای اینکه اتفاقات خوبی در ســازمان 
صداوســیما رخ دهــد، اســتفاده خواهیم 
کرد تا با تمام چالش هــای داخلی و بیرونی 

سازمان مقابله کنیم.

در تدارکیم سهم تولیدات استانی 
در آنتن ملی بیشتر شود

قبل از ســخنان رئیس سازمان صداوسیما، 
حســن عابدینی، معاون امور اســتان های 
رســانه ملی در این مراســم گفت: در دوره 
تحول رســانه ملی به دنبال این هستیم تا 
بخشی از آنتن شــبکه های ملی را در اختیار 
تولیدات مراکز اســتانی قرار دهیم تا مردم 
این مناطق بیشتر خودشان را در قاب رسانه 

ملی مشاهده کنند.
معاون امور استان های رســانه ملی با بیان 
اینکه از شــمال تا جنوب این اســتان بیش 
از هزار کیلومتر مســافت و صداوســیمای 
مرکز فــارس در ایــن پهنه بزرگ، بســیار 
قوی و برخــوردار از ســرمایه هنرمندانی با 
انگیزه اســت، افزود: مرکز فارس همچنان 
که در طول تاریــخ مهد عظمــت و تمدن 
ایران اســلامی بوده، اکنون نیز تاریخ ساز و 

گرانقدر در کشور است.
عابدینــی اظهار کرد: در چند ماه گذشــته 
مرکز فارس تلاش گسترده ای در حوزه های 
مختلف انجام داده که قابل تقدیر اســت از 
جمله در انعکاس حادثه تروریســتی حرم 
مطهر شاهچراغ)علیه الســلام( که با خود 
فصل تازه ای در حوزه اطلاع رســانی ایجاد 

کرد.
وی ادامه داد: مرکز فارس مرکزی منسجم 
و منظم است و در برنامه ســازی ، سیگنال 
رســانی و تهیــه و تولید برنامه هــای برند 
توانســته جای خود را میان شبکه های ملی 

باز کند.
جبلــی پیش از این مراســم، بــا حضور در 
یادمــان شــهدای صداوســیمای فارس و 
قرائت فاتحه برای شــهید گمنام مرکز، به 
مقام شــامخ حماسه ســازان ایران اسلامی 
ادای احترام کــرد و در ابتدای مراســم نیز 
از خانواده شــهدای صداوســیمای فارس 

تجلیل به عمل آورد.
همزمان با نماز مغرب و عشاء، رئیس رسانه 
ملی با حضــور در بارگاه شــریف احمدبن 
موســی)علیه الســلام( ضمن زیارت این 
مضجع شریف، در محل شــهادت شهدای 
مظلوم حادثه تروریســتی شاهچراغ حضور 
یافت و به مقام شامخ شهدا ادای احترام کرد، 
دیدار با خانواده شهید محمدرضا کشاورز از 
شهدای این حادثه تروریستی، پایان بخش 

این سفر یکروزه بود.
در جریــان این ســفر و افتتــاح طرح های 
پرشمار مرکز صداوســیمای استان فارس، 
حســن عابدینی معــاون امور اســتان ها، 
مجتبی رضایی، معاون منابع مالی و سرمایه 
انســانی، مصطفی محمــدی، رئیس مرکز 
طرح، برنامه و بودجــه، مصطفی اصفهانی، 
مدیرکل منابع انســانی و حســین قرایی، 
مدیرکل روابط عمومی رســانه ملی، رئیس 

سازمان صداوسیما را همراهی می کردند.

گاردین با انتشار گزارشــی درباره آینده ی شبکه های 
رادیو و تلویزیونی در دنیا، پیش بینی کرده است که در 
آینده ای نه چندان دور، پخش سنتی رادیو و تلویزیونی 
خاموش و همه  شــبکه ها و برنامه هایشــان از طریق 

اینترنت در اختیار مخاطبان قرار خواهند گرفت.
 این مطلب در ابتدا با اشــاره ی مصداقــی به روزهای 
حساس پخش مســابقات جام جهانی، یادآور می شود 
که در یکی از همین روزها، از یک ســو بــازی تیم ملی 
فوتبال انگلیس در مسابقات جام جهانی از شبکه های 
تلویزیونی این کشور در حال پخش بود، از طرفی اولین 
قســمت از مســتند جنجالی »مگان و هری« که این 
روزها صدای خاندان سلطنتی را درآورده در نتفلیکس 
روی آنتن می رفــت و همزمان با ایــن دو برنامه، مت 
هنکاک )سیاستمدار مستعفی انگلیسی( در برنامه ای 

چالشی حاضر شده بود.

با این حال نویســنده گزارش گاردین بر این 
باور است که دلایل قوی وجود دارد که نفسِ 
پخش سنتی شــبکه های رادیو و تلویزیونی 

به شماره افتاده است.
همین چند هفتــه قبل بود که بی بی ســی 
اعلام کرد، در حال فراهم ســاختن شرایطِ 
تعطیلی سیستم پخش ســنتی برنامه های 

تلویزیونی و رادیویی خود است تا در دهه ی آینده فقط 
به یک سرویس آنلاین تبدیل شود.

دیوی، مدیرکل بی بی ســی در این زمینــه گفته بود: 
»دنیایی را تصور کنید که فقــط اینترنت دارد؛ جایی 
که پخش سنتی شــبکه های تلویزیونی و رادیویی رو 
به تعطیلی است و انتخاب مخاطب هم بی نهایت است. 
خاموش شدن پخش در طول زمان اتفاق خواهد افتاد 
و باید اتفاق بیفتد و ما باید از الان برای آن برنامه ریزی 

کنیم.«او توضیح داد که »بی بی سی متعهد 
به پخش زنده است اما بریتانیایی ها باید برای 
بسته شدن بسیاری از کانال ها و ایستگاه های 
رادیویی این شــبکه تا دهه ی ۲۰۳۰ آماده 
شــوند. با گذشــت زمان، این به معنای ارائه 
خدمات پخش خطی کمتــر و یک فعالیت 

مستمر و گسترده آنلاین خواهد بود.«
با احتساب چنین اظهارنظرهای رسمی، این طرح پس 
از سال ها مطرح شدن در حد شــایعه، گویا این بار قرار 
است اجرایی شــود و تمامی خروجی های شبکه های 
تلویزیونی ظرف ۱۰ ســال آینده به صورت آنلاین در 
دسترس خواهند بود. در چنین شــرایطی کانال های 
پخش ســنتی با برنامه های روزانه خود، محکوم به فنا 

هستند.
در حال حاضر برنامه های رادیــو و تلویزیونی با هدفی 

»برنامه ریزی شــده« و از پیــش تعیین شــده، وارد 
خانه های مــردم می شــوند اما مدیرکل بی بی ســی 
در روزهای گذشــته مؤدبانه از مخاطبان انگلیســی 
خواســته بود »دنیایی را تصور کنند که فقط اینترنت 
در آن جریان دارد. جایی که پخش ســنتی تلویزیون و 
رادیو در حال خاموش شــدن است و انتخاب بی نهایت 
اســت.«آنها امیدواراند چنین تغییر سریعی با سرمایه 
گذاری حمایت شــود؛ به طوری کــه هیچکس عقب 

نماند، نه بیننده و نه خود شرکت پخش کننده.
گاردین در عین حال به این نکته اشاره می کند که این 
وعده بی بی ســی، مخاطب را از خاطرات نوستالژیک 
دورانی که انتخاب ها برای تماشــا واقعا محدود بودند، 
دور می کند؛ روزهایی که پخش ویژه برنامه کریسمس 
در ســال ۱۹۷۷ بیش از ۲۰ میلیون بیننده را همزمان 

پای گیرنده ها نشاند.

تلویزیون

کار تلویزیون سنتی تمام است؟

 قصه عشق بهرام گور

در شأن هنرمند نیست حرفش را در فضای مجازی بزند
خریدار  کارگــردان نمایــش »بهرام به 
روایت هفت پیکر« با اشــاره به ویژگی های 
ایــن اثر نمایشــی عنوان کــرد هنرمندان 
ثروتی مانند صحنه تئاتــر در اختیار دارند 
که می توانند حرف دلشــان را آنجا به زبان 

بیاورند.
حامد شیخی نویسنده و کارگردان نمایش 
»بهرام بــه روایت هفت پیکــر« که در تالار 
چهارسوی مجموعه تئاترشهر روی صحنه 
اســت درباره اجرای این اثر نمایشی گفت: 
جرقه تولید این اثر نمایشــی سال گذشته 
که نمایش »شــهرزاد به روایت سنمار« را 
به صحنه برده بودم، زده شــد و به پیشنهاد 
رؤیا سپهری مشــاور ادبی نمایش، تصمیم 
گرفتم ادامه داستان سنمار را به صحنه ببرم 
چون در واقع قصه ســنمار ابتدای منظومه 
هفت پیکر اســت که ماجرای ساخته شدن 
خورنق به دســت ســنمار معمار را روایت 
می کنــد و مربوط بــه دوران کودکی بهرام 
گور می شــود؛ زمانی که یزدگرد، پســرش 
بهرام را به ســرزمین عرب می فرســتد تا 
مانند فرزنــدان دیگرش در ایران کشــته 
نشــود و در همان زمان نعُمان قصر خورنق 
را برای پذیرایی از یزدگرد می ســازد. از این 
رو به این نتیجه رســیدیم کــه قصه هفت 
پیکر را به صحنه ببریم. از طرف دیگر چون 

خود من نیز نســبت به بهرام پادشاه ایران 
عِرق ناسیونالیســتی دارم و چون نام قدیم 
زادگاهم رفسنجان، بهرام آباد و قلمرو بهرام 
گور بوده دوست داشتم قصه اش را در قالب 

یک اثر نمایشی به صحنه ببرم.
وی ادامــه داد: از ابتــدا علاقه منــد بودم 
که نمایــش را در تئاترشــهر بــه صحنه 
ببــرم و وقتی نســخه اولیه نمایشــنامه را 
نوشــتم درخواســتم را ارائه دادم اما چون 
نمی توانســتیم بــه ســرعت کار را برای 
بازبینی آماده کنیم شــرایط اجرا برایمان 
فراهم نشــد از این رو قرار بر این شد که در 
تالار حافظ به صحنه برویم که بازهم زمان 
پیشنهادی شان مناســب نبود و در نهایت 
قرار شد در تماشاخانه ســپند اجرا داشته 
باشــیم اما با آماده شــدن فیلم کار، آقای 
طاهــری مدیــر تئاترشــهر پذیرفتند که 

نمایش در تالار چهارسو اجرا داشته باشد.
شیخی درباره اجرای نمایش در شرایط این 
روزهای جامعه و واکنش هایی که نسبت به 
نمایش های روی صحنه وجــود دارد، بیان 
کرد: معتقدم در شــأن هنرمندان ما نیست 
که حرف دلشــان را در فضای مجازی بزنند 
چون این کار را همه می توانند انجام دهند. 
بچه های تئاتری ثروتی بــه نام صحنه تئاتر 
دارند که در آنجا می توانند حرفشان را بزنند 

در حالی که اگر صحنــه تئاتر را خالی کنند 
برای همیشه این امکان را از دست می دهند. 
ما می توانیــم انتقاد و حــرف دلمان را حالا 
می خواهــد مربوط به هر طیــف فکری که 
باشد به شــکلی هنرمندانه و حتی در لفافه 
به تصویر بکشــیم تا اینکه بخواهیم مثلًا در 
فضای اینســتاگرام حرفمــان را بزنیم. ما 
می توانیم از تجربیات گذشــته در خدمت 
اتفاقات امروز استفاده کنیم و تاریخ را برای 

مخاطبانمان زنده کنیم.
کارگــردان نمایــش »داش آکل« یادآور 
شــد: خود من از زمان کرونا تصمیم گرفتم 
کارگردانی کنم و سالی ۵ نمایش به صحنه 
بردم در حالی که قبلش فقــط بازیگر بودم. 
چون متوجه شــدم ســالن های تئاتری در 

حال تعطیل شدن هستند از این رو تصمیم 
گرفتم به همراه گروهم نگذارم تئاتر تعطیل 

شود.
این کارگردان با اشــاره به فضای کلاسیک 
و زبــان آرکائیک نمایــش دربــاره دیگر 
ویژگی هــای اثــر توضیــح داد: بــا وجود 
آرکائیک بودن زبان نمایش در بخش هایی 
با استفاده از شــیوه فاصله گذاری برشت به 
زبان محاوره نزدیک می شــویم و بازیگران 
با مخاطبــان رو در رو صحبت می کنند. این 
نمایش در عین اینکــه روایت زندگی بهرام 
گور را به تصویر می کشــد در هر شب از اجرا 
یکی از روایت های هفــت پیکر را به نمایش 
می گذارد. نمایش از زمان یزدگرد ساسانی 
که می خواهــد بهرام را جانشــین خودش 
کند، آغاز می شود و در ادامه به داستان تاج 
گذاری بهرام و عشــق بهرام بر هفت دخترِ 
هفت گنبد می رســیم که هر کــدام از این 
هفت دختر داســتانی را برای بهرام روایت 
می کنند که هر شــب یکی از آنها به نمایش 
در می آید. در واقع قصه خــود بهرام را هم از 

زبان یکی از این دخترها می شنویم.
شیخی در پایان صحبت هایش متذکر شد: 
در اجرای این اثر نمایشی قطع نور نداریم و 
تمام صحنه ها در یکدیگر دیزالو می شوند و 
مخاطبان از ابتدا تا پایان نمایش اپیزودهای 

مختلف را در یک صحنه واحد می بینند و با 
تغیرات نور، فضاها تغییر می یابند. همچنین 
از عناصر مینیمال در دکور استفاده شده که 
به شکل چشــم نوازی المان های مختلف را 
برای مخاطب تداعی می کننــد. در اجرای 
نمایش از موســیقی زنــده نیز اســتفاده 
می شــود که فضای بالکن تالار چهارسو در 
عملی کــردن این ایده به مــا کمک زیادی 

کرد.
در خلاصه داســتان این نمایش آمده است: 
قصه، حکایت بهرام شاه ایران است. سرآغاز 
این حکایت، قصه ســنمار معمار است. این 
قصه حکایت عاشقانه بهرام بر دختران هفت 
گنبد و هفت حکایت آن هفــت پیکر برای 

بهرام است.
در این اثر نمایشی که تا ۲۸ دی ماه در تالار 
چهارسو روی صحنه است محمود مقامی، 
حامد شیخی، امیرحسین انصاری، مهدی 
هنرسازان، رؤیا شیخی، ســاغر بهنام، لاله 
ذوالفقاری، بیتا زین الدینی، ساناز خدایی، 
مریم بابایی، سپیده سعیدی نیا، النا زنگنه، 
فرگل روشــن ضمیر، نوید نوبخت، ماهان 
مقامی، علی پیله ور، محمدرضا محمدپور، 
علی کاظم پــور، متین صفــار، کیوان آزاد، 
محمد جبرائیلــی، امیر فهــادان به عنوان 

بازیگر حضور دارند.
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وش، انتخابی سیاسی در خدمت کدام  کی ر
 تیم ملی فوتبال؟!

حمید حاجی زاده  از مصاحبــه جنجالی آقای مهــدی تاج، رییس 
فدراسیون فوتبال کشــورمان در ویژه برنامه شــبکه ورزش با اجرای 
مشترک جواد خیابانی و رســول مجیدی  بیش از یک هفته می گذرد. 
هفته ای که موج انتقادها را بخاطر شیوه برخورد تاج با دو مجری و نحوه 

پاسخگویی اش در محضر مردم در پی داشت. 
شــاید بتوان گفت که مرتضی رضایی چــراغ اول انتقاد بــه عملکرد 
فوتبالی آقای تاج را بعد از آن مصاحبه روشــن کرد وقتی گفت :» آقای 
تاج ! تا قیام قیامت از شما این سوال را خواهیم پرسید که پرونده مارک 
ویلموتس چه شــد؟«اکنون که بالاخره موج احساساتی که جریحه دار 
شــده بود با عذرخواهی آقای تاج فروکش کرده وقت آن اســت که ما 
هم به رســم رعایت حرمت قلم، بجای همراستا شــدن با آن انتقادها و 
طرح موضوعات مشــابه که بعضا به حق هم بود، به پرسشگری در حوزه 

عملکرد آقای تاج بپردازیم.

اسکوچیج، مربی ای که تیم را به جام جهانی فرستاد و تیم او را 
با خودش نبرد!

دراگان اســکوچیچ برای نخســتین بــار در فصــل ۲۰۱۴-۲۰۱۳ پا 
به فوتبال ایران نهاد و نام او در رســانه ها به عنوان ســرمربی تیم ملوان 
بندر انزلی اعلام شــد. حضور او در این تیم با کسب عنوان هفتمی و یک 
عملکرد خوب همراه بود. او سپس با فولاد خوزستان، خونه به خونه بابل 
و صنعت نفت آبادان ادامــه داد تا این که بالاخره پس از اســتعفا از تیم 
صنعت نفت به ســرمربیگری تیم ملی ایران برای مقدماتی جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر رسید. او علاوه بر این که تیم ملی را به جام جهانی رساند دو 

رکورد نیز برای اولین بار برای تیم ملی ثبت کرد:
با برد مقابل امارات در ۱۵ مهــر ۱۴۰۰ در مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ 

قطر، توانست رکورد ۱۰ برد پیاپی را برای تاریخ تیم ملی ما ثبت کند
وی همچنیــن در بهمــن ۱۴۰۰ با صعود بــه جام جهانی توانســت 

سریع ترین صعود تاریخ ایران را به این رقابت ها رقم بزند
او به این ترتیــب در ســال ۲۰۲۱ در زمره ۲۵ مربی برتــر جهانی قرار 
گرفت. با این وجود اســکوچیج در ۲۰ تیر ۱۴۰۱ توســط کمیته فنی 
فدراسیون فوتبال ایران از سرمربیگری تیم ملی فوتبال ایران عزل شد، 
هر چند در ۲۶ تیر ۱۴۰۱ با تصمیم هیئت رئیســه فدراسیون فوتبال 
به عنوان ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران ابقا شــد اما در نهایت در ۱۶ 
شهریور ۱۴۰۱ مجددا از سمتش برکنار شد. هر چند بسیاری از تحلیل 
گران معتقد بودنــد که او در اندازه مربیگری در جام جهانی نیســت اما 
هیچ کس اکنون نمی تواند ادعا کند که اگر او می ماند کارنامه تیم ملی 

ایران از آن چه شد بدتر می شد.

کی روش، مربی ای که بر اسب زین شده سوار شد
وقتی مربیگری تیمی که اســکوچیج به جام جهانی رســانده بود را به 
کارلوس کی روش دادند خودبخــود افتخار چهارمین بــار حضور در 
جام جهانی را بــه او هدیه کردند تا در رده ســوم از ایــن حیث در بین 
سرمربیان تاریخ جهان باشــد. این رفت و آمد از نظر هزینه هم مقرون 
به صرفه نبود زیرا اگر دراگان اســکوچیچ ســرمربی تیم ملی ایران می 
ماند با دستمزد ســالی ۶۵۰ هزار یورو در رده بیست و سوم در بین ۳۲ 
تیم حاضر در جام جهانی بود ولی کارلوس کی روش به گزارش ســایت 
گل در رده نوزدهم مربیان با بیش ترین دستمزد قرار گرفت. کی روش 
با وجود همه انتقادها به مربیگری انتخاب شــد و نتایجی به بار آورد که 
باعث شــد بالاخره حامی اصلی اش - آقای مهدی تــاج - در این هفته 
به عذرخواهــی روی آورد.پیــش از آن، با کلی فراز و نشــیب و تایید و 
تکذیب، بالاخره مهدی تاج در انتخابات ریاســت فدراســیون فوتبال 
که روز هشتم شهریورماه برگزار شــد، حضور پیدا کرده بود و در همان 
دور نخست با کســب ۵۱ رأی از ۸۰ رأی مأخوذه به عنوان رئیس جدید 
فدراســیون فوتبال ایران انتخاب شــده بود. او که قرار است تا دو سال 
آینده که انتخابات جدیدی برگزار شود، ســاکن صندلی ریاست باشد 
در شرایطی سکان دار فوتبال ایران شــد که موافقان چندانی نداشت. 
مهدی تاج در مدت زمانی که قبلا ریاست فدراسیون را بر عهده داشت، 
به واسطه بستن قرارداد حرف وحدیث دار با مارک ویلموتس بلژیکی زیر 
ذره بین قرار گرفت و بسیاری خواســتند تا او بابت ازدست رفتن بخشی 
از پول بیت المال محاکمه شــود. او با پیچیده شــدن شــرایط به بهانه 
قلب درد از فدراســیون فوتبال رفت و اعضای هیئت رئیسه او هم یکی 
پس از دیگری از فدراسیون خارج شــدند تا زمینه برای بررسی پرونده 
این افراد مهیا شــود. حداقل این موضوعی بود که رئیس کمیســیون 
اصل ۹۰ مجلس در کنار مسئولان نهاد بازرسی وعده آن را داد. با وجود 
معرفی شــدن تاج به عنوان متهم اصلی این پرونــده، در کنار هفت نفر 
دیگر از اعضای هیئت رئیســه که پای قــرارداد ویلموتس را امضا کرده 

بودند؛ ولی اتفاق روشنی نیفتاد .
در مراسم انتخابات فدراســیون، فلاحتی رئیس کمیته بدوی انتخابات 
فدراســیون فوتبال گفت باید نهایت تشکر را از نهادهای نظارتی داشته 
باشم که نجیبانه حامی ما بودند و اجازه ندادند اتفاق ناگواری رخ بدهد. 
او البته توضیح نداد که منظورش از نهادهای نظارتی کدام هاســت،آن 
ها چه حمایتی کرده انــد و از همه مهمتر این اتفاقاتی کــه به تعبیر او 
پیشگیری شده چه بوده اســت. او در ادامه نکته دیگری هم مطرح کرد 
وگفت که گواهی می دهد که دلواپس ترین آدم هایی که دنبال برگزاری 
انتخابات بودند، نیروهــای نظارتی بودند. این که دلواپســی نهادهای 
نظارتی از یک انتخابات فوتبالی به چه دلیل می باشد به کنار، فلاحتی 
ســپس گفت که در این مدت احساس می کردم وســط دشت وسیع 
مقدس شلمچه هســتم و بعد از ۴ دهه آن خاطرات برای من زنده شده 

است. این بیان بر پیچیدگی مساله افزود!
اگر چه کارلوس کی روش اصالتا پرتغالی اســت اما از برجســته ترین 
بخش های ســابقه اش، دســتیاری سرآلکس فرگوســن مربی اسبق 
منچستر یونایتد است، فرگوســنی که بخاطر ۲۷ ســال مربیگری پر 
افتخارترین تیم باشــگاهی انگلیس از سوی دستگاه سلطنتی انگلیس 
به لقب سر )SIR( که لقبی سلطنتی اســت نائل شده بود. بی تردید نه 
انتخاب فرگوســن برای این لقب اتفاقی بود و نه او دستیارانش را بدون 
شــناخت انتخاب می کرد. کی روش در دو برهه زمانــی جدا، جمعا به 

مدت شش سال دستیار اول فرگوسن بود.
به هر تقدیر پس از آن که تیم ملی را اسکوچیج به جام جهانی برد قرعه 
کشی جام جهانی انجام شد و مشخص شــد که ایران با انگلیس، امریکا 
و ولز هم گروه اســت، گروهی که عملا گروه خانوادگی انگلیس بود زیرا 
ولز هنوز بخشی از پادشاهی بریتانیاســت و امریکا را هم می توان فرزند 
بریتانیا دانســت. به هر حال پس از این قرعه کشــی به شکل پرحاشیه 
ای ابتدا هیات رئیسه فدراســیون فوتبال تغییر کرد و تاج و دو دستیار 
پیشنهادی اش به سکانداری فدراسیون رسیدند و سپس کارلوس کی 
روش ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران شد.شــاید از اولین کسانی که از 
ارتباط احتمالی ایــن دو موضوع ) موضوع همگروهی ایران با ســه تیم 
خانوادگی انگلیــس و موضوع تغییر ناگهانی ســرمربی تیم ملی( با هم 
صحبت کرده بود خداداد عزیزی بود. او در مصاحبه ای با خبر ورزشــی 
گفته بود که انتخاب کی روش کاملًا سیاسی و دستوری بود و در توضیح 
آن یادآور شده بود که همان آقایانی که تاج را آوردند همان ها هم گفتند 
کی روش را هم بیاورد. به عقیده او تحلیل آنها این بود که کی روش روی 
نیمکت تیم ایــران در بازی قرن مقابل آمریــکا عملکرد بهتری خواهد 
داشــت و اگر آمریکا در گروهمان نبود کی روش هرگز نمی آمد.خداداد 
عزیزی که همیشه به صراحت در بیان مشهور است حتی آب پاکی را بر 
روی دست هیات رئیسه فدراسیون فوتبال هم ریخته بود و گفته بود که 

اگر دست او بود حتما هیات رئیسه را تعطیل می کرد.

دیدگاه

 کاپیتان تیم ملی فوتبال ســاحلی ایــران گفت: ایران 
پس از دو دوره غیبت برای حضور در مسابقات جهانی، 
اکنون مصمم به درخشــش در مســابقات آسیایی و 

کسب سهمیه جام جهانی فوتبال ساحلی است.
مسلم مســیگر اظهار کرد: با توجه به دو دور غیبت تیم 
ملی در مســابقات جهانی، اکنون با تمام قوا تمرین می  
کنیم تا به غیبــت های متوالی تیم در مســابقات جام 

جهانی پایان داده شود.
وی بیان کرد: تیم ملی فوتبال ســاحلی ایران در مسیر 
تحقق این مهم اکنون با تمام قوا در حال تمرین اســت 
و شــرایط تمرینی این تیم در بوشــهر نیز بسیار خوب 

دنبال می شــود.کاپیتان تیم ملــی فوتبال 
ســاحلی ایران تصریح کرد: پس از کســب 
مقتدرانه عنوان قهرمانی در مســابقات بین 
قاره ای، اکنون تلاش داریم تا در مســابقات 
آسیایی نیز قهرمان شویم تا به جایگاه اصلی 

خود در فوتبال ساحلی دست پیدا کنیم.
وی اظهار کرد: ژاپن بــه عنوان نایب قهرمان 

دور پیشــین جام جهانی و امارات از رقیب های اصلی 
تیم ملی هستند که در مســابقات بین قاره برابر هر دو 

تیم پیروز شدیم.
مسیگر افزود: ژاپن و امارات بخوبی می دانند که جایگاه 

واقعی ایران در رده بندی جهانی، رتبه کنونی 
نبوده و بدون تردید باید در بین دو تا سه تیم 
برتر جهان قرار داشته باشیم که در مسابقات 

آسیایی این عقب ماندگی جبران می کنیم.
وی ادامــه داد: حدود ۶۰ تــا ۷۰ درصد تیم 
ملی بازیکنان جوان هستند که این به منزله 
پشتوانه سازی بســیار خوبی برای تیم ملی 

فوتبال ساحلی کشورمان است.
مسیگر تصریح کرد: بازیکنان تازه وارد همگی صاحب 
سبک و مستعد هســتند که با تجربه اندوزی، تیم ملی 

در آینده از حضور آنها منتفع می شود.

دیگر عضو تیم ملی فوتبال ســاحلی نیــز گفت: ایران 
همیشه شانس قهرمانی در آســیا بوده و این بار نیز فکر 
می کنم به لطف خدا و تلاش بچه ها قهرمانی را بدست 

بیاوریم.
صادق میهن دوســت افزود: اردوی تیــم ملی فوتبال 
ساحلی در بوشهر در شرایط بســیار خوبی وجود دارد 
و همچنیــن اتحاد و همدلی پررنــگ در بین بازیکنان 

وجود دارد.
اردوی تیم ملی فوتبال ســاحلی جمهوری اســلامی 
ایران از یکم دی ماه در بوشهر آغاز شده و تا هشتم این 

ماه تداوم دارد.

ساحلی

خریدار  رئیس ســابق فدراسیون فوتبال 
با بیان اینکه ریاســت مهدی تــاج در این 
فدراســیون مشــروعیت نــدارد، گفت: با 
کارلوس کی روش قبل از حضور در تیم ملی 
مصر و همینطور علی دایی و امیر قلعه نویی 

مذاکره کرده بودم.
 شــهاب الدین عزیــزی خادم کــه حدود 
یک ســال پیش با تصمیم هیات رئیســه 
فدراسیون فوتبال از ریاست این فدراسیون 
برکنار شد، امروز به بیان ناگفته ها و تشریح 
عملکردش پرداخت و اعــلام کرد که قصد 
داشته جای دراگان اسکوچیچ مربی دیگری 
برای تیم ملی انتخاب کند و از مذاکره با کی 

روش، امیر قلعه نویی و علی دایی خبر داد.

کنایه رئیس فدراسیون افغانستان
عزیزی خادم با بر شــمردن مشکلات تیم 
ملی ایران در آن مقطع زمانی گفت: شرایط 
در شــان نام ایران نبــود. هیچکس احترام 
نمی گذاشــت. بایــد به جنگــی می رفتیم 
که میزبانی را از ما گرفته بودند و شانســی 
نداشتیم. فدراســیون دچار مصائبی بود که 
فوتبال ایران کمتر به خود دیده بود. رئیس 
فدراسیون افغانستان در آن زمان گفت شما 
باید به بحرین ب روید ولــی بدانید ما با یک 
برد دیگر به جام ملت های آســیا می رسیم 
در حالــی که ایران با یک باخت یا مســاوی 
حذف می شــد. ارزان ترین و ســریع ترین 
صعود تاریخ را به جام جهانی نداشتیم و بی 

نظیر است.

این واقعیت ها با اسید هم پاک نمی شود
وی ادامــه داد: علیرغم فشــارهای زیادی 
که وارد می شــد فوتبال بانوان را به بهترین 
شکل جلو بردیم. فدراســیون فوتبال الهام 
بخش توسعه کل کشــور و کل ورزش شده 
بود. آرزوی زنان این بود که در هتل آکادمی 
باشــند اما زمان بنده از امکاناتی اســتفاده 
کردند که تیم ملی بزرگســالان اســتفاده 
می کردند از نظر هتلینگ، پرواز و… توجه 
به فوتبال بانوان خرســندی است و حلاوت 
آن کمتر از صعود تیم ملی بزرگسالان نبود. 
این واقعیات را با اســید هم نمی توان پاک 

کرد.

با یک پروژه دستوری برکنار شدم
رئیس سابق فدراســیون فوتبال با انتقاد از 
کســانی که او را از ســمتش برکنار کردند، 
یادآور شد: زدند و فوتبال را تخریب کردند. 
آگاهانه، رسماً و آشــکار به فوتبال ایران بی 
پروا حمله کردند. از دل یــک انتخابات و به 
صورت دموکراتیــک رای آوردم ولی من را 
با یک پروژه دســتوری و غیــر قانونی کنار 

گذاشتند آن هم در سال کرونا.

 از چهره های ملی استفاده کردیم 
و تابو را شکستیم

عزیزی خادم با بر شــمردن دیگر اقداماتش 
در فدراســیون فوتبال خاطرنشــان کرد: 
دســتمزد داوران را ۴۰۰ درصــد افزایش 
دادیم. برای اولین بــار ۳۰ درصد تبلیغات 
محیطی را به باشگاه ها دادیم. از چهره های 
ملی فوتبــال مثل مهدوی کیا، شمســایی 
و کریم باقری اســتفاده کردیــم. فوتبال ما 
را به انحصار کشــیده بودند اما ایــن تابو را 
شکســتیم. مگر فوتبال انحصار است و باید 
۳۰_۲۰ ســال در اختیار این افراد باشــد؟ 
فوتبال مــا وارد فضای جدیدی شــده بود 
زیرا از سرمایه های خود استفاده کرد. برای 
اولین بار تیم المپیک را چهار ســال مانده 
به المپیک پاریس با هدایــت مهدوی کیا و 
چهار دستیار تشکیل دادیم اما چه رفتاری 
با او شد. با وحید هاشمیان چه رفتاری شد؟ 

خود اسکوچیچ چقدر زحمت کشید.

 از مریخ نیامده بودم؛ مرا به شرق
 و غرب متصل می کردند!

وی ادامــه داد: یکــی از کم حاشــیه ترین 
تیم های ملی را در ســخت ترین تورنمنت ها 
داشــتیم. ایرانیان از ســائوپولو و آمریکای 
شمالی تا شــرق آســیا به تیم ملی افتخار 
کردند. چــه اتفاقی افتاد که جــام جهانی با 
فرایندی روبرو شــدیم… نمی توانیم ســر 
خودمان را کلاه بگذاریم و سرمان را زیر برف 
کنیم و بگوییم اتفاقی نیفتاده است. عزیزی 
خادم که از مریخ نیامده بود. یکبار مرا متصل 
می کردند به شرق و یکبار متصل می کردند 
به غرب. ما حتــی جلوی حضــور مربیان و 

بازیکنان بی کیفیت خارجی را گرفتیم.

VAR یکی از سالم ترین پروژه های 
فوتبال بود

عزیزی خادم در ادامه گفتگوی خود با برنامه 
»ورزشگاه« درباره مشکلات به کار انداختن 
کمک داور ویدئویــی )VAR( اظهار کرد: 
آنچه در اینباره به فدراسیون تاختند کذب 
محض بــود. VAR یک پروژه شــخصی و 
آماتور نیست و یک کارگروه مورد تایید فیفا 
می خواهد. فیفا ۱۴ - ۱۵ شــرکت را معرفی 
می کند که گاهــی بعضی از شــرکت ها از 
لایسنس فیفا بیرون می آیند. یکی از علمی 
ترین و ســالم ترین و مبرمترین پروژه های 

فوتبال VAR بود.

قراردادی برای VAR امضا نشد و فقط 
اجاره کردیم

وی ســپس در واکنــش بــه اســتفاده از 
 VAR شــرکت های بلژیک و هنگ کنگی
برای بعضی از مسابقات در ورزشگاه آزادی 
تصریــح کرد: شــما راجع بــه هنگ کنگ 
صحبــت می کنیــد. از اســمش ناراحت 
هســتید؟ ما هیچ قراردادی امضا نکردیم. 
بحــث رنــت و اجاره بوده اســت. کســی 
چیزی نخریده اســت. چهار بــازی اجاره 
شــده بود تا عید و فقط برای پنج، شش ماه. 
می خواســتیم داوران را آمــوزش بدهیم و 
شرایطش را مشــخص کنیم. اگر قرار باشد 
VAR انجام بشود مسئولیتش با ما نیست 
بلکه با باشــگاه ها اســت. فدراســیون باید 

شرایط را تسهیل کند.

 در روز بدرقه تیم بانوان مشاور
 مرا بردند!

عزیزی خادم در ادامه دربــاره اینکه این در 

آن مقطع زمانی فدراســیون دچار چالش 
شد، گفت: فضای چالش را رسانه های ایجاد 
کردند. چالشی نبود. کسی که خودش را به 
خواب زده اســت… یک تیم سازماندهی 
شــده از بیرون علیــه خوشــحالی مردم 
بودند. VAR می خواســتیم بیاورند جلوی 
خوشحالی مردم بودند. می خواستیم بانوان 
را بیاوریم چه کارهایی که نکردند. با افتخار 
پای بانوان ایســتادم. زمانی که تیم بانوان را 
بدرقه می کردیم مشــاور مرا بردند. خلاف 
قوانین که عمل نکردیم. معاون حوزه بانوان 
رئیس جمهور آمده بود. چه کار غیر قانونی 

شده بود؟

اگر من بودم و این اتفاقات می افتاد...
رئیس سابق فدراســیون فوتبال سپس به 
هجمه هایی که ممکــن بود در صورت ادامه 
کارش در فدراســیون ایجاد بشود پرداخت 
و افزود: مگر همین آقایــان در بازی ایران - 
لبنان اســپری به صورت بانوان نزدند؟ مگر 
رئیس جمهور دستور به پیگیری نداد؟ مگر 
بحث -لغو ســفر- کانادا نبــود. اگر عزیزی 
خادم بود و ســرود خوانده نمی شد ۲ هزار 
)جمله ناتمام می ماند( کاری به مهدی تاج 
ندارم. همه عالــم می دانند غیر قانونی و غیر 

شرعی برکنار شدم.

نیازی نبود به فیفا شکایت کنم
عزیزی خادم بــا بیان اینکــه منافع ملی را 
بالاتر از همه چیز می دانــد، تاکید کرد: اگر 
عزیزی خادم وطن فروش بــود رای هیات 
رئیســه را… عزیزی خادم آنقدر شــرافت 
دارد و مردم برایش مهم هستند که اقدامی 
نکردم )به فیفا شــکایت نکــردم(. یکی از 

مسئولان عالیرتبه زنگ زد و گفت یک موقع 
سمت این کار نروی. گفتم نیازی نیست.

ماجدی و تاج مشروعیت ندارند
»شــما درباره اقدامــات نیمه تمــام خود 
صحبت می کنید در حالــی که نفرات بعد از 
شما یعنی میرشــاد و مهدی تاج هم زمان 
کافی نداشته اند.« رئیس سابق فدراسیون 
فوتبال در واکنش به این جمله گفت: از نظر 
من مشــروعیت ندارند چون غیر قانونی مرا 

برداشتند.

با کی روش مذکره کردم ولی رقمش 
بالا بود

»آیا درست است که شما با کارلوس کی روش 
قبل از حضورش در تیم ملــی مصر صحبت 
کرده بودید؟« عزیزی خادم در پاســخ به این 
ســئوال تاکید کرد: بله با کی روش صحبت 
کردم. اســکوچیچ قرارداد داشت. مربی کم 
دانشی نیســت و زحمت کشــید. وزیر وقت 
)سلطانی فر( با من صحبت کرده بود. فضای 
سختی برای جام جهانی بود و مردم شانسی 
قائل نبودند. احســاس کردم مربی قوی تری 
بیاید. با کی روش مذاکره کردم ولی رقمش 
برای چهار بازی بالا بود. اگر ماهیانه ۱۰ هزار 
یورو هــم می گفت قلبــا نمی پذیرفتم چون 
می دانســتم و مطمئن بودم تیــم ایران بالا 
می رود. نکته مهم دیگر این اســت که اعتقاد 
دارم به اندازه کافی مربی بــا دانش داریم که 
باید به آنها فرصت بدهیم در جام جهانی یک 

مربی ایرانی بالای سر تیم باشد.

با دایی و قلعه نویی مذاکره کردم؛ 
اسکوچیچ با من هم نمی ماند

رئیس سابق فدراســیون فوتبال سپس در 
ادامه تایید کرد که با علــی دایی و امیر قلعه 
نویی دو مربی ایرانی هم برای حضور در تیم 
ملی مذاکراتی انجام داده بود. عزیزی خادم 
درباره اینکه با این حســاب با ادامه کارش 

اسکوچیچ در تیم ملی نمی ماند، گفت: بله!

فوتبال ملی همیشه حاشیه دارد
»آیا قبول داریــد آغاز تزلزل اســکوچیچ، 
حواشی تیم ملی، اعتراض به لباس ها و بحث 
خوبان عالم از زمان شما آغاز شد؟« عزیزی 
خادم در پاســخ به این ســئوال اظهار کرد: 
اینکه شما به لباس تیم ملی اعتراض داری، 
فوتبال ملی همیشــه حاشــیه دارد. اینکه 
یکی اســتوری بگذارد و پاک کند حاشــیه 
نمی شــود.وی ســپس از انتخاب مجتبی 
خورشــیدی برای پست سرپرســتی تیم 
ملی دفاع کرد و گفت: برای سرپرستی تیم 
ملی قبل از خورشیدی با حمید علیدوستی 

صحبت کردم که نیامد. 

کاپیتان تیم ملی: مصمم به کسب سهمیه مسابقات جام جهانی فوتبال ساحلی هستیم

پس از کسب رنکینگ نخست جهان در دسته 102 کیلوگرم

معتمدی: امیدوارم شگفتی رقم بزنم
خریدار   وزنه بردار ملــی پوش ایران پس 
از کسب جایگاه نخست در رنکینگ جهانی 
گفت: امیدوارم بتوانم شــگفتی رقم بزنم و 
زودتر از آن چیزی که همه فکر می کنند به 

میادین برگردم.
رسول معتمدی درباره اینکه با وجود غیبت 
در مسابقات قهرمانی جهان کلمبیا اما برای 
دومین ســال متوالی بهتریــن وزنه بردار 
جهان در دســته ۱۰۲ کیلوگرم شــد، بیان 
کرد: ســال میلادی ۲۰۲۲ را بــه خوبی به 
پایان نرساندم. به واسطه مصدومیت دستم، 
حضور در قهرمانی جهــان کلمبیا که اولین 
مرحله گزینشــی المپیک بود را از دســت 
دادم اما به لطف خدا بــا توجه به نتایجی که 
قبلا داشــتم، برای دومیــن مرتبه بهترین 
وزنه بردار جهان در دســته ۱۰۲ کیلوگرم 

شدم.
او افــزود: قطعا این زحمت مــن به تنهایی 
نبوده و خانواده، فدراســیون و حتی کسی 
که یک لیوان دســت من داده نیز در این راه 
به من کمک کرده اســت. امیدوارم بتوانم 
شــگفتی رقم بزنم و زودتر از آن چیزی که 
همه فکر می کنند به میادین برگردم. تمام 

هدفم این اســت که باعث خوشحالی مردم 
شــوم و امیدوارم در ادامه کار هم روسفید 

باشم.

 دوران نقاهت را  عالی پشت سر گذاشتم
معتمدی در پاســخ بــه این پرســش که 
پیش بینی می کند از چــه زمانی تمرینات 
وزنه برداری را آغاز کنــد؟ گفت: طبق نظر 
دکتر کامرانی پزشــک معالجم که بهترین 
متخصص دســت ایران است، روند بهبودی 
دست من خوب است و پس از عکسبرداری 
از دســتم عنوان کرد کــه دوران نقاهت را  
عالی تر از چیزی که فکر می کرد، پشت سر 
گذاشــته ام. البته من تمرینات بدنســازی 
را قبل و بعد از عمل روی دســتی که سالم 
بود، انجام مــی دادم و طبق علم پزشــکی 
حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد روی بهبود دســت 
دیگرم هم تاثیر گذاشته اســت. در این سه 
هفته که دســتم درآتل بود نیز تمریناتم را 
قطع نکردم، همین باعث شد که این دستم 
از لحاظ ظاهری کوچک تر از دســت دیگرم 
نشــود و نتیجه عمل هم رضایت بخش بود. 
قرار اســت هر هفته با پزشــک معالجم در 

تماس باشــم تا در جریان رونــد کاری من 
باشد و مجوز آغاز تمرینات را صادر کند.

 قول می دهم به قهرمانی آسیا برسم
وزنه بــردار دســته ۱۰۲ کیلوگــرم ایران 
در پاســخ به این پرســش که فکر می کند 
در قهرمانی آســیا ۲۰۲۳ که اردیبهشــت 
برگزار می شود، بتواند رکورد مجموع ۴۰۰ 
کیلوگرم را مجــددا تکرار کند و در رنکینگ 
المپیک در جایگاه خوبی قرار بگیرد؟ تاکید 
کرد: قول می دهم به قهرمانی آســیا برسم و 

شکی در آن نیست.
 امیدوارم به رکورد خوبی برسم اما مهم این 
اســت که اولین گزینشــی المپیک خودم 
را پشت ســر بگذارم تا وارد رنکینگ شوم. 
امیدوارم به رکورد مجمــوع ۴۰۰ کیلوگرم 
برسم و حتی بیشــتر از آن وزنه بزنم و حتما 
در یکی از گزینشــی ها این رکورد مجموع 

بالا را ثبت می کنم.

با آقای انوشیروانی صحبت می کنم که 
اسمم برای جایزه بزرگ کوبا رد شود

معتمدی در مورد اینکه به دنبال این است بعد 

از قهرمانی آسیا در جایزه بزرگ کوبا نیز شرکت 
کند تا کمبود مســابقات گزینشــی المپیک 
خود را جبران کند یا خیــر، تصریح کرد: قبل 
از قهرمانی جهان کلمبیا صحبت های جســته 
و گریخته ای شــد مبنی براینکه من هم به این 
مسابقات بروم و وزن کشی کنم اما محقق نشد. 
حالا با آقای انوشــیروانی سرپرست فدراسیون 
صحبت می کنم که اسم من برای جایزه بزرگ 
کوبا رد شــود تا تعداد گزینشی های من با بقیه 
برابر شــود و حوادثی که بــرای المپیک توکیو 
افتاد، تکرار نشود و کسب سهمیه المپیک من 

به اما و اگر کشیده نشود.

از مردم و رسانه ها تشکر می کنم
قهرمان جهــان در ســال ۲۰۲۱ در پایان 

گفت: از مردم و رسانه ها که پیگر احوال من 
بودند، تشکر می کنم. این نشان می دهد اگر 
افتخاری به دســت می آید مردم و رسانه ها 

به آن ارزش می دهند.
 از آقای انوشــیروانی سرپرست فدراسیون 
که شــخصا پیگیر کارهای من بود تشــکر 
می کنم . همچنیــن از داود با قــری نایب 
رییس قبلی فدراســیون تشــکر می کنم 
با وجود اینکه ســمتی نداشــت اما پیگیر 
وضعیت من بود. به دلیل رفاقتی که با دکتر 
کامرانی داشــت، حتی در اتاق عمل بالای 

سر من بود.  
در دوران نقاهــت نیز آقای انوشــیروانی و 
باقری پیگیــر من بودند و امیــدوارم بتوانم 

جبران کنم.



در 9ماه سال جاری محقق شد؛

رشد 10درصدی درآمد شركت فولاد مباركه

استان

اصفهان -مریــم مومنی  درشــرایطی که وجود 
برخــی محدودیت های مصرف در حــوزه انرژی عرصه 
را بر واحدهای تولیدی فولاد کشــور تنگ کرده است، 
مدیران و کارکنان فولاد مبارکه با انسجام و همدلی هر 
چه بیشتر توانستند در 9 ماهه ســال 1401 با عملکرد 
خوب خود در تولید انواع محصولات قابل فروش، رشــد 
10 درصدی درآمد فروش نســبت به مدت مشایه سال 

قبل را به ثبت برسانند.
مهدی کویتی معــاون اقتصادی و مالــی فولاد مبارکه 
ضمن اشاره به مطلب فوق، درآمد حاصل از فروش این 
شــرکت در آذر ماه را بیش از 12 هــزار میلیارد تومان 
اعلام و اظهار کرد: درمجموع 9 ماهه سال جاری درآمد 
فروش فولاد مبارکه با رشد 10درصدی نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل به 115 هزار میلیارد تومان افزایش 

یافته است.
وی در ادامه از رشــد فزاینده صادرات در آذرماه ســال 
جاری خبــر داد و گفت: در حوزه صــادرات با عنایت به 
این که مدیریت شــرکت همواره بر اولویت تامین بازار 
داخل تاکید داشته اســت از ابتدای سال جاری تا پایان 

آبان ماه 359 هزار تن محصولات شــرکت به بازارهای 
خارجی عرضه شده است. اما در شرایط فعلی که کشور 
بیش از هر زمان دیگر به ارزآوری نیاز داشته است، این 
شرکت همگام با سیاست ها و استراتژی های اقتصادی 
کشــور، به تنهایــی در آذر ماه ســال جاری توانســت 
با فروش 149 هــزار تن محصــول در بازارهای جهانی 

میزان صادرات شرکت را به 508 هزارتن افزایش دهد.
رشد 18 درصدی تولید محصولات فولادی

وی در بخش دیگری از ســخنان خود بــه مقدار تولید 
شــرکت فولاد مبارکه در 9 ماهه ســال 1401 اشاره و 
اظهار کــرد: علی رغم ایــن که تمامی خطــوط تولید 
شرکت در فصول تابستان و ماه های آغازین فصل سرد 
ســال با محدودیت های حامل های انرژی مواجه بوده 
اند، خوشــبختانه با برنامه ریزی صحیــح و زمانبندی 
مناســب برای انجام فعالیت هــای تعمیراتی و با همت 
کارکنان شرکت فولاد مبارکه و فولاد سبا به رکوردهای 
خوبی دست یافتیم به نحوی که مقدار تولید محصولات 
آماده برای فروش این شــرکت در بازاه زمانی یادشده 
به 6 میلیون و 246 هزار تن رســیده که نسبت به مدت 

مشابه سال 1400با رشد 18 درصدی مواجه شده است.
وی اظهار امیدواری کرد: در شرایطی که تولید برای 
کشــور نقطه قوت و امیدآفرین است، بتوانیم در سایه 

الطاف الهی و با انســجام و همت حداکثری مدیران و 
کارکنان، برای ســهامداران و ذینفعان شرکت منشأ 

اثر باشیم.
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مدیــرکل آموزش فنی و حرفه ای اســتان  اصفهان-مریم مومنی 
اصفهــان گفــت: دوره هــای مهارت افزایی بــا هدف آموزش مشــاغل 
دانش بنیان و فناورانه برای دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاهی در 

سازمان فنی و حرفه ای استان اصفهان برگزار می شود.
آرش اخوان طبسی شامگاه سه شنبه در جمع خبرنگاران پیرامون »کهاد« در 
استان اصفهان گفت: دوره های مهارت افزایی با هدف آموزش مشاغل دانش 
بنیان و فناورانه برای دانشــجویان و دانش آموختگان دانشگاهی در سازمان 

فنی و حرفه ای استان برگزار می شود.
او افزود: طرح »کهاد« برای دانشــجویان در حال تحصیل است و بین 18 

تا 24 درسی دانشــجویان در قالب دوره های مهارت آموزی بین 500 تا 
۷00 ساعت تعریف و معادل سازی شود.

مدیرکل آموزش فنــی و حرفه ای اســتان اصفهــان در خصوص طرح 
نخلســتان، گفت: طرح نخلســتان ویژه دانش آموختگان دانشگاهی و با 
تاکید بر آموزش رشــته های فناوری های نوین و فناوری اطلاعات برگزار 

می شود.
او خاطرنشــان کرد: ســعی داریــم که در قالــب آموزش هــای دوگانه 
متقاضیان به شیوه ســفارش محور به گونه ای آموزش دهیم که منجر به 
اشتغال شود. در این شیوه طبق نیازســنجی بازار کار از صنوف و صنعت 

۷0 درصد دوره آموزشی متقاضیان در محیط واقعی کار اتفاق می افتد و 
مابقی آن در آموزشگاه ها آموزش داده می شود.

برگزاری دوره های مهارت آموزی فنی و حرفه ای برای دانشجویان در اصفهان

رئیس شورای اسلامی کمالشهر :
از عملكرد شهردار كمالشهر رضایت داشتیم

رئیس شورای اســلامی کمالشهر در حاشیه هفتاد و   البرز - مظفری 
چهارمین جلسه رسمی شورای اسلامی کمالشهر که در روز شنبه برگزار 
شــد ، با تاکید براین خبر افزود: براســاس تبصره 4 ماده 80 و 90 قانون 
تشــکیلات ،وظایف و انتخابات شوراهای اســلامی و انتخاب شهرداران 
،یکی از شرایط انتخاب شهرداران ، ســکونت در محل خدمت می باشد 
که پس از بررسی ایرادات وارد شــده مبنی بر عدم سکونت دکتر بهمنی 
در کمالشهر، ایشان برکنار و مهندس مســاعد با 6رای موافق ، به عنوان 

سرپرست شهرداری کمالشهر انتخاب شد.
وی در ادامه ضمن تشــکر از زحمات و خدمات ماندگار شــهردار اسبق 
کمالشــهر افزود: دکتر بهمنی در زمان تصدی سمت شهردار کمالشهر 
، خدمات ارزنــده ای چون رفع موانــع موجود و آغــاز عملیات عمرانی 
بیمارستان کمالشهر)خرید میلگرد جهت احداث سقفهای بیمارستان( 
، بازگشائی های متعدد جهت گسترش معابر سطح شــهر و در راس آن 
بازگشائی معبر 45متری کمالشهرکه مستلزم رایزنی های بسیاری بود 
، نوســازی ناوگان حمل و نقل فرسوده کمالشــهر ،تحقق بودجه 1401 
شهرداری،تجهیز شهرداری به اتوماســیون اداری جهت تسهیل در امور 
، تکمیل پروژه های عمرانی نظیر ســاختمان میعاد26 و… و همچنین 
پیگیری و تحقق امر تعیین تکلیف و صدور مجوز برای اراضی اصناف و… 
را جهت رفاه حال شــهروندان کمالشهر داشــته اند که لازم است از این 

خدمات به نیکی یادشده و تشکر شایسته ای گردد.
مجید افشــار درخاتمه افزود: امید اســت تداوم همدلی و همراهی بین 
شورای شهر و مجموعه شهرداری همواره منتج به نتایج مطلوب و خدمات 

نوین و ماندگاری در شهر گردد.
گفتنی است مهندس مســاعد ،از پرسنل شــهرداری کمالشهر بوده و 
سمت شهردار کمالشهر و معاونت شهرســازی و معاون منابع و توسعه را 

درکارنامه خود دارد.

كمك مالی 400 میلیون تومانی
وردي صفاهان وپالایش سهر  شركت پتر

 به محكومین مالی جرایم غیر عمد

 اصفهان-مریم مومنی    شرکت پتروپالایش سهروردي صفاهان  با 
اختصاص مبلغ 4 میلیارد ریال کمک نقــدي، مقدمات آزادي تعدادي از 
زندانیان جرائم غیر عمد را رقم زد تا ایشان به آغوش گرم خانواده هایشان 

بازگردند.
  به گزارش روابط عمومي و بین الملل شــرکت پتروپالایش سهروردي 
صفاهان، طي آییني با حضور محمد سرمدي مدیرعامل، این شرکت در 
جهت اجراي مسئولیت های اجتماعي و آزادي زندانیان جرایم غیر عمد 
مشــارکت نمود و با این کار خداپســندانه چند تن از زندانیان، به آغوش 

خانواده بازگشتند.
شرکت پتروپالایش ســهروردي صفاهان در راســتاي پیشبرد اهداف 
هلدینگ پتروپالایــش اصفهان بر محــور توقف خام  فروشــي، تولید 
فرآورده هــاي بــا  ارزش افــزوده بالا و  صــادرات محصــولات با هدف 
نگاهداشت محیط زیست، چابک سازي ســازمان، کاهش بوروکراسي، 
تســریع در اجراي پروژه هــاي بزرگ پتــرو پالایشــي،  افزایش تولید 
محصولات با ارزش بنزین و گازوئیل، تولید محصــول با ارزش پروپیلن 

فعالیت می کند.

مدیرکل منابع طبیعی ایلام خبرداد؛
تولید ۱۲ میلیون اصله نهال با تكمیل

 دو نهالستان مهران و دهلران

ایلام-حســن بیگی  مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام از 
تولید 12 میلیون اصله نهال با تکمیل دو نهالستان مهران و دهلران خبر 

داد.
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام در جلســه ویدئو کنفرانس 
که با حضور معاون وزیر و رئیس ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
کشوربرگزار شد اظهار داشت: ایلام به عنوان استان پیشرو در تولید نهال 
تجربیات خوبی در زمینه جنگل کاری دارد و می توانــد آن را در اختیار 

سایر همکاران قرار دهد.
ابراهیم پیرزادیان در ادامه از اجرای زیرساخت دو نهالستان جهت تولید 

نهال های بیابانی در شهرستان های مهران و دهلران گزارشی ارائه نمود.
وی خاطرنشان کرد: با تکمیل این دو نهالستان ظرفیت تولید 12 میلیون 

اصله نهال مختلف از جمله بیابانی و جنگل کاری فراهم خواهد شد.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور از تولید یک میلیارد 
اصله نهال خبر داد و گفت: این مهم با هدف ارتقای کمی و کیفی پوشش 
گیاهی عرصه های منابع طبیعی کشور با دســتور وزیر جهاد کشاورزی 

آغاز می شود.
در پایان نیز معاون وزیر و رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
از تلاش هــای مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان در خصوص 
اجرای زیرســاخت های تولید نهال جهت اجرای این طرح تقدیر و تشکر 

نمود.

رشت  سرپرست شهرداری رشت گفت: به غیر از 
سکونتگاه های غیررسمی که در مناطق حاشیه ای 
قرار دارد، این شــهر دارای حدود ۷1۷ هکتار بافت 

فرسوده است.
یوســف یزدانی، سرپرســت شــهرداری رشت در 
نشســت تخصصی ســفیران باز آفرینی گفت: شهر 
رشت از قدیمی ترین مراکز استانی کشور محسوب 
می شود و از زمان شــاه عباس به عنوان مرکز استان 

گیلان تعیین شده است.
او با بیان اینکه در شــهر رشت خانه ها و عمارت های 
تاریخی با یک معمــاری فاخر و  کهن قرار گرفته اند، 
افزود: همــه این ویژگی هــا و اهمیــت حفظ آثار 
تاریخی، مسئولیت مدیریت شــهری خاصه حوزه 
بازآفرینی شــهری شهرداری رشــت را دوچندان 

کرده است.
سرپرست شهرداری رشــت با بیان اینکه این شهر و 
استان گیلان در کنار گسل های فعال قرار دارد، این 
امر را یک زنگ خطری بزرگ ارزیابی کرد و گفت: با 
توجه به این شرایط، ساخت و ساز ها و معماری شهر 
باید بر اساس ضوابط، مقررات و مباحث ایمن سازی 
باشــد تا با رعایت مقــررات ســاختمان از هرگونه 

حوادث ناشی از زلزله جلوگیری شود.
یزدانی تصریــح کرد: به غیــر از ســکونتگاه های 
غیررسمی که در مناطق حاشــیه ای قرار دارد شهر 
رشت دارای حدود ۷1۷ هکتار بافت فرسوده است 

حال آن که بنا به دلایلی در مناطق حاشیه ای شهر 
ساخت و ســاز ها بدون ضابطه و نظارت پیش رفته 

است.
او کاربری هایی غیرمرتبط و یا فقدان ســند رسمی 
املاک را از جمله علل گســترش ســکونتگاه های 
غیررســمی خواند و یادآور شد: همه این موضوعات 

جزء دغدغه های مدیریت شهری است.
سرپرست شهرداری رشــت در پایان  با بیان اینکه 
این شــهر و اســتان گیلان در کنار گسل های فعال 
قرار دارد، این امر را یک زنگ خطری بزرگ ارزیابی 
کرد و گفت: با توجه به این شــرایط، ساخت و ساز ها 
و معماری شــهر باید بر اســاس ضوابــط، مقررات 
و مباحث ایمن ســازی باشــد تا با رعایت مقررات 
ســاختمان از هرگونــه حــوادث ناشــی از زلزله 

جلوگیری شود.

خرم آباد-طولابی  مدیرعامل شــرکت گاز لرستان 
گفت: در حال حاضر ســه هــزار و 500 واحــد تولیدی و 

صنعتی این استان از نعمت گاز بهره مند هستند.
کرم گودرزی با بیان اینکه مجموع 19 شــهرک صنعتی 

در لرســتان از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند، اظهار 
داشت: شــش مورد از این شــهرک های صنعتی از هفته 
دولت سال 1400 تا هفته دولت سال 1401 از نعمت گاز 

بهره مند شده اند.

وی با اشاره به گاز رسانی به نیروگاه های در حال احداث در 
استان، عنوان کرد: سه هزار و 500 واحد تولیدی و صنعتی 

نیز در حال حاضر از نعمت گاز بهره مند هستند.
مدیرعامل شرکت گاز لرســتان در ادامه سخنان خود با 

اشاره به مطالبات وصول نشــده این شرکت در استان، 
گفت: از همه مردم، دســتگاه های اجرایی و واحد های 
صنعتی درخواســت داریم که اقدام بــه پرداخت این 

مطالبات کنند.

رشت  مهندس حامد دائمی مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان گیلان به مناسبت فرا رسیدن 
5 دی روز ایمنی در برابر زلزلــه و کاهش اثرات بالای 
طبیعی و ســالروز زلزله غم بار بــم در پیامی گفت: ما 
در کشــوری زندگی مــی کنیم که به تناوب شــاهد 
وقوع حوادث و بلایای طبیعی و گاها غمبار و تاســف 
آور هستیم که جبران خســارات برخی از این حوادث 
بویژه خســارات جانی غیرممکن می باشد، لذا جلب 
توجه عمومی بــه عواقب و نتایج ناشــی از پدیدهها و 
حوادث طبیعی و غیرمترقبه، شناخت و احصا اقدامات 
و تمهیدات پیشــگیرانه به منظور کاهش خســارات 
ناشــی از آن و توســعه فرهنگ ایمنی در جامعه یکی 
از ضروریات اســت و لذا آموزش عمومــی، حمایت از 
ابتکارات و فعالیتهای علمی، نظارت بر ساخت و سازها، 
ظرفیت ســازی نهادی و نیروی انســانی، بکارگیری 
تجهیزات و ابزارهــای لازم، اســتفاده از فناوریهای 
نوین، توسعه سیســتمهای هشــدار و پایش و اتخاذ 

سیاستهای 
راهبردی، مواردی است که زمینه را برای نیل به اهداف 
مورد نظر فراهم میآورد. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی اســتان گیلان افزود: طبق آمارها، ارقام و 
مستندات موجود بیشترین خساراتی که در دورههای 
گذشته تاکنون به گیلان وارد شده به خاطر وقوع زلزله 
بوده است از ســوی دیگر بحث وجود گسلهای بسیار 
زیاد و متعدد، در مرکز، شــرق و غرب  این منطقه را به 

استانی زلزلهخیز در ســطح کشور تبدیل کرده است. 
دائمی از مقاوم ســازی 5۷ درصد واحدهای مسکونی 
روســتایی اســتان خبــر داد و گفت طبــق آخرین 
سرشــماری نفوس و مســکن تعداد 29۷69۷ واحد 
مسکونی در 2631 روســتای دارای سکنه در سطح 
اســتان وجود دارد که از ان تعــداد 1۷0263 واحد 
مقاوم و از اســتحکام کامل  لازم برخوردارند. دائمی 
گفت: در حال حاضر شاخص مقاوم سازی واحدهای 
روستایی کشــور 49 درصد اســت. وی افزود: طرح 
بهسازی مسکن روستایی از سال 1384 توسط بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی، با هدف بهبود کیفیت مسکن 
و بافت روستایی و ارتقاء سطح ایمنی، بهداشتی، رفاه 
و آسایش مســکن روســتایی آغاز و در استان گیلان 
تاکنــون 112233 فقره تســهیلات بــه متقاضیان 

پرداخت گردید. 

گیلان

وستایی استان گیلانرشت دارای حدود 717 هكتار بافت فرسوده است مقاوم سازی 57 درصد از واحدهای مسكونی ر

ســاری-امیری فر  مدیرعامل صنایع چوب و کاغذ 
مازندران با اظهار این که در 9 ماهه امسال 34هزارتن کاغذ 
چاپ و تحریر در این کارخانه تولید شده است، گفت: از این 
میزان 23 هزار تن به آموزش و پــرورش و یکهزار 600 تن 
به ارشاد تحویل شدکه در 10 سال گذشته این میزان تولید 

کاغذتحریر در این شرکت بی  سابقه بوده است.
 امید نیک نژاد افزود: این شــرکت با همه مشکلات ولی 
عهدی که با مردم،دولت ســیزدهم و اصحاب فرهنگ 
بسته است، پایبند بوده و با همه توان این بنا گذاشته شده 

تا تولید کاغذ داخلی را به سرانجام برسانیم.
وی افزود: پــس از اورهال و تعمیرات چنــد روزه پیش 
بینی شده فصلی و ذخیره مناسب چوب از پانزدهم دی 
ماه تا پایان سال بیش از 10 هزارتن کاغذ سفید دیگر نیز 
در این مجموعه تولید خواهد شد که ،مجموعا بیش از40 
هزارتن کاغذتحریر امسال در کارخانه  کاغذ مازندران با 

کیفیت مناسب تولید خواهد شد.

وی گفت :بــا برنامه ریزی مناســب 12هزارمتر مکعب 
چوب روســی از هفته جاری به تدریج وارد یارد کارخانه 
می شود که این رقم تا پایان سال با عقد قرارداد جدید به 

24 هزار متر مکعب خواهد رسید .
نیک نژاد تصریح کــرد : در صورت تزریق نقدینگی، تأمین 

چوب مورد نیاز از درختان شکسته افتاده جنگل های شمال 
و مناسب ســازی قیمت کاغذ خریداری شده سال آینده، 
همه نیاز آموزش و پرورش و بخش اعظمی از نیاز ناشــران 

کشور در کارخانه کاغذ مازندران تولید خواهد شد.
مدیرعامل صنایع چــوب و کاغذ مازندران خواســتار 

تخصیص اعتبــار موردنیاز خرید کاغذکتب درســی 
ازســوی ســازمان برنامه و بودجه به وزارت آموزش و 
پرورش برای پرداخت آن به این کارخانه شد. وی ضمن 
تشکر از شورای پول و اعتبار افزود : چند روز آینده خبری 
خوش از حمایت ویژه دولــت از این صنعت ملی و کالای 
استراتژیک با عنایت ویژه رئیس جمهور محترم و دستور 
معاون اول محتــرم و پیگیری وزیر محتــرم فرهنگ و 
ارشاد اســلامی و مدیرعامل محترم بانک ملی که انجام 
شده ،اعلام خواهد شد که بخش اعظم مشکلات موجود 

را مرتفع خواهد ساخت.
وی بیان داشت: شــرکت صنایخ چوب و کاغذ مازندران 
پس از سالها وقفه در یکسال گذشته به مزیت اصلی خود 
که تولید کاغذتحریر مورد نیاز کشور است بازگشت و این 
که طی یکسال بیش از 38هزارتن کاغذتحریر مورد نیاز 
آموزش و پرورش، کتب کمک آموزشی، ناشران کشور و 

را تامین کند ، بی سابقه است.

مازندران

طی  9 ماه  سال جاری؛

تولید كاغذ چاپ و تحریر درمازندران به ۳۴هزار تن رسید

گاز رسانی به ۳۵۰۰ واحد تولیدی و صنعتی در لرستان
لرستان

گیلان

اصفهان



نایب رئیس هیات مدیره بانک تجارت:
دیجیتالی شدن بانک ها را به فین تک ها بسپارید

نایب رئیــس هیات مدیره بانــک تجارت بــر اهمیت توجه بــه ابعاد 
اثرگذاری بانکداری دیجیتال در صنعــت بانکداری و اعتماد بانک ها به 

فین تک ها در این عرصه تاکید کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانک تجــارت، مرتضی تــرک تبریزی در 
گفت وگویی به مناســبت برگزاری کنفرانس ملی تحــول دیجیتال، 
بانک و بیمه اظهار داشــت: اگر بخواهیم در حــوزه بانکداری دیجیتال 
جلو برویم باید ریسک کنیم و به فین تک ها اعتماد کنیم و کار را به آنها 
بســپاریم، حتی باید به هکرها هم اعتماد کنیم چون آن ها هستند که 

حفره ها را به ما نشان می دهند.
نایب رئیس هیأت مدیــره بانک تجارت با تأکید بــر اینکه نباید نگران 
مشــکلات پیش آمده در این مســیر باشــیم، افزود: بازیگران اصلی 
فضای دیجیتال، فین تک ها هســتند و فقط آنها می توانند نظام بانکی 
را دیجیتالی کننــد؛ بنابراین ســازمان های حاکمیتی نباید دســت 

فین تک ها را ببندند بلکه باید فضا را برایشان باز کنند.
ترک تبریزی با مثبــت خواندن توانمنــدی داخلی در تولیــد اپَ ها و 
نرم افزارهای بانکی و ضرورت توجه بیشــتر به اســتفاده از آن ها گفت: 
اپَ های اساسی و زیرســاختی مورد نیاز شــبکه بانکی در کشور تولید 
می شود و هم اکنون بانک ها با اســتفاده از ابزارهای خود با سامانه های 

بانک های دیگر در ارتباط هستند.
وی با ارزیابی تغییرات انجام شــده در فضای بانکــی در یک دهه اخیر 
اضافه کرد: اگرچه جمعیت چندبرابر و تعداد مشــتریان بانکی بیشــتر 
شده ولی شعب در حال کاهش هســتند چراکه دریافت و پرداخت ها به 
درگاه های اینترنتی منتقل شده و بانک ها نیز انگیزه ای برای راه اندازی 
شــعبه جدید ندارند مگر در برخی از نقاط کشــور که فقط یک شعبه 
بانکی وجود دارد که آن هم به دلیــل برخی معذوریت ها امکان برچیده 

شدن آنها وجود ندارد.
ترک تبریزی یادآور شد: به رغم الکترونیکی شدن اغلب خدمات و عدم 
نیاز به حضور در شــعبه، مردم همچنان علاقه دارنــد که بانک ها حتی 
به تعداد محدود شعبه داشته باشند و از ســوی دیگر بانک های بزرگ 

حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد شعب خود را کاهش داده اند.
به بــاور ترک تبریــزی مــردم از حوزه خدمــات نوین بانکــی جلوتر 
هســتند و در حال حاضر هر بانک بالغ بر ۸ میلیــون کاربر نصب کننده 
خدمات اختصاصی خود را دارد؛ بر این اســاس بانک ها باید به ســمت 

شخصی سازی خدمات خود حرکت کنند.
به گفته نایب رئیس هیات مدیره بانک تجــارت، در بانکداری دیجیتال 
و به طور مشــخص در حوزه پرداخت تسهیلات، بانک ها باید به مشتری 
پیشنهاد بدهند و براســاس رفتار او، خدمت شخصی به وی ارائه کنند. 
برای این خدمت هر بانک از داده های مشتریان خود استفاده می کند و 
با تحلیل داده ها در بانکداری خُرد نســبت به شخصی سازی خدماتش 

اقدام می کند.
وی با بیان اینکه قیمت تمام شــده پول در کشــور بالاست، اظهار کرد: 
بانک ها برای پرداخت تســهیلات بیشــتر با نرخ کمتر و جلب رضایت 
مشــتری باید به ســمت دیجیتالی شــدن بروند و اگــر در بانکداری 
الکترونیکی، یک بانک با بانک همسایه خود کاری ندارد اما در بانکداری 
دیجیتال به یکدیگر نیــاز دارند و باید کارها را باهــم انجام دهند بدون 

اینکه نیاز به حضور مشتری باشد.
ترک تبریزی اضافه کرد: برای اجرای امضا و احراز هویت الکترونیکی و 
صدور سفته و برات الکترونیکی، زیرساخت مورد نیاز فراهم شده است 
اما نیازمند هماهنگی بین ارکان کشور است چون همه می دانند مسیر 
سختی اســت و باید کمک کنند و تا حد امکان از ابزارهای داخلی بهره 

ببریم.

نایب رئیس هیات مدیره بانک تجارت شــاخص اصلی و اساســی نظام 
بانکی را بهبود رضایت مشــتری با ارائه خدمات نوین برشمرد و تصریح 
کرد: برای بهبود تجربه مشتری باید بانک جدید بسازیم و برای ساخت 
بانک جدیــد، باید آدم ها و نگاه هــا تغییر کنند و کاربران در مســیری 

هدایت شوند که هر کاری را از طریق اپَ انجام دهند.
او با تاکید بر اینکه همه داده ها در اختیار بانک ها نیست و ضرورت دارد 
تا اطلاعات شاپرک، شــتاب و بانک مرکزی به بانک ها ارائه شود، گفت: 
بانک ها در زیرمجموعه خود بخشــی برای تجزیــه و تحلیل داده دارند 
و برای بانکداری شــرکتی و بانکداری خرد از این تحلیل ها اســتفاده 
می کنند.ترک تبریزی با بیان اینکه از سال ۱۳۹۴، بانک ها فعالیت های 
دیجیتالی خود را شــروع کرده اند، ادامه داد: پیش بینی ها حاکی از آن 
است که در سال ۱۴۰۲ در حوزه دیجیتال جهش خوبی خواهیم داشت 
با این وجود بانک ها باید با فرهنگ ســازی مناســب، مردم را به سمت 
بانکداری دیجیتال سوق دهند و ســرویس های بیشتری در این مسیر 

ارائه کنند.
این متخصص فناوری دیجیتال نظام بانکی با اشــاره بــه انجام روزانه 
۱۲۰ میلیون تراکنش بانکی، درباره امنیت شــبکه خاطرنشــان کرد: 
بانک ها میلیاردها تومان بابت ارسال پیامک های هشداردهنده و آگاهی 
مشــتریان هزینه می کنند و البته در این خصوص وظیفه دارند تا مردم 
زیان نبینند اما تعداد تراکنش های بانکی به قدری زیاد است که برخی 
مشــتریان به دلیل تعجیل در انجام کار و عدم دقت کافی، دچار آسیب 

شده و به دام می افتند.
کنفرانس ملی تحــول دیجیتال، بانک و بیمه بــا هدف تبیین وضعیت 
نظام بانک و بیمه در عرصه تحول دیجیتال و بررســی نقشی حکمرانی 
دیجیتال در این دو بخش و ارائه راهکارهای چابک ســازی نظام بانک و 
بیمه در زیست بوم دیجیتال روز دوشــنبه ۲۸ آذرماه ۱۴۰۱ در سالن 

همایش های کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران برگزار می شود.

 صدور دسته چک های شخصی سازی شده
 در بانک ایران زمین

بــه منظــور افزایش امینــت و حفــظ حریم 
خصوصی و نیز تقویت زیرســاخت های فنی و 
سیســتمی جهت تبادل اطلاعــات، ضمن راه 
اندازی بخش درخواســت صدور دســته چک 
جهت صحت اعتبارسنجی و صلاحیت مشتری 
در ســامانه داخلی بانک، صدور دسته چک نیز 
شخصی سازی شــد.به گزارش روابط عمومی؛ 
پس از بررسی صلاحیت متقاضی دســته چک در شعبه و تایید از سوی 
بانک مرکزی، شناسه اســتعلام برای هر برگ چک و به تعداد برگ چک 
های درخواست شده، تولید و در ســامانه به بانک ایران زمین ارسال می 
شود. مسئول شعبه شناســه های دریافت شــده را از طریق سامانه به 
چاپخانه طرف قرارداد جهت صدور و تحویل دسته چک شخصی سازی 

شده ارسال می نماید و نهایتاً چک صادر و تحویل متقاضی می شود.

وزیر نیرو:
وژه های آبرسانی در کشور درحال پر  ابر

 اجرا است
ســمیرا ربیع وزیر نیرو گفت: با توجه به مضیقه آب، پروژه های مهار 
آب بسیار ســنگین بوده و به عبارتی ابرپروژه ها و ســوپر پروژه هایی به 

شمار می روند که در کشور در دست اجرا هستند.
علی اکبرمحرابیان در مراسم افتتاح هجدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت آب افــزود: طرح های مهار آب در غرب کشــور، صدها کیلومتر 
خطوط انتقال و تونل در کشــور در حال اجرا هســتند که به این سطح 

دانش، بالندگی و افتخار می بالیم.
وی گفت: نکته مهم و نوید بخش برای فعالان بخش آب این اســت که 
عزم دولت برای اجرای این پروژه ها جزم است و اعتبارات فراوانی برای 

این بخش گذاشته شده است.
این عضو کابینه دولت خارطنشان کرد: از شروع دولت سیزدهم و به ویژه 
در تدوین برنامه هفتم توســعه، موضوع آب به عنوان مهمرتین عنصر 

اجرای پروژه ها و طرح های توسعه کشور محسوب می شود.
وزیر نیرو ادامــه داد: فعالان این بخش باید ســرعت کار خود را افزایش 
داده و به فکر اجرای طرح های توســعه در بخش صنعت، مهندســی و 
به ویژه در امور پیمانکاری باشــند. در ســال های اخیر شاهد بودیم که 

بخش پیمانکاری کشور تحلیل رفت.
محرابیان بیان داشت: پیام امروز من به فعالان، پیمانکاران، مهندسان 
مشاور و شرکت های صنعتی به ویژه دانش بنیان این است که عزم خود 
را جزم کرده و با تلاش بیشتر، سرمایه گذاری ســنگین تر و اراده های 

پولادین در پی اجرای این پروژه ها باشند.
وی گفت: نگاهی به شــاخص های توسعه روســتایی و مناطق محروم 
کشور حاکی است که از اغلب کشورهای جهان پیشرفت های بیشتری 
داریم.محرابیان خاطرنشــان کرد: شــاخص برق رســانی جمهوری 
اسلامی امروز در مناطق شــهری ۱۰۰ درصد و مناطق روستایی ۹۹.۷ 
درصد است و نقاط باقی مانده، نقاطی است که امکان برق رسانی به آنها 
به عنوان واحدهای ساکن امکان پذیر نیست.وی اظهار داشت: زندگی 
افراد حاضر در این مناطق در مسیر کوچ و غیره قرار دارد که وزارت نیرو 
و دولت برای آن هم تدبیر کرده که آن استفاده از پنل های خورشیدی 

است که توانند آنها را حمل و نقل کنند.
وی گفــت: کاهش ســرانه آب هم یک بعــد نگران کننــده و هم ابعاد 
امیدبخش دارد. نگران کننده این که نمی توانیم با روش های گذشــته 
و ســنتی، آبی که غیر قابل مدیریت و غیر قابل حساب بوده را همچنان 
مدیریت کنیم اما از ســوی دیگر کاهش سرانه به معنای رشد اقتصادی 
و مصرف اســت.وزیر نیرو افزود: اگر میزان مصرفی کــه ایرانی ها امروز 
در عرصه های کشــاورزی و واحدهای صنعتی خود دارند را با گذشته 
مقایسه کنیم، می بینیم که کشــور در حال رشد و پیشرفت است و این 
بعد خوشحال کننده ماجراست و آنچه برای ما مسوولان و کارشناسان 
حوزه آب اهمیت دارد رسالت سنگینی بر دوش ما گذاشته این است که 
بتوانیم با این حجم بارش خدادادی همــه نیازهای امروز و آینده مردم 

را تامین کنیم.
محرابیان ادامه داد: به طــور قطع دو روش داریم؛ یکــی برنامه ریزی و 
مدیریت به روش های نرم افزاری و دومــی، اجرای پروژه های مدیریت 

منابع آب در کشور است.

وی گفت: در مدیریت اجرای پروژه های ســخت افزاری، بالادســتی، 
انتقــال و مهار آب ها و تصفیه خانــه آب و اکثر پروژه هــا در این زمینه 
ها، امروز شــاهد فعالیت قابل توجه در بخش آب کشــور هستیم. باید 
به خودمان متذکر شــویم که چه بودیم و چه هستیم و این نکته مهمی 
است.وزیر نیرو اظهار داشت: ۵۰- ۴۰ سال پیش در کدام نقطه بودیم و 
امروز در کدام نقطه هستیم؟ با بررسی وضعیت صنعت آب و برق و اینکه 
کارشناسان ما در تعریف پروژه و امور مهندســی و اجرایی در چه نقطه 
ای بودند و امروز در چه نقطه ای قرار دارند،به خود می بالم که به عنوان 

عضوی کوچک و خدمتگذار در این صنعت تلاش می کنم.
وی گفت: امروز در داخل و خارج از کشور پروژه هایی در حال اجرا داریم 
که شــاید اجرای بلندترین و بزرگترین ســد جهان )سد »بختیاری«( 
بزرگترین افتخار سدسازی ایران اســت که امور مهندسی و اجرایی آن 
به دســت متخصصان ایرانی و ده ها و صدها پروژه عظیم مهار و انتقال 

آب در دست اجراست.

وزیر نفت:
صادرات کاتالیست در دولت سیزدهم آغاز شد

وزیر نفت از وجود ۷۰ مجتمع پتروشیمی در کشور خبرداد.
جواد اوجی در برنامــه رهیافت رادیــو اقتصاد افــزود: در حال حاضر 
ظرفیت تولید محصولات پتروشــیمی در کشــور افزون بــر ۹۰ تا ۹۵ 

میلیون تن است.
وی همچنین اظهارداشــت: ســال گذشــته فقط از محــل صادرات 
محصولات پتروشــیمی ۱۲.۵ میلیارد دلار و همینطور در ۹ ماهه سال 
جاری ۱۰.۵ میلیارد دلار ارز از این محل به سامانه نیما واریز شده که در 

تأمین منابع ارزی کشور بسیار مؤثر بوده است.
وزیر نفت گفت: خوشــبختانه در دولت ســیزدهم طرح ها و پروژه های 
خوبی در بخش بالادســتی، پایین دســتی و همینطور زنجیره صنایع 

تکمیلی حوزه پتروشیمی در کشور تعریف شده است.
وی در ادامه افزود: امروز بیش از ۱۰۰ طرح در بخش بالادســتی، پایین 
دســتی و همینطور زنجیره صنایع تکمیلی حوزه پتروشیمی در کشور 

به ارزش ۷۰ میلیارد دلار در دستور کار است.
اوجی بیان داشــت: بخش قابل توجهی از این طرح ها تــا پایان دولت 
ســیزدهم به مرحله بهره بــرداری خواهند رســید.وی همچنین به 
صادرات کاتالیست برای نخســتین بار در دولت سیزدهم از کشور خبر 
داد و گفت: اکنون تعداد زیادی از کاتالیســت ها در داخل بومی سازی 
شده است.وزیر نفت افزود: کشــور از حیث تمامی کاتالیست های مورد 
نیاز صنایع پتروشــیمی و حتی پالایشــگاهی تا پایان دولت سیزدهم 

خودکفا و صاحب دانش فنی در این زمینه خواهد شد.
وی با بیان اینکه حوزه پتروشــیمی در بخش صنعت نفت ایران دارای 
بالاترین دانش هایتک اســت، اظهارداشــت: در حال حاضر ۷۰ درصد 
محصولات پتروشیمی به صورت خام و نیمه خام صادر و تنها ۳۰ درصد 

وارد زنجیره ارزش در داخل می شود.
اوجی با عنوان اینکه ایــران ۳۴ هزار میلیارد متر مکعــب ذخایر قابل 
استحصال گازی دارد، گفت: روزانه ۶۴ میلیون متر مکعب گاز به عنوان 

خوراک و سوخت در صنایع پتروشیمی کشور به مصرف می رسد.
وی افزود: در پاییز امسال ۶۶ میلیون متر مکعب در روز یعنی دو میلیون 
متر مکعب بیشتر از پاییز سال گذشــته گاز به عنوان خوراک یا سوخت 
به مجتمع های پتروشــیمی داده شده اســت.وزیر نفت اظهارداشت: 
خوشبختانه خوبی طرح های زنجیره پتروشیمی اینکه در اکثر مناطق 

کم برخوردار می توان این طرح ها را اجرایی کرد.
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بازار ارز به تغییر رئیس بانک مرکزی واکنش مثبت 
نشان می دهد؟

خریدار  به گفته کارشناسان خبر تغییر رئیس 
کل بانک مرکزی می تواند در بــازار ارز تاثیرگذار 
باشــد و اجرای سیاســت های جدید، بازار را به 

سمت ثبات پیش خواهد برد.
از هفته های گذشته خبر تغییر در کرسی ریاست 
بانک مرکزی به گوش می رســید خبری که بار ها 
به اشــکال مختلف و به صورت قاطعانه در گفتگو 
با رسانه ها تکذیب شــد. اما بالا رفتن تب نرخ دلار 
بر ایــن زمزمه ها دامن زد تا این کــه دیروز با رأی 
اعتماد هیئت دولت محمدرضــا فرزین به عنوان 
رئیس کل جدید بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

معرفی شد.
رئیس کلــی که بــا یکــی از چالش هــای مهم 
اقتصــادی این روز های کشــور یعنــی افزایش 
افسار گســیخته نرخ ارز مواجه اســت و به گفته 
کارشناســان این انتظــار وجود دارد کــه با این 
انتصاب و برنامه های فرزین ایــن بازار کمی آرام 
گیرد.فرزین نیز در اولین مصاحبه خود با رســانه 
ملی با اشــاره به وظیفه بانک مرکــزی در کنترل 
نرخ ارز گفــت: مهم ترین وظیفــه بانک مرکزی 
کنترل تورم و نرخ ارز است و سیاست ارزی جدید 
ما، سیاســت تثبیتی نرخ ارز خواهــد بود. تلاش 
می کنیم نیاز هــای اصلی را در بــازار نیما تامین 
کنیم و بــازار آزاد را کوچک و نــرخ ارز آزاد را به 

نیمایی نزدیک کنیم.

به دنبال ایجاد ثبات در بازار ارز هستیم
فرزین تاکید کــرد: به مردم و فعــالان اقتصادی 
می گویم به سیاست گذار اقتصادی اعتماد کنند. 
حتما تلاش خواهیم کرد تا پاســخ این اعتماد را 

داده و ثبات را در بازار ارز برقرار کنیم.
اما در گام نخســت و به دور از سیاســت های تیم 
جدید بانــک مرکزی به گفته کارشناســان خبر 

انتصاب فرزین بی تاثیر بر بازار ارز نخواهد بود.

در خصــوص چگونگی اثر گــذاری خبر انتصاب 
فرزین بر بازار ارز ، کارشــناس امور بانکی حجت 
الله فرزانی می گوید: قطعا از نظــر روانی به لحاظ 
شوک وارد شــده به بازار ارز این خبر بسیار تاثیر 
گذار خواهد بود و این اثر گــذاری از همان لحظه 
که خبر مخابره شد قابل مشــاهد بود و نرخ دلار 
کاهشی شد.او می گوید: اما این که این اثر گذاری 
می تواند ادامه دار باشــد به نحوه مدیریت بازار ارز 
توسط سیاســت های فرزین و اظهار نظرهایشان 

باز می گردد.
فرزانــی افزود: به عنــوان کارشــناس اقتصادی 
توصیه ای کــه به فرزیــن در قامــت رئیس کل 
بانک مرکزی می توان کرد این اســت که با توجه 
به این که منابــع ارزی در اختیــار بانک مرکزی 
اســت باید عرضه و تقاضــای بــازار ارز به تعادل 
برســد و این تعادل به این که بانک مرکزی بتواند 
به درستی و در زمان مناســب در بازار ارز مداخله 
کند باز می گــردد. مورد دیگر ایــن که بحث نرخ 
ارز بــه کنترل نقدینگــی برمی گــردد باید دید 
سیاست های تیم جدید در مقایسه با رئیس قبلی 
چگونه اســت؟ در کل در صورتی کــه نقدینگی 
کنترل نشود سیاســت های سرکوب ارز پاسخگو 

نخواهد بود.

رئیس کل جدید بانک مرکزی از تصمیمات 
خلق الساعه خودداری کند

فرزانی در ادامه افزود: نکتــه دیگر این که توصیه 
می شود از تصمیم گیری های خلق الساعه دوری 
کند و در مصاحبه ها توجه و دقت لازم را داشــته 
باشند تا سیگنال های منفی به بازار ندهد چیزی 

که در دوره های قبل مشاهده می شد.
دیگر کارشناس امور بانکی بالســینی بیان کرد: 
خبر انتصاب فرزیــن را باید به فــال نیک گرفت 
واقعیت این است که از زمان انتصاب صالح آبادی 

مخالفت های کارشناسی زیادی وجود داشت.
او می گوید: مخالفت ها نســبت به انتصاب صالح 
آبادی دلایل مختلفی داشــت به طور مثال فردی 
که رئیس کل بانک مرکزی می شــود باید عالم به 

حوزه اقتصاد از جهات مختلف باشد.

بانک مرکزی باید به دنبال ثبات
 اقتصادی باشد

بالســینی افزود: بانــک مرکزی باید بــه دنبال 
سیاستی باشــد که اقتصاد را به ثبات برساند که 
ممکن است آن سیاست به نفع یک بازار هم لزوما 
نباشــد. زمانی که صالح آبــادی رئیس کل بانک 
مرکزی شــدند دلار حدود ۲۶ هزار تومان بود، اما 
اکنون متاسفانه این نرخ به  بالای ۴۰ هزار تومان 
رسیده است در چنین شــرایطی انتصاب فردی 
که تجربه مدیریــت در حوزه بانکــی را دارد، در 
سطح کلان مدیریت کرده )سابقه موفق در بحث 
هدفمنــدی یارانه ها( و تحصیــلات مرتبط دارد 
می تواند مفید باشد البته که بنا بر سخنان رئیس 
جمهور نیاز است که کارشناســان مشورت های 

لازم را بدهند.
بالسینی در ادامه مطرح کرد: هر رئیس کل بانک 
مرکزی باید دو هدف جدی حفظ ارزش پول ملی 
و کمک به رشــد اقتصادی کلان با سیاست های 
گذاری پول را دنبال کند که اگر این اتفاق رخ دهد 
می تواند انتظار داشــت نرخ ارز که به شدت متاثر 
از تورم است کنترل شود به نظر با انتصاب فرزین 
انتظار ثبات در بازار ارز رقم خواهد خورد البته که 

نیازمند سیاست های جدی در این حوزه است.
حالا بایــد منتظر ماند و دید کــه واکنش بازار ارز 
به تغییر مدیریت بانک مرکــزی چه خواهد بود؟ 
البته که به گفته کارشناسان تعیین سیاست های 
دقیق، صحیح و قابل عملیاتی شــدن در حوزه ارز 

باید در اولویت باشد.

خریدار  با اعلام رئیس کل جدید بانک مرکزی 
مبنی بر تامیــن ارز مورد نیــاز واردات کالاهای 
اساســی، مواد اولیه و ماشــین آلات بــا نرخ ارز 
نیمایی ۲۸۵۰۰ تومانی، برخی به اشــتباه آن را با 

ارز ۴۲۰۰ تومانی مقایسه کردند.
 تأمیــن ارز واردات کالاها با نــرخ هر دلار ۴۲۰۰ 
تومان، سیاستی اســت که در ۲۰ فروردین سال 

۱۳۹۷ از سوی دولت دوازدهم تصویب شد.
در روز تصویب این سیاست، نرخ دلار در بازار آزاد 
۵۸۶۵ تومان بود و نســبت به ابتدای سال ۱۳۹۷ 

حدود ۹۰۰ تومان گران شده بود.
به همین دلیل در جلسه ای که ســتاد اقتصادی 
دولت در عصــر روز ۲۰ فروردیــن برگزار کردند، 
بر مبنای نگاه حیثیتی و سیاســی به بــازار ارز، با 
دستور آقای روحانی و برخلاف نظر تیم اقتصادی 
دولت دوازدهم، تصمیم گرفته شــد نرخ دلار به 

طور دستوری ۴۲۰۰ تومان اعلام شود.
رئیس کل بانک مرکزی و بدنه کارشناســی بانک 
مرکزی با این تصمیم مخالف بودند و در جلســه 
اعلام کردند که این مصوبه را اعلام نخواهند کرد؛ 
بنابراین نهایتاً اســحاق جهانگیــری معاون اول 

روحانی می پذیرد که این خبر را اعلام کند.
به عبارتی تصمیمی در آن جلســه گرفته شد که 
مسئول اصلی و سیاســتگذار ارزی کشور کاملًا با 
آن مخالف بود اما مداخله سیاســی آقای روحانی 
سبب اتخاذ آن شد. جالب آن که بعد از آن جلسه 
تاکنون، هیچ یک از مســئولان دولــت روحانی 

پیشنهاد ارز ۴۲۰۰ تومانی را بر عهده نگرفته اند.
مهم ترین ایــراد سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی آن 
بود که دولت اعلام کــرد برای همه مصارف ارزی، 
دلار ۴۲۰۰ تومانی تخصیص می دهد، اشتباهی 
که ســبب شــد چندین میلیارد دلار منابع ارزی 
کشور در چند ماه اول ســال ۱۳۹۷ برای واردات 
کالاهــای غیرضروری و مصــارف دیگر همچون 
ســفرهای خارجی، خرج شــود، آن هم با قیمت 
دلار ۴۲۰۰ تومان.دولــت دوازدهم بــه تدریج 
متوجه شــد که سیاســت تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برای همه مصارف ارزی، اشــتباه است و 

سبب هدر رفتن منابع ارزی کشور می شود. بدین 
ترتیب از اواخــر بهار و اوایل تابســتان ۱۳۹۷ به 
تدریج کالاها را فهرســت بندی کرد تا ارز ۴۲۰۰ 

تومانی فقط به کالاهای ضروری داده شود.
یعنی دولت روحانی در طی چند ماه، هدف اصلی 
خود از سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی را که تثبیت 
نرخ ارز و جلوگیری از افزایش آن، یکسان ســازی 
نرخ ارز و قاچاق دانســتن همه نرخ های بازار آزاد 
بود، کنار گذاشت و ضمن پذیرش نرخ های دیگر 
غیــر از ارز ۴۲۰۰ تومانی، هدف خــود را از ادامه 
ایــن سیاســت، واردات کالاهای اساســی با ارز 
ارزان قیمت عنوان کرد.آن فهرســت ابتدا شامل 
۲۵ گروه کالایی بــود و به مرور بــا کاهش منابع 
ارزی دولت، کالاهــای کم اهمیت تر از لیســت 

مشمولان دلار ۴۲۰۰ تومانی حذف شدند.
در ســال ۱۳۹۹ در اثر بی عرضگــی وزارت نفت 
و بیژن زنگنه در فروش نفــت، منابع ارزی نفتی 
دولت دوازدهم به شدت کاهش پیدا کرد و تامین 
ارز ۴۲۰۰ تومانی بــرای واردات همان چند قلم 
کالای باقی مانده هم دچار مشکل شد. در نتیجه 
با اقــدام عجیــب عبدالناصر همتــی رئیس کل 
ناکارآمد بانک مرکزی شــاهد چاپ پول حدودا 
۱۰۰ هزار میلیارد تومانی برای تامین ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بودیم که فقط همین یــک اقدام، بیش از 
۷۰۰ هزار میلیارد تومان بر حجم نقدینگی اضافه 
کرد و بالاترین تورم نقطه به نقطه تاریخ قبل و بعد 

از انقلاب را به مردم ایران تحمیل کرد.
ارز رانتــی ۴۲۰۰ تومانــی )دلار جهانگیری( با 

ادعــای تامین تمــام تقاضاهــای ارزی و حذف 
ســایر نرخ ها از جمله نرخ بازار آزاد متولد شد که 
به توزیع ۶۶ میلیارد دلار ذخایــر ارزی حاصل از 
صادرات نفت و حتی ذخایر بانک مرکزی توســط 
دولت دوازدهم بــرای واردات همه نوع کالا حتی 
لوکس و غیرضروری منجر شــد که عمده آن هم 

دچار فساد و انحراف شد.
دولت سیزدهم در سال جاری در اقدامی انقلابی، 
ارز رانتی ۴۲۰۰ تومانی را حذف کرد که در نتیجه 
آن، دیگر منابع حاصل از صادرات نفت با نرخ ارزان 
در اختیار عــده ای دلال قــرار نمی گیرد و ذخایر 
ارزی کشــور به تاراج نمی رود. با حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی در ســال جاری،  ارز موردنیاز واردات مواد 
اولیه، کالاهای اساسی و ماشــین آلات از سامانه 

نیما تامین شده است.
محمدرضا فرزین رئیس کل جدید بانک مرکزی 
در اولین مصاحبه خــود خبر از تثبیــت نرخ ارز 
نیمایی در رقم ۲۸۵۰۰ تومان خبر داده، این نرخ 

در روزهای اخیر حدود ۲۹۰۰۰ بوده است.
نــرخ ارز نیمایی ۲۸۵۰۰ تومانــی که محمدرضا 
فرزین رئیس کل جدیــد بانک مرکزی وعده داده 

تفاوت ماهوی با ارز ۴۲۰۰ تومانی دارد:
اولا منبــع تامیــن ارز نیمایــی ۲۸۵۰۰ تومانی 

ارزهای صادرات غیرنفتی است، نه ارز نفتی.
ثانیــا ارز نیمایی فقــط برای کالاهای اساســی، 
مواد اولیه و ماشــین آلات اختصاص می یابد، نه 
همچون ارز ۴۲۰۰ که برای همه مصارف ضروری 

و غیرضروری عرضه و به فساد منجر شد.
ثالثا در ســامانه نیمــا در ماه های اخیــر همواره 
عرضه ارز بیــش از تقاضــا )حتی تــا ۱۰ برابر( 
بوده اســت چراکه فقط واردکننــدگان کالاهای 
اساســی، تجهیزات، ماشــین آلات و مواد اولیه 
که از دســتگاه های مربوطه مجوز ثبت سفارش 
دارنــد می توانند از این ســامانه اقــدام به تامین 
ارز واردات کنند. این ســامانه کاملا با ماهیت ارز 
۴۲۰۰ تومانی متفاوت است که ارز ارزان نفتی را 
در اختیار عده ای خاص قرار می داد به همین دلیل 

تقاضا برای آن همواره چند برابر عرضه دولت بود.
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